
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

در جلسه اخیر کارگروه تنظیم بازار، موضوع تجدیدنظر در 
فهرست و نحوه تولید محصولات لبنی مشمول قیمت گذاری 
مطرح و مقرر شد که نتیجه تصمیمات گرفته شده در جلسه 
بعدی از سوی وزارت جهاد کشاورزی ارائه شود.در این جلسه 
موضوع تجدید نظر در فهرست و نحوه تولید محصولات لبنی 
مشمول قیمت گذاری در کمیته کارشناسی تخصصی مطرح و 
مقرر شد که کمیته ای با مسئولیت وزارت جهاد کشاورزی و با 
حضور دبیرخانه کارگروه تنظیم بازار، سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان، دســتگاههای نظارتی، ســازمان 
مرکزی تعاون روستایی و انجمن و تشکل های بخش تولید و 
صنعت تشکیل و نتیجه تصمیمات گرفته شده از سوی وزارت 
جهاد کشاورزی در جلسه آتی کارگروه تنظیم بازار ارائه شود.

در حال حاضر سه گروه محصول لبنی پرمصرف شیر، ماست و 
پنیر شامل ۱۴ قلم کالا دارای قیمت مصوب کارگروه تنظیم 
بازار بوده و کلیه واحدهای تولیدی موظف به رعایت ســقف 
قیمت این اقلام هستند. قیمت سایر محصولات تولیدی لبنی 
خارج از فهرســت ۱۴ قلم براساس مصوبات کارگروه تنظیم 
بازار راسا توســط واحدهای تولیدی و مطابق ضوابط قیمت 
گذاری مصوب هیات تعیین و تثبیت قیمت ها انجام می شود.

بر اســاس آخرین تصمیمات ستاد تنظیم بازار در آذرماه 
امسال قیمت مصوب شیرخام در دامداری ها کیلویی ۴۵۰۰ 
تومان تعیین شد و  به ازای هر ۰.۱ درصد افزایش یا کاهش 
درصد چربی مبلغ ۶۰ تومان متناســب با افزایش یا کاهش 
درصد چربی به قیمت مصوب شیرخام اضافه یا کسر خواهد 
شــد. البته قیمت لبنیــات در یک مقطع دیگر یعنی تیر ماه 
امســال هم ۲۲ تا ۲۸ درصد افزایش یافت و قیمت هر کیلو 

شیر خام ۲۹۰۰ تومان تعیین شد.
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آماده آغاز غنی سازی ۲۰درصدی هستیم
نامه صالحی به آژانس بین المللی انرژی اتمی

علی اکبر صالحی، رئیس ســازمان انرژی اتمی از تصمیم ایران برای ازسرگیری 
غنی ســازی۲۰ درصد در سایت هســته ای فردو خبر داد. صالحی که این خبر را با 
حضور در یکی از برنامه های رسانه ملی اعلام کرد، به ارسال نامه ای از سوی ایران به 
آژانس بین المللی انرژی اتمی اشاره کرده که در آن مقام های ایرانی خواستار آمدن 
بازرسان آژانس برای فک پلمب جهت تعویض کپسول گاز اورانیوم در فردو شده اند.

رئیس ســازمان انرژی اتمی در همین چارچوب به مصوبه اخیر مجلس شــورای 
اســلامی ایران اشــاره کرده و یادآور شــده:»ما باید مصوبه مجلس را اجرا کنیم اما 
ابتــدا دولت باید آیین نامــه ای در خصوص چگونگی اجرای آن ابــلاغ و بعد از آن 
رئیس جمهوری دســتور اقدام را صادر کند.« صالحی با بیان اینکه ما ســرباز نظام 
هستیم، افزود: »دست ما روی ماشه است و فرمانده باید دستور بدهد و خیلی سریع 

می توانیم کار را شروع کنیم.«
پیش از این ایران به آژانس خبر داده بود که بر اساس مصوبه مجلس قصد دارد 
غنی ســازی ۲۰ درصد در فردو را آغاز کند. مجموعه این تحولات در حالی صورت 
می گیرد که دولت ایران در دی  ماه ســال گذشــته و در آخرین مرحله از اقدامات 
تلافــی جویانه خود در برابر عدم تحقق منافــع برجامی اش، کاهش تعهدات خود 
در چارچوب این توافق را تشــریح و اعلام کرد که دیگر هیچ محدودیتی در حوزه 
عملیاتی شامل ظرفیت غنی سازی، درصد غنی سازی، میزان مواد غنی شده و تحقیق 
و توســعه نخواهد داشت و از این پس، برنامه هسته ای ایران فقط بر اساس نیازهای 
فنــی خود پیش خواهد رفــت و همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز طبق 
روال ادامه می یابد. با وجود این، عملیات غنی ســازی بیشــتر از ۵ درصد در دستور 
کار مقام های ایرانی قرار نگرفت تا روند مذاکرات با شرکای برجامی و تحولات پس 
از روی کار آمدن »جو بایدن« که با وعده بازگشــت او به این توافق و لغو تحریم ها 
همراه شــده، تعیین کننده چگونگی اقدامات بعدی ایران و تعیین سطح غنی سازی 
باشــد. اما این در حالی بود که مجلس شورای اسلامی چند هفته پیش، طرح اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملی را به تصویب رســاند که بر پایه 
آن، ایران بایســت بخشــی از تعهدات هسته ای خود را کاهش داده و افزایش درصد 

غنی سازی تا ۲۰ درصد را آغاز کند.
در صورت اجرای این مصوبه، دولت و ســازمان انــرژی اتمی موظف به افزایش 
غنی ســازی هستند و از سوی دیگر در صورت عدم اجرای کامل تعهدات کشورهای 
۱+۴ در قبال ایران و عدم تســهیل روابط بانکی و برطرف نشــدن موانع صادرات و 
فــروش عادی نفت، ایــران دو ماه پس از تصویب این قانون )تا روز ۱۸ بهمن(، باید 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف کند. پایان مهلت دوماهه تعیین شده از 
ســوی مجلس ایران با هجدهمین روز از حضور »جو بایدن« در کاخ سفید مصادف 
خواهد بود. اگرچه دولت مخالف طرح مجلس بود اما بعد از تصویب و تأیید شورای 
نگهبان و ابلاغ زودهنگام آن از ســوی رئیس مجلس، آیین نامه اجرای آن را تدوین 

و ابلاغ کرده است. امکان ۴ روزه شروع غنی سازی در فردو فارغ از اختلاف نظرهای 
داخلــی درباره نحوه اجــرای این مصوبه، نامه اخیر ایران بــه آژانس از تلاش برای 
آماده سازی مقدمات افزایش غنی سازی ۲۰درصد حکایت می کند. تصمیمی که در 
صورت صلاحدید رئیس جمهوری و با در نظر گرفتن روند مذاکرات با کشــورهای 
طرف توافق هسته ای عملی خواهد شد. سایت هسته ای فردو با ظرفیت حدود 3 هزار 
ســانتریفیوژ در سال ۱3۸7 و به عنوان سایت جایگزین برای سایت غنی سازی نطنز 
در شــرایط تهدید و تحریم از ســوی برخی کشورها ساخته شد. این سایت، یکی از 
مهم ترین مراکز استراتژیک ایران در فرآیند فعالیت های هسته ای اش به شمار می آید. 
چه غنی ســازی اورانیوم در این مرکز، موجب شد تا تأسیسات فردو همواره یکی از 
اصلی ترین موضوعات پرچالش در جریان مذاکرات هســته ای باشد. براساس برجام، 
مرکز غنی سازی فردو به یک مرکز بین المللی با همکاری کشورهای مختلف از جمله 
روسیه برای انجام فعالیت های علمی و تحقیقاتی تبدیل شد و برخلاف فضاسازی هایی 
که از ســوی برخی از جریان های داخلی شکل گرفت، هیچ گاه سانتریفیوژهای آن 
برچیده نشــد بلکه ۱۰۴۴ سانتریفیوژ نسل اول همچنان در مدار باقی ماند. هرچند 
ایران بر اساس برجام پذیرفت که تا ۱۵ سال هیچ گونه مواد هسته ای وارد این مرکز 
نشــود و دســتگاه ها در خلأ و بدون انجام گازدهی بچرخند. این در حالی بود که به 
گفته مقامات سازمان انرژی اتمی اگر روزی ایران تصمیم به برگشت پذیری در حوزه 
غنی ســازی بگیرد با ماشین های نســل جدید کار را دوباره شروع می کند. از این رو 
جمع آوری ماشــین های نسل اول و زیرســاخت های متناسب با آن در دوره اجرای 
برجام اساســاً به کشور کمک کرد تا در زمان بازگشت پذیری سریع تر زیرساخت ها 
برای نصب ماشین  های پیشرفته تر را ایجاد کند.  بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی پیشتر در این رابطه گفته است: »فردو دو بال دارد که سانتریفیوژهای 
یک بال آن دست نخورده و ما با همین دیدگاه که به آنها اعتماد نداشتیم، با وجود 
اصرار و تمایل آنها مبنی بر اینکه کل سانتریفیوژها در فردو جمع شود، در مذاکرات 
این خواسته آنها را نپذیرفتیم و سانتریفیوژها در این بال را نگهداشتیم. در بال دیگر 
فردو اقدام به جمع آوری ماشین های سانتریفیوژ کرده ایم که براساس برنامه زمانبندی 
می تواند سر جای خودش قرار بگیرد. او افزوده: »در حال حاضر پمپ ها، مانیتورها و... 
در فردو آماده است و در حقیقت مثل خودرویی است که آماده حرکت بوده و سوئیچ 
هم روی آن است. غنی سازی ۲۰ درصد بسرعت می تواند انجام شود و حداکثر ظرف 
دو تا ســه روز ما قادر به شــروع غنی سازی ۲۰ درصد هستیم« این موضع را رئیس 
سازمان انرژی اتمی هم بارها تکرار و تأکید کرده است که »در صورت تصمیم کشور 

می توانیم ۴ روزه به غنی سازی ۲۰ درصدی بازگردیم.«
حالا باید دید که تصمیم ایران به ازسرگیری غنی سازی ۲۰ درصد در فردو با چه 
واکنش هایی از ســوی طرف های برجام رو به رو خواهد شد و آیا این اقدام می تواند 
روند مذاکرات برای لغو تحریم ها و اجرای تام و تمام برجام را امکان پذیر کند یا خیر.

احتمال تجدیدنظر در 
فهرست محصولات لبنی 

مشمول قیمت گذاری

یکــی از موضوعاتــی کــه باید مد نظر قــرار گیرد، این اســت که 
قیمت گذاری از اســاس اقدام غلطی اســت. چراکه به طور کلی دخالت 
هر ارگانی در قیمت گذاری باعث مشکل و گرفتاری شده و خواهد شد. 
قیمت گذاری نه تنها تا به حال هیچ مشکلی را از میان نبرده است، بلکه 
خود باعث ایجاد مشکل شده است. این در حالی است که در تمام دنیا 
قیمت گذاری ها توســط خود واحدهای تولیدی انجام می شود. بنابراین 
دخالت در قیمت گذاری تنها ایجاد دردســر می کند. اما در مورد فرمول 
جدید شورای رقابت، باید گفت که این دستورالعمل جدید ضرر و زیان 
کمتری نســبت به سایر روش های قبلی دارد. زیرا دستورالعمل ابلاغی 
جدید ســبب افزایش قیمت نخواهد داشت و تا حدی منجر به متعادل 
شــدن بازار خودرو خواهد شد. اما نکته ای که وجود دارد، این است که 
خودروســازان باید در کنار این طرح افزایش تولید را نیز در دستور کار 
قرار دهند تا با عرضه بیشــتر خودرو، حباب قیمت های موجود در بازار 
از بین برود. از ســوی دیگر، با توجه به شرایط کنونی تمام قیمت ها در 
اثر افزایش نرخ دلار افزایشی بوده است، لذا اگر رییس محترم بازرسی 
کل کشــور قرار است در قیمت گذاری ورود کنند، دلار انتخاب بهتری 
برای ورود به حیطه قیمت گذاری است؛ زیرا عامل تمام مشکلات و عدم 
تعادل ها در بازار نوســانات نرخ دلار است. با افزایش قیمت دلار، قیمت 
تمام نهاده های ورودی ما افزایش می یابد. این روش جدید در راســتای 
کاهــش ضرر و زیان حرکت می کند و به احتمال زیاد صنعت خودروی 
داخلــی را از حالت زیان ده بودن خارج می کند.  اما مزیت دیگر فرمول 
جدید شــورای رقابت این است که قیمت ها را در بازار کاهش می دهد؛ 
 به عبارتی دیگر، اگرچه با اجرای این دســتورالعمل ممکن است قیمت 
کارخانــه افزایش پیدا کند، اما قیمــت بازار کاهنده خواهد بود. چراکه 
قیمت کارخانه ایجاد رانت می کند؛ بطوری که قیمت خودرو درب کارخانه 
حدودا بین ۵۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان متفاوت از قیمت همان خودرو در 
بازار است بنابراین این تفاوت قیمت به ایجاد رانت دامن می زند.بنابراین 
باید تفاوت قیمت گذاری بین کارخانه و بازار کنار گذاشته شود. چراکه 
ایــن تفاوت قیمتی حاکم بر بــازار خودرو، خود عاملی برای ایجاد عدم 
تعادل و مشــکلات قیمتی در بازار این محصول می شود.  بنابراین یکی 
از نتایــج مثبت این روش قیمت گذاری را می توان افزایش تولید عنوان 
کرد. اگر کارخانه های خودرو سازی زیان ده باشند نمی توان از آنها انتظار 

افزایش تولید داشت.
اما اگر جلوی زیان گرفته شــود، افزایــش تولید نیز محقق خواهد 
شد. با این دستورالعمل جدید قیمت گذاری تا حد زیادی می توان زیان 
شــرکت های خودروســازی را کاهش داد.باید این نکتــه را نیز در نظر 
داشــت که یکی از موانع افزایش تولید شــرکت های خودرو سازی نبود 
برخی مواد اولیه اســت. اما مشکل اصلی وارد نشدن این قطعات و مواد 
اولیه نیست، زیرا ما تا حدود زیادی توانسته ایم در طول سال های تحریم 

این قطعات را وارد کنیم. 

۱۵ تن از نمایندگان مجلس طرحی ارائه داده اند که بر اساس 
آن نیمی از درآمد مالیات بر خانه های خالی به خزانه داری کل 

و نیمی دیگر به حساب شهرداری ها واریز شود.
در حالی که طرح ماراتن گونه و دو فوریتی اصلاح قانون مالیات 
بر خانه های خالی از مرداد ماه امســال آغاز و تا پایان آذر ماه به 
طول انجامید، این طرح نهایتاً با تأیید شورای نگهبان و پس از دو 
بار رفت و برگشت به کمیسیون اقتصادی، صحن علنی مجلس و 
شورای نگهبان پس از ۱3۵ روز به تصویب نهایی رسیده و ۴ دی 

ماه از سوی رئیس جمهور به وزیر اقتصاد ابلاغ شد.
بر اساس این مصوبه، ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم 
)مالیات بر خانه های خالی( با اصلاحات گسترده ای روبه رو شده 

است.
با این حال هنوز وزیر اقتصاد اجرای این قانون را به سازمان امور 
مالیاتی ابلاغ نکرده که ۱۵ تن از نمایندگان مجلس در طرحی با 
نوبت رسیدگی عادی که هفته گذشته از سوی هیئت رئیسه اعلام 
وصول شد، خواهان الحاق یک تبصره دیگر به ماده ۵۴ مکرر قانون 

مالیات های مستقیم شده اند.
بر اساس این تبصره )در صورت تصویب( ۵۰ درصد از درآمد 
پایه مالیاتی اعمال شده به خانه های خالی به حساب خزانه داری 
کل کشــور و ۵۰ درصد دیگر به حساب شهرداری ها واریز شود.

در این تبصره پیشــنهادی آمده: ۵۰ درصد واریزی به حســاب 
شهرداری ها بر اساس سیاست های اعلامی ستاد ملی بازآفرینی 
شهری، صرف احیا، بهسازی، نوسازی، مقاوم سازی و بازآفرینی 
مناطق شهری می شود.گفتنی است در قانون بودجه سال جاری 
)۱3۹۹( نیز موضوع مالیات بر خانه های خالی ذکر شــده و این 
مســأله که درصدی از این درآمدها به شهرداری ها واگذار شود، 
به تصویب رســیده است. همچنین در سال ۹۴ نیز شورای وقت 
مسکن وزارت راه و شهرسازی لایحه ای برای اصلاح قانون مالیات 
بر خانه های خالی به هیئت دولت فرستاد که بر اساس آن، قانون 
مالیات بر خانه های خالی از عهده دولت خارج شده و به طور کامل 
به شهرداری ها و تحت عنوان عوارض بر خانه های خالی واگذار شود 
که این لایحه پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی دولت یازدهم، با 
مخالفت کمیسیون اقتصاد مواجه و به وزارت خانه بازگشت داده 
شد.خاطرنشــان می شود در مصوبه جدید مجلس که با ماده ۵۴ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم مصوب بهمن ۹۴ به طور کامل 
جایگزین شــده، هیچ گونه محل مصارفی برای درآمد حاصل از 
اجرای این قانون پیش بینی نشده و به عنوان درآمدهای دولت، 

در خزانه کل کشور واریز می شود.
این در حالی اســت که برخی کارشناسان در هنگام بررسی 
اصلاحیه این قانون، در گفت وگو با خبرنگار مهر خواهان تخصیص 
منابع درآمدی این قانون به توسعه ساخت و ساز مسکن مصرفی 

شده بودند.

قانون مالیات بر خانه های خالی، 
ابلاغ نشده، اصلاحیه می خورد؟
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سرمایه گذاری یگانه راه نجات اقتصاد
بررســی های اقتصــادی نشــان می دهــد کــه مهم تریــن الــزام برای 
بهبــود وضــع اقتصــادی کشــور و رهایــی از شــرایط موجــود، افزایش 
ســرمایه گذاری اســت. ســرمایه گذاری می توانــد یک نقطــه آغازین برای 
 تقویــت بنیــه اقتصــادی، اشــتغالزایی، کاهــش فقــر و افزایش ســطح

 رفاه جامعه باشد.
از این رو، نیاز است که تصمیم سازان کشور برای نجات اقتصاد، روی رفع 
موانع ســرمایه گذاری، تمرکز بیشتری داشته باشــند و عوامل فراری دهنده 
ســرمایه از اقتصاد ایران را برطرف کنند. این موانع که مهم ترین آنها عبارت 
اســت از بی ثباتی اقتصادی و سیاسی، غیر قابل پیش بینی بودن آینده و نبود 
چشم انداز مثبت برای سرمایه گذاری و بالا بودن ریسک های اقتصادی و سیاسی، 

باید برداشته شوند تا اقتصاد مجدداً به ریل توسعه بازگردد.
تا زمانی که ســطح سرمایه گذاری و تولید افزایش نیابد، صحبت کردن در 
مورد سایر موارد و ابزارهای اقتصادی نمی تواند راهگشا باشد. اقتصاد ایران در 
مرحله ای قرار دارد که بهبود و حتی حیات آن در گرو ســرمایه گذاری اســت 
و این اتفاق زمانی امکانپذیر اســت که حاکمیت بتواند اعتمادســازی و تنش 

زدایی انجام دهد. 
به عبارت دقیق تر، باید برای رونق و توسعه اقتصادی، ریسک سرمایه گذاری 
در ایران کاهش یابد و مشــوق هایی برای حضور سرمایه داران در زمینه های 

مولد اقتصاد وضع شود.
 به طوری که از یک ســو، ســرمایه داران داخلی و بخش خصوصی حاضر 
به ســرمایه گذاری در بخش های مولد و تولیدی باشند و بتوانند اعتماد کنند 
و از ســوی دیگر؛ با تنش زدایی بین المللی و ایجاد فضای امن، زمینه جذب 
ســرمایه های خارجی به اقتصاد کشور فراهم شود. این تنها راه افزایش درآمد 
واقعی و حقیقی اســت. درآمدی که خلــق آن با توزیع هلیکوپتری پول و به 
عبارتی پول پاشــی ممکن نیست و این نوع توزیع پول نتیجه ای جز افزایش 

تورم و تخریب بیشتر ساختارهای اقتصادی و در نهایت افزایش فقر ندارد.
لذا باید سرمایه گذاری را اولویت نخست قرار داد و با سیاست های هدفمند 

به دنبال تشویق سرمایه گذاران به حضور در بخش های مختلف اقتصاد بود. 
مباحثــی در دولــت مطرح می شــود و تلاش هایــی نیز بــرای افزایش 
ســرمایه گذاری صورت می گیرد، اما دولت در شــرایطی قــرار دارد که حتی 
نمی تواند هزینه های خود را پرداخت کند و لازم است که برای افزایش سرمایه 
گــذاری، بخش خصوصی داخلی و خارجی به کمک دولت بیایند. متأســفانه 
دیده می شــود که حتی بسیاری از سرمایه داران داخلی و بخش خصوصی با 
تکیه بر تجربه چند سال اخیر در زمینه تحریم ها و تلاطم های بازار ارز و طلا، 
به جای حضور در بخش مولد اقتصاد به دنبال دلالی رفته اند و این ســودهای 
بادآورده ناشــی از بی ثباتی اقتصادی چند ســال اخیر برای آنها آنقدر جذاب 
بوده که دیگر تمایلی به ســرمایه گذاری ندارند. بویژه آنکه چشم انداز مثبتی 
نیز پیش روی آنها نیست. اما ادامه این روند مخرب، اقتصاد کشور را به سمت 
نابودی می برد و لازم اســت که مسئولان کشــور این چرخه را با مشوق های 
سرمایه گذاری، اعتماد سازی و تنش زدایی بین المللی معکوس کنند. باید در 
نظر داشــت که سرمایه دار با ســرمایه گذار فرق می کند و در تبدیل سرمایه 

داران به سرمایه گذاران، کاهش ریسک عامل مهمی است.
ریســک های ســرمایه گذاری، پیش بینی آینده را مخدوش می کنند و هر 
چه چشــم انداز آتی منفی تر باشد، ســرمایه های بیشتری از اقتصاد مولد فرار 
خواهنــد کرد. لذا انتظارات آینده باید مثبت شــود و تصویری امن و با ثبات 
از آینده به ســرمایه گذار نمایش داده شــود. باید در سطح جهانی درگیری ها 
را به حداقل رســاند و روابط با کشورهای جهان را به سمت موقعیتی مطلوب 
هدایت کرد که ســرمایه های خارجی به دنبال حضور در اقتصاد ایران باشند. 
تصمیم سازان کشور اعم از سه قوه باید اولویت نخست خود را بهبود شرایط 
اقتصاد و ارتقای ســطح رفاه مردم قرار دهند و در این مسیر گام های اساسی 
بردارند. باید درگیری ها میان گروه های سیاسی و فرسایش بین جناحی کنار 
گذاشــته شود و همه دست به دست هم دهند و به این فکر کنند که چگونه 
می توان اقتصاد را از وضع موجود خارج کرد و حجم ســرمایه گذاری ها را بالا 
برد. این تنها مســیر تقویت اقتصاد، ایجاد رفاه داخلی و افزایش تأثیرگذاری 

ایران در سطح بین المللی است.

موادغذایی  بنکــداران  اتحادیه  دبیرکل 
تهران از گرانفروشــی ۵۰ تا ۱۰۰ درصدی 
روغن مایع در بازار خبر داد و گفت: قیمت 
درج شده برای مصرف کننده بر روی روغن 
مایع با قیمتی که به دست مصرف کننده می 

رسد اختلاف بسیاری دارد.
قاسمعلی حسنی در پاسخ به این سوال 
که چرا همچنان عرضه روغن جامد و مایع در 
بازار  کم است، اظهار کرد:صفر تا صد روغن از 
تخصیص ارز تا واردات آن دست دولت بوده 
و دست بخش خصوصی در این زمینه برای 

حل مشکلات بسته است.
وی ادامه داد: بارها اعلام کردیم که تجار 
به دلیل اعتباراتی که در دنیا دارند می توانند 
بدون دریافت ارز دولتی اقدام به واردات روغن 
خــام کنند. اما بــه صحبت های ما توجهی 
نمی شود و دولت اعلام کرده است که واردات 
روغن بایستی با ارز دولتی صورت گیرد. به 
گفته وی مشکلات ایجاد شده در تخصیص 
ارز وقفه ای را در واردات روغن ایجاد کرد و 
همین وقفه منجر به کاهش تولید و توزیع 
روغن در بازار شد.  دبیرکل اتحادیه بنکداران 
موادغذایی تهران اضافه کرد:خوشــبختانه 

روغن مایع به اندازه نیاز فروشگاه های زنجیره 
ای توزیع می شود. البته یک گرانفروشی ۵۰ 
تــا ۱۰۰ درصد در روغن مایع برای مصرف 

کننده در بــازار رخ می دهد؛ به طوری که 
روغنــی که بر روی آن قیمت ۹۰۰۰ تومان 
درج شــده ۱۴ هزارتومــان، روغنی که بر 

روی آن ۱۶ هزارتومــان قیمت خورده ۲۴ 
هزارتومان و روغــن ۱۵7 هزارتومانی 3۱۰ 
هزارتومان به مصــرف کنندگان عرضه می 

شود. وی با بیان اینکه ارز دولتی مشکلات 
بســیاری ایجاد کرده اســت و بایستی  از 
واردات روغن حذف شود، گفت:بایستی بخش 
خصوصی وارد بازار شده و با مکانیزم عرضه 
و تقاضا بازار کنترل شــود. دولت نیز در این 

میان نقش نظارتی داشته باشد.
حسنی در بخش دیگری از صحبت هایش 
با بیان اینکه خریــد و فروش اقلامی چون 
برنج، حبوبات و چای در بازار با رکود مواجه 
شــده اســت، گفت:مردم در انتظار کاهش 
قیمت ها هســتند و کمتر خرید می کنند و 
فروشندگان نیز منتظر هستند اجناسشان 
را با قیمت بهتری بفروشند و ضرر نکنند و 
همین امر رکود مطلق ایجاد کرده اســت و 
بازاری که تا دوماه قبل پر رونق بود در حال 

حاضر بی رمق شده است.
وی در پایان گفت: برای برون رفت از این 
شرایط بایســتی اتاق های فکری با حضور 
دولت و بخش خصوصی تشــکیل شود و از 
حضور و تجربیات مدیران بخش خصوصی 
در این زمینه اســتفاده شود. همچنین در 
وزارتخانه ها به روی بخش خصوصی باز باشد 
و دولت بخش خصوصی را رقیب خود نداند.

گرانفروشی ۵۰ تا ۱۰۰ درصدی روغن مایع در بازار

 
 

 
 

 خبر
 سهامداران؛ زیان دیدگان اصلی مداخلات بورسی دولت 

دبیرکل پیشین بورس اوراق بهادار تهران بر این باور است که نتیجه سلب 
امکان رقابت از تولیدکنندگان و شرکت ها از طریق مداخلات دستوری، کاهش 
حاشــیه سود شرکت ها است که موجب می شــود مردم به  عنوان سهامداران 

شرکت ها، زیان دیدگان اصلی باشند.
حســین عبده تبریزی با تاکید بر اینکه ورود مستقیم دولت به مداخلات 
قیمتی، نمی تواند کاهش قیمت ها و ارزانی کالا را برای مصرف کننده به ارمغان 
آورد، توضیح داد: برای روشن شدن این جریان چگونگی معاملات را مرور کنیم.

وی توضیح داد: وقتی یک عرضه کننده کالایی در بورس ناگزیر می شــود 
با قیمتی زیر قیمت تمام شــده یا با قیمتی دستوری و بدون رقابت محصول 
خود را بفروشــد، بازار به دلیل کششی که دارد، شروع به ایجاد فضایی برای 
خرید و فروش بدون نظارت و با قیمت های خارج از قاعده می کند. در جریان 
ایــن تحول، عده ای که محصولات خــود را در بورس عرضه کرده و با قیمت 
دستوری به فروش رسانده اند، دچار زیان می شوند و از محل این زیان وارده، 

سهامداران آن ها نیز متضرر خواهند شد.
به گفته این تحلیلگر، ازآنجاکه طی یک ســال اخیر، فضای عمومی برای 
حضــور در بورس بالا رفته و تعداد ســهامداران حقیقی و خرد نیز در بورس 
افزایش  یافته، پس بخشــی از این زیان دیدگان هم همان سهامداران خرد و 
مردمی هســتند که اندک ســرمایه خود را برای کسب سودی بهتر به بورس 

آورده اند.
این کارشــناس بازار سرمایه ادامه داد: اما این اتفاق، فقط یک جنبه ندارد 
و از محل قیمت هایی که در بازار ســیاه شــکل می گیرد نیز مردم دچار زیان 
می شــوند. به عبارت ساده تر، وقتی قیمت ها در بورس از حالت منطقی کمتر 
اســت، محصولات در بازار آزاد با قیمت هایی بالا به فروش می رسد؛ بنابراین، 
هدف دولت برای حمایت از مصرف کننده هم محقق نمی شــود و منافع این 
قیمت گذاری های دســتوری در حلقه های میانی تولید به گروهی افراد خاص 
که اغلب از آنان، به عنوان واسط های ویژه خوار یاد می شود، تعلق می گیرد. بر 
این اساس، مصرف کننده ناگزیر است محصولات موردنظر خود را با قیمت های 
بالا و بدون هیچ حمایت قیمتی خریداری کند. این در حالی است که دولت 
از تولیدکنندگان حمایت هایی مانند ارائه یارانه های انرژی و ... داشــته؛ با این 

انگیزه که این حمایت ها درنهایت، به مصرف کننده برسد.
دبیرکل پیشــین بورس اوراق بهادار تهران تأکید کــرد: درواقع، نه  فقط 
حمایت های قیمتی به دست مصرف کننده نرسیده بلکه به دلیل مداخله های 
دســتوری در بازار، مکانیسم عرضه و تقاضا نیز از حالت طبیعی خارج شده و 

قیمت ها از حالت رقابت آزاد نیز فراتر رفته است.
بر اســاس ماده ۱۸ قانون توســعه ابزارها و نهادهــای مالی جدید، دولت 
مکلف اســت به جز دارو، کالای پذیرفته شــده در بــورس را از نظام قیمت 

گذاری خارج کند.

با وجود آنکه آمار دقیقی از وضعیت فعالان مشاغل خانگی در دست نیست 
اما پیش بینی می شود بیش از ۱۰ درصد از اشتغال کشور مربوط به حوزه 

مشاغل خانگی باشد.
درحال حاضر کسب و کارهای خانگی به عنوان یک منبع مهم درآمد و 
اشتغالزایی مورد استقبال قرار گرفته و افراد با کار در خانه علاوه بر افزایش 

سطح درآمد و توسعه کسب و کار، به اقتصاد خانوار نیز کمک می کنند.
برابر آمارها سهم مشاغل خانگی از نرخ اشتغال کل کشور ۴ تا ۶ درصد 
است که این رقم در تولید ناخالص داخلی ۲ تا ۲.۵ درصد پیش بینی می شود.

کارشناســان با توجه به شــرایط کرونا در کشور بر لزوم تقویت و ارتقای 
سهم مشاغل خانگی تاکید دارند و معتقدند اشتغال خانگی یکی از بهترین 
فرصتها و ساز وکارهای برای ایجاد اشتغال در شرایط کرونا به شمار می رود.

حمید حاج اسماعیلی کارشناس حوزه کار در گفت وگو با ایسنا بر ضرورت 
احیای مشــاغل خانگی و استفاده از ظرفیت مشاغل خانگی در دوران کرونا 
تاکید کرده و می گوید: در شــرایطی که بازار کار به شدت تحت تاثیر قرار 
گرفته و بیشتر کسب و کارها از جمله مشاغل خدماتی دچار آسیب شدند 

باید از ظرفیت اشتغال خانگی به نحو شایسته بهره ببریم.
به اعتقاد وی راه اندازی کسب و کار خانگی نیاز به بودجه و سرمایه زیادی 
ندارد و  به راحتی در درون خانه ها قابل انجام است.حاج اسماعیلی با بیان 
اینکه باید از فرصت کرونا برای شکل گیری و بهره مندی از مشاغل خانگی 
استفاده شــود، می گوید: برای این منظور باید زیرساختهای لازم در حوزه 
مشــاغل خانگی به وجود آید و محصولات خانگی از طریق فضای مجازی 

فرصت عرضه پیدا کنند و در اختیار خریداران قرار گیرند.
اگرچه آمار دقیقی از وضعیت شاغلان مشاغل خانگی در دست نیست ولی 
طبق پیش بینی ها رقمی بیش از۱۰ درصد از اشتغال کشور به مشاغل خانگی 
اختصاص دارد. بر این اساس در صورتی که اشتغال خانگی مورد حمایت جدی 
واقع شود بخش اعظمی از نیاز اشتغال کشور را برطرف کرده و به کاهش نرخ 

بیکاری در کشور منجر می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید: هم اکنون بیش از سه میلیون 
نفر تولید کننده محصولات مشاغل خانگی هستند که آمار حقیقی فعالان این 
حوزه قطعا بیشتر از این رقم است چرا که افراد بسیاری به طور غیر رسمی 

در این مشاغل فعالیت دارند.
وی از تصویب ۲۰۰۰ میلیارد ریال تسهیلات برای توسعه مشاغل خانگی 
طی سال جاری خبر داده و می گوید: در هشت ماهه سال ۹۹ بیش از پنج 
هزار نفر از تسهیلات مذکور استفاده کردند که به ایجاد بیش از ۶7۰۰ شغل 
در کشور منجر شده است.گزارش سازمان های بین المللی حاکی از آن است 
که مشــاغل خانگی 3۰ درصد کســب  وکارهای خرد و متوسط را به خود 

اختصاص داده است.
امروزه مشاغل خانگی یکی از راهکارهای مهم برای اشتغال و درآمدزایی 
در سراسر جهان به شمار می رود و آنچه کسب و کارهای خانگی را نسبت 
به دیگر مشاغل متمایز ساخته، خلق فرصتهای شغلی با هزینه ای به مراتب 
پایین تر است.در شرایطی که ویروس کرونا و پیامدهای اقتصادی آن بر بسیاری 
از مشاغل و کسب و کارهای تولیدی و خدماتی سایه افکنده، توسعه کسب 
و کارهای خانگی به عنوان یک منبع جدید درآمد و راهکار خلق فرصتهای 
شغلی کم هزینه بهترین پیشنهادی است که فارغ التحصیلان، زنان و جوانان 

جویای کار می توانند از آن استفاده کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه به اقدامات تاثیرگذار در 
بهبود روند معاملات بورس اشــاره کرد و گفت: نکته ای 
که در وضعیت فعلی می تواند کمک کننده بهبود وضعیت 
بازار باشد، افزایش میزان عرضه های اولیه است تا دوباره 

نقدینگی وارد بازار سرمایه شود.
»ســهیل کلاهچی« به اقدامات تاثیرگذار در بهبود 
روند معاملات بورس اشاره کرد و گفت: شرایط حاکم در 
بازار نشان دهنده عملکرد مثبت شاخص هم وزن نسبت 

به شاخص کل است.
وی با بیان اینکه انتظار و تردید برای سرمایه گذاری 
در سهام کوچک کمتر از سهام شرکت های بزرگ است، 
گفت: سهامداران نباید به دلیل ایجاد روند صعودی در 
ســهام کوچک اقدام به فروش سهام بزرگ خود کنند و 
وارد سهامی شوند که از نظر وضعیت بنیادی در موقعیت 

ضعیف تری قرار دارند.
کلاهچی خاطرنشــان کرد: سهام کوچک بازار مانند 
سهام بزرگ و بنیادی دارای سهام خوب و بد هستند، به 
همین دلیل باید سهامداران دقت نظر بیشتری را برای 
انتخاب سهام خود داشــته باشند و وضعیت بنیادی و 
تکنیکالی شرکت ها را برای سرمایه گذاری کوتاه مدت و 

بلندمدت مدنظر قرار دهند.
وی اظهار داشت: با توجه به وضعیت اقتصادی حاکم 
در کشور و بازارهای جهانی می توان شاهد ایجاد تعادل رو 
به بالا در معاملات بازار باشیم.این کارشناس بازار سرمایه 

به افزایش میزان عرضه اولیه در بازار اشاره کرد و گفت: 
نکته ای که در وضعیت فعلی می تواند کمک کننده بهبود 
وضعیت بازار باشد، افزایش میزان عرضه های اولیه است و 
بهتر است که مانند چند وقت گذشته هفته ای دو بار عرضه 
اولیه داشته باشیم تا دوباره نقدینگی وارد این بازار شود.

کلاهچی به افزایش بازدهی بازار بورس نســبت به 
دیگر بازارها مانند دلار، مسکن و طلا اشاره کرد و گفت:  
اکنون بازارهای موازی در رکود شدیدی به سر می برند و 

معامله ای در این بازارها انجام نمی شود.این کارشناس بازار 
سرمایه به نوسان شاخص بورس در محدوده های بین یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار واحد تا یک میلیون و ۴۵۰ هزار واحد 
اشاره کرد و افزود: با توجه به روند منفی بازار، سفارش های 
حمایتــی زیادی در برخی از ســهام وجود دارد که این 
موضوع می تواند امیدواری هایی را نسبت به روند بازار 
ایجاد کند.وی خاطرنشان کرد: شاخص بورس در چند 
وقت گذشته در محدوده یک میلیون و 37۰ هزار واحد 

در نوسان بود، این در حالی است که اکنون این نوسان 
در محدوده های یک میلیون و ۴۰۰ هزار واحد است.

 نگرانی های حاکم در معاملات بورس
کلاهچی به نگرانی های موجود در بازار اشاره کرد و 
افزود: اکنون بازار در انتظار مشخص شدن مسایلی مانند 
لایحه بودجه ۱۴۰۰، مذاکرات ایران با آمریکا و روشــن 
شــدن تکلیف FATF است و بعد از آن می توان روزهای 

خوبی را برای این بازار متصور بود.
وی اظهار داشــت: بازار بعد از هر ریزش شدیدی که 
به روند صعودی باز می گردد با نوسان همراه می شود و 
این موضوع نباید سهامداران را نگران وضعیت بازار کند.

کلاهچی اظهار داشت: به دلیل رشد هیجانی شاخص 
بورس در چند ماه نخســت سال، این واکنش ها در بازار 
طبیعی است و اکنون سهامداران در حال نقد کردن سهام 

خود و خروج از این بازار هستند.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، شاخص بورس 
برای چند روزی در نوسان است اما بعد از آن دوباره در 
مسیر تعادلی قرار می گیرد و به روند صعودی خود ادامه 
خواهد داد.وی با بیان اینکه روند فعلی معاملات بورس 
را در ســال های ۹۲ و ۹۴ در بازار شــاهد بودیم، اظهار 
داشت: دید بلندمدت می تواند به کسب سود معقول در 
بازار کمک کند؛ بنابراین سهامداران باید نگاه خود را به 

کسب بازدهی از این بازار تغییر دهند.

بهترین پیشنهاد کار در روزهای کرونایی

اقدامات تاثیرگذار در بهبود روند معاملات بورس

دلالان فولاد پیروز شدند؟!
طبق اعلام فعالان صنعت ساختمان، بازار فولاد و سیمان 
در روزهای اخیر باز هم دچار نوسان شده و کمتر سازنده 
ای حاضر به پذیرش ریســک احداث پروژه ســاختمانی 
است؛ دبیر کانون انبوه سازان می گوید که فعالان صنعت 
ساختمان از چندین ماه قبل فقط نظاره گر وضعیت رکودی 

بازار مسکن و رشد قیمت مصالح هستند.
فولاد و سیمان ظاهرا هیچ واکنشی به کاهش نرخ ارز و 
تلاشها برای پایین آمدن قیمت نشان نمی دهند و کماکان 
روند آن صعودی گزارش می شود. سازندگان می گویند 
که قیمت میلگرد به کیلویی ۱۵ هزار تومان رسیده و این 
در حالی است که ماه قبل ۱۲ هزار تومان خرید و فروش 
می شد. البته هم اکنون برخی سایتهای آنلاین، میلگرد را 

حدود ۱3 هزار تومان قیمت گذاری کرده اند.
قیمت ســیمان نیز بر اساس تصمیم مجلس و وزارت 
صمت که مردادماه امسال اتخاذ شد قرار بود نهایتا پاکتی 
۱7 هــزار و ۵۰۰ تومان و به صورت فله ای هر تن ۲۹۰ 
هزار تومان باشد. اما حالا هر پاکت سیمان بین ۲۶ تا ۲۹ 

هزار تومان به دست مصرف کننده می رسد.
اواخر مهرماه امسال هم زمزمه های نرخ گذاری فولاد 
بر اساس ۶۰ تا 7۵ درصد فوب خلیج فارس شنیده شد که 
واکنشهای تندی را بین سهامداران در پی داشت. سپس 
انجمن فولاد اعلام کرد که در جلسه مجلس با وزیر صمت، 
قیمتگذاری دستوری فولاد و تعیین سقف قیمتی در بورس 

کالا منتفی شده است.

اواخر سال گذشــته هر کیلوگرم فولاد حدود ۴۰۰۰ 
تومان و هر پاکت ســیمان حدود ۱۰  هزار تومان بود. با 
این حساب فولاد ۲7۵ درصد و سیمان ۱۹۰ درصد رشد 

قیمت داشته اند.
دســت اندکاران صنعت ساختمان، دلایل مختلفی از 
جمله دپوی محصــولات در کارخانجات فولاد، خرید و 
فروش در بورس و دلال بازی را از عوامل افزایش قیمتها 

بخصوص قیمت میلگرد عنوان می کنند.
افزایش قیمت مصالح ساختمانی و بورس بازی در حالی 

جریان دارد که در روزهای اخیر کمیسیون عمران مجلس 
پیشنهاد داده با توجه به طرح جهش تولید مسکن و نیاز 
سالانه به یک میلیون واحد مسکونی، ابتدا نیاز داخلی کشور 
به مصالح ساختمانی تامین و سپس مازاد تولید صادر شود.

محمدرضا رضایی کوچی، رئیس کمیســیون عمران 
مجلس تأکید کرد:  وزیر صمت در کمیسیون عمران مطرح 
کرد که قیمت مصالح ساختمانی مخصوصاً فولاد و سیمان 
واقعی نیست و باید کاهش یافته و واقعی شود، از طرفی 
تلاش می کنیم اختیارات لازم را به وزیر صمت بدهیم چرا 

که حضور وزیر بدون اختیار در مجلس دستاوردی ندارد، 
ولی قرار است در مجلس و دولت به او اختیار دهند تا شاهد 

کاهش قیمت سیمان و فولاد در بازار باشیم.

 ســازندگان: قیمت مصالح در بازار، دلخواه 
شده است

فرشــید پورحاجت ـ دبیر کانون انبوه ســازان ـ می 
گویــد: در رکود فعلی بازارمســکن، کمتر ســازنده ای 
حاضر به پذیرش ریســک احداث پروژه مســکونی است 
و کسری مســکن در ســالهای آینده خود را نشان می 
دهد. شــرایط به گونه ای اســت که هیچ تضمینی برای 
ثبات قیمت نهاده های ساختمانی وجود ندارد و قیمتها 
 بــه صورت دلخــواه در بازار مصالح ســاختمانی تعیین

 می شود. سازندگان هم چاره ای جز نظاره کردن شرایط 
موجود ندارند.

افزایش قیمت مصالح ساختمانی در کنار کسادی بازار 
خرید و فروش مســکن منجر به افت ساخت و ساز شده 
است. طبق آمار از شهر تهران صدور پروانه ساختمانی طی 
شش ماهه نخست سال جاری ۱۴ درصد نسبت به سال 
گذشته و حدود 7۶ درصد نسبت به سال ۱3۹۲ کاهش 
یافته اســت. افزایش قیمت مسکن ناشی از رشد نرخ ارز، 
کاهش توان خرید متقاضیان واقعی مسکن، رشد قیمت 
مصالح ساختمانی و افزایش قیمت زمین از دلایل اصلی 

رکود ساخت و ساز عنوان می شود.

 تعیین میزان شکل پذیری فلزها با دستگاهی »ایران ساخت«
یک شرکت دانش بنیان با تولید دستگاه آزمون های عمومی ورقه های فلزی، آن را با یک دهم قیمت مشابه خارجی عرضه کرد.علی فضلی، مدیر عامل اینشرکت دانش بنیان گفت: این شرکت در راستای بومی سازی و توسعه فناور 
صنایع داخلی کشــور »دســتگاه آزمون های عمومی ورقه های فلزی« را طراحی و تولید کرد. در زمان طراحی این محصول، محصولات مشــابه خارجی مبنا قرار نگرفت، به همین خاطر، گواهی اختراع این محصول در داخل و خارج 
کشــور اخذ شــد.مدیر عامل این شــرکت دانش بنیان ادامه داد: این دســتگاه تست های مختلفی مانند تست فنی اریکسن و تست کشش عمومی را روی ورق های فلزی با جنس های مختلف انجام می دهد. در واقع این دستگاه میزان 

شکل پذیری فلز را تعیین می کند. صنایع غذایی و شرکت های تولیدکننده ورقه های فلزی نیز از جمله مشتری های خرید این محصول فناورانه هستند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/15

شماره : 993

رییــس جمهوری گفــت: دولت امیدوار 
اســت با اقدامات انجام گرفته در هفته های 
آینده با خرید واکسن و انتقال آن به داخل 
کشور، واکسیناسیون بر اساس اولویت بندی 
و جدول آماده شده از جامعه هدف در کشور 
با اولویت کادر درمانی و سالمندان آغاز شود.

ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت که به 
ریاست حجت الاســلام والمسلمین حسن 
روحانی برگزار شد، وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی و بانک مرکزی از فعالیت ها 
و اقدامات انجام گرفته در تامین منابع و خرید 
واکســن کرونا از تولیدکنندگان مختلف در 

خارج از کشور، گزارش هایی ارائه کردند.
رییس جمهوری با تاکید بر لزوم تسریع 
در اقدامات و فعالیت های انجام گرفته در این 
زمینه تصریح کرد: بانک مرکزی، وزارت امور 
خارجه و سازمان برنامه و بودجه باید در کنار 
وزارت بهداشــت که مسئول دقت های لازم 
کارشناسی اســت، به گونه ای برنامه ریزی 
کنند که خرید و انتقال واکســن به کشور 
تحمیلی اقتصادی گفــت: دولت با تکیه بر دست آمده از خلال سه سال مقابله با جنگ دیگری از این جلســه با اشاره به تجارب به سریع تر به سرانجام برسد. روحانی در بخش 

تجارب به دست آمده از ایستادگی در برابر 
این جنگ تمام عیار و خنثی سازی تحریم های 
غیرانســانی، بودجه ســال آینده کشور را با 
هدف توســعه اقتصادی و نیز حمایت موثر 
معیشتی از مردم، تنظیم کرده است. رییس 
دولت دوازدهم اضافه کرد: وضعیت و شرایط 
اقتصادی کشــور اقتضا می کند که با لحاظ 
تمامی الزامات، نیازها و داشــته های کشور، 
افقــی امیدوارکننده و آرامش زا در توســعه 
اقتصادی و معیشت بوده و مردم باید اثرات 
مثبت آن را در زندگی خود احساس کنند. 
به همیــن دلیل از هر گونــه تصمیمی که 
منجر به فشار مضاعف اقتصادی به معیشت 
مردم و اقتصاد کشور شود، پذیرفته نخواهد 
بود.روحانی تاکید کــرد: میزان درآمدهای 
مالیاتــی و یا درآمدهای حاصــل از صدور 
نفت و فراورده ها، در بودجه پیشــنهادی بر 
مبنای پیش بینی روند اقتصادی کشــور در 
ســال آینده به صورت واقع بینانه و با تاکید 
بر توان اقتصادی و اســتیفای حقوق کشور 

تنظیم شده است.

امیدواریم خرید و انتقال واکسن کرونا هفته های آینده انجام شود

ضعف دیپلماسی
دیپلماســی اقتصادی بخشی از کلیتی تحت عنوان دیپلماسی عمومی، شیوه 
یا فن رفتار با دیگر کشــورها برای بهینه کردن منافع ملی است. آنچه در سالیان 
گذشته به عنوان تجربه ایران در زمینه دیپلماسی مورد بحث است، به ایرادات یا 
نقصان هایی آغشته است که می تواند زمینه بحث و بررسی های مفصلی در شاخه ها 
و بخش های مختلف آن باشد. در این بررسی نباید از چند نکته غافل شد. نخست 
اینکه دستگاه دیپلماسی در نظام جمهوری اسلامی برخلاف نمونه های جهانی یک 
دستگاه پراکنده اســت که در آن وزارت امورخارجه مسوولیت و اختیارات کامل 
سیاستگذاری خارجی را بر عهده ندارد. در واقع بخش ها و نهادهای مختلفی وجود 
دارند که در دیپلماســی مداخله می کنند، هرچند ظاهراً مسوولیت دیپلماسی بر 

عهده وزارت امور خارجه گذاشته شده است.
بنابراین دیپلماسی در ایران نه تنها بعضاً خارج از سیاستگذاری هدایت می شود 
که برخی اوقات اثر آن بســیار بیشتر از اقدامات متولیان رسمی سیاست خارجی 
اســت. در نتیجه چنین رفتاری اســت که گاهی شاهد انجام مذاکرات خارجی از 
سوی این نهادها، به ویژه در حوزه کشورهای همسایه بوده ایم. این واقعیت موجب 
شده تا بسیاری از کشورها متوجه اهمیت بالاتر نهادهای خارج از دولت نسبت به 
وزیر امور خارجه در زمینه سیاســت خارجی ایران شوند و به همین دلیل رایزنی 
با آنها را به وزارت خارجه ترجیح دهند. بنابراین ما با یک بی سامانی یا پراکندگی 
در سازوکار دیپلماسی در کشور روبه روییم که برخلاف انتظار دست اندرکاران این 
روش، ضررهای بسیاری را به ما تحمیل کرده و به منافع عمومی لطمه زده است.

اما دومین نکته که لازم است مورد توجه قرار گیرد، هدف دیپلماسی عمومی 
اســت که در همه سال های پس از انقلاب به سمتی حرکت کرده که حاصل آن 
بیشینه شدن منافع عمومی نبوده است. به تعریف بهتر، منافع ملی ما به درستی 
تعریف و هدف گذاری نشده است و همین عامل موجب شده تا دیپلماسی عمومی 
کشــور کمتر در بیشینه کردن منافع ملی، که بیش از هر چیز در بیشینه کردن 
منافع اقتصادی تجلی می یابد، اثر مشــهودی بگذارد. مثال خوب برای این مدعا، 
روند سیاستگذاری خارجی در همه چهل و چند سال گذشته است که وزارت امور 
خارجه، جز در برخی موارد معدود و آن هم در ســطحی محدود، برنامه یا اجازه 
مذاکره برای رفع تحریم هایی که در تمام این ســال ها علیه ما وضع شده است، و 
به کارگیری دیپلماسی در این زمینه نداشته است. به بیان دیگر به رغم اینکه تحریم 
از ابتدای انقلاب محدودیت ها و زیان هایی را برای کشور به بار آورده است، اما جز 
دوره برجام هرگز ظرفیت دیپلماسی کشور برای رفع و کاهش این تحریم ها به کار 
گرفته نشده است. خواه این ضعف به ساختار و ظرفیت دستگاه دیپلماسی کشور 
مربوط باشد و خواه ساختار حکمرانی کشور تحریم را یک مساله بحرانی نداند، این 
موضوعی است که نشانگر شکاف میان منافع ملی و کارکرد دیپلماسی در کشور است.

بررسی ارتباط ما با همسایگان، به ویژه کشورهای حاشیه خلیج فارس، نشان 
می دهد دســتگاه دیپلماسی در این زمینه توجه و تلاش اندکی از خود بروز داده 
است. در همه سال های اخیر نیز اگرچه تلاش هایی در این زمینه صورت گرفته اما 
ســطح تبادلات اقتصادی کشور با کشورهای حاشیه خلیج فارس به غیر از عمان 
همواره دســتخوش موضوعات و مسائل سیاسی بوده است. این مسائل عموماً به 
دلیل رویکردهایی که منافع ملی را در کشــورهای حاشیه خلیج فارس در تعامل 
اقتصادی نمی بیند، امکان حل و فصل پیدا نکرده اســت. رقابت های مذهبی با این 
کشــورها و در رأس آنها با عربستان سعودی از جمله مهم ترین مواردی است که 
از جایگاه مهمی در سازوکار سیاست خارجی و دیپلماسی کشور با حاشیه خلیج 

فارس و عموم کشورهای عربی برخوردار است.
تاکید بر استفاده از »سازوکار سیاست خارجی« به جای »وزارت امور خارجه« 
به این دلیل است که نگارنده اعتقاد دارد تصمیمات در این حوزه در نهادهای خارج 
از دولت اتخاذ می شود. در برخی مقاطع حتی شاهد واگذاری مذاکرات خارجی به 
نهادهایی همچون شــورای عالی امنیت ملی بودیم که در دوره ریاست جمهوری 
دکتر احمدی نژاد، مسوولیت مذاکره در خصوص پرونده هسته ای را بر عهده داشت. 
براین مبنا عجیب نیست چرا جهت گیری دیپلماسی عمومی کشور به سمت توسعه 
صادرات نیست. در عین حال فهم این وضعیت ثابت می کند که اساساً دیپلماسی 
اقتصادی جایگاه برجســته ای در سیاستگذاری خارجی کشور نداشته و از این رو 

صادرات نیز جایگاه لازم را در دیپلماسی نیافته است.
مروری بر کارکرد دیپلماســی اقتصادی در عرصه جهانی گویای چند هدف یا 
نتیجه کلی است. در واقع دیپلماسی اقتصادی به چند روش مختلف برای اقتصاد 

یک کشور آثار مثبت و مفید به همراه خواهد آورد.
 یکی از مهم ترین مسائلی که در نتیجه دیپلماسی اقتصادی در دولت ها حادث 
می شود، موافقت نامه های تجاری و اقتصادی با دیگر کشورها، سازمان های جهانی 
یا عضویت و نقش یابی در پیمان های بین المللی و منطقه ای است. موضوعی که در 
نهایت زمینه توسعه صادرات و رشد اقتصادی کشور را بر بستری قابل اتکا فراهم 
می کند. در این زمینه کشور پس از انقلاب کارنامه قابل قبولی ندارد. به طور مثال، 
پیش از انقلاب ایران در همان ســال های آغازین شکل گیری GATT یا توافق نامه 

عمومی تجارت و تعرفه به عضویت  این سازمان درآمد.
بعد از انقلاب اما مشارکتی در مسیر مذاکرات این موافقت نامه و تحول این نهاد 
به سازمان تجارت جهانی نشان ندادیم و به آن بی اعتنا بودیم. حتی به یادآوری های 
چندباره دبیرخانه گات برای ادامه مذاکرات و پیوســتن ایران به سازمان تجارت 
جهانی به عنوان یکی از موسسان گات، توجهی نشد و نتیجه این غیرحرفه ای گری 
در دیپلماســی اقتصادی بیرون ماندن از سازمان تجارت جهانی و از دست دادن 

بسیاری فرصت های ارزشمند در توسعه صادرات برای ایران شد.
 با گذشت ۲۵ سال از تشکیل سازمان جهانی تجارت تا به امروز بسیار از این 
ناحیه زیان دیدیم. گرچه از سال ۱37۸ تاکنون تلاش های مکرری برای پیوستن 
ایران به این سازمان صورت گرفته اما این امکان محقق نشده است. موضوعی که 
اگر روزی امکان پذیر شود احتمالاً به اعطای امتیازات بسیار و کسب امتیازات بسیار 
اندک منجر شده و موجب خواهد شد تاوان این بی توجهی را کل کشور پس بدهد. 
این موضوع البته نه فقط در سطح پیمان های جهانی که در سطوح منطقه ای نیز 
آشکار است. تا پیش از انقلاب، ایران با همکاری پاکستان و ترکیه در منطقه پیمانی 
به نام سازمان همکاری های اقتصادی یا اکو را کلید زد که امروز ۱۰ عضو دارد. ضعف 
کشور در زمینه دیپلماسی اقتصادی اما موجب شده تا از ظرفیت های این سازمان 
هم نتوان به درستی استفاده کرد. تعلل و بی تصمیمی درباره شیوه نقش آفرینی در 
پیمان اکو موجب شده تا این سازمان ارزشمند اقتصادی عملاً بی خاصیت بماند. برای 
نمونه موافقت نامه تجارت ترجیحی اکو موسوم به »اکوتا« به دلیل بی تصمیمی ایران 
و عدم تصویب آن در مجلس بلاتکلیف مانده است. در واقع همه ۹ کشور اکوتا را 
در مجالس خود به تصویب رسانده اند ولی ایران هرگز این کار را انجام نداد. بنابراین 
کشور در زمینه دیپلماسی اقتصادی منطقه ای نیز حرف چندانی برای گفتن ندارد. 
ما حتی با کشورهایی که نه به لحاظ حجم اقتصاد و نه توانایی تولید، امکان رقابت 
 با ایران را ندارند، نتوانستیم به شکل درست، حرفه ای و اصولی به توافق تجاری و

 اقتصادی دست یابیم.
شورای همکاری خلیج فارس که در آستانه انقلاب شکل گرفت و می توانست 
فرصتی برای افزایش تعاملات و حل مسائل مختلف فی مابین باشد هم هیچ گاه در 
برنامه دیپلماسی اقتصاد کشور قرار نگرفت. در مجموع از بین ۱۵ همسایه اطراف 
کشور، ما تنها با ترکیه، افغانستان و پاکستان موافقت نامه دوجانبه تجارت ترجیحی 
منعقد کرده ایم که البته موافقت نامه ما با پاکستان چند سال است که منقضی شده 
است. به یاد دارم در دوره حضور در اتاق ایران به رغم پیگیری طرف پاکستانی برای 
به روزرسانی و تمدید توافق و استمداد از اتاق برای رایزنی با دولت، تحرک مشهودی 

در این زمینه از سوی دولت برای تمدید آن صورت نگرفت.
نمونه دیگر فقدان سیاست باثبات و بلندمدت در زمینه دیپلماسی اقتصادی به 
موافقت نامه ترجیحی با ترکیه مربوط است که سال ها پیش منعقد شد و به سبب 

تنظیم غیرحرفه ای آن، اغلب به بیشینه کردن منافع طرف ترک یاری رساند. 

 
 

 
 

رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن ســرب و روی 
ایران گفت: امروز شــکل گیری ستاد سرب و روی توسط وزارت صنعت، یک 
ضرورت جدی برای سامان بخشیدن به وضعیت استخراج، تولید و صادرات است.

»حسن حســینقلی« افزود: واحدهای فعال در صنعت سرب و روی برای 
دریافت خاک سهمیه ای از معدن انگوران با مشکلات مختلفی روبه رو هستند 
و از سهمیه پارسال خاک معدن انگوران ) زنجان( ۶ ماه تحویل شده و در سال 
۹۹ نیز هفت ماه توزیع خاک انجام نشد و اکنون به تدریج عرضه توسط شرکت 

تهیه و تولید مواد معدنی ایران وابسته به ایمیدرو آغاز شده است.
وی یادآور شد: شرکت مزبور عرضه باید سالیانه 7۰۰ هزار تن خاک انگوران 
را به شیوه مزایده عرضه کند که عیار آن از حدود پنج تا 3۰ درصد است، اما 

با استقبال تولیدکنندگان سرب و روی مواجه نشده است. 
به گفته رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن سرب 
و روی ایران، اکنون برنامه شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران عرضه خاک 
معدن سرب وروی انگوران در بورس است که قیمت آن 3۰ تا ۴۰ درصد بالاتر 
از روش سهمیه بندی است که برپایه جداول خاص این شرکت انجام می شود و 

مورد توجه فعالان این بخش نیست.

  بیش از ۴۰ درصد ظرفیت تولید فلز روی خالی است 
حسینقلی تصریح کرد: امروز میزان تولید فلز روی در کشور افزون بر ۲۰۰ 
هزار تن است، درحالی که ظرفیت آن بیش از ۴7۵ هزار تن است و در واقع 

افزون بر ۴۰ درصد ظرفیت خالی در این بخش وجود دارد.
وی خاطرنشــان کرد: تولیدکنندگان از خاک سرب و روی به میزان کافی 
برخوردار نیســتند و در واقع اختلاف ظرفیت با تولید ناشــی از ناکافی بودن 

توزیع خاک است.
این مقام صنفی بیان داشت: نزدیک به ۶۵ درصد از رقم متوسط ۲۰ هزار 

تن شمش روی تولیدی ماهانه به بازارهای هدف صادر می شود.

 تداوم عوارض صادراتی بدون استناد قانونی
رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن ســرب و روی 

ایران، پیرامون وضع عوارض صادراتی برای کنسانتره سرب و روی توضیح داد: 
وزارت صنعت در شهریورماه ۹۸ اخذ عوارض را مصوب کرد که تا پایان سال 
به اجرا گذاشته شود، اما از سال ۹۹ بدون وجود مصوبه و اجازه قانون گذار یا 

دولت، این رویه همچنان تداوم دارد.
وی افزود: انتظار اهل حرفه از دولت دوازدهم این است که در تصمیم گیری ها 
به بخش خصوصی و تشکل های مردم نهاد توجه لازم را داشته باشد و مشاوره 

با آنها را قبل از هر تصمیمی دنبال کند. 
حسینقلی یادآور شــد: مهرماه پارسال اخذ عوارض از برخی مواد معدنی 
شکل اجرایی به خود گرفت و در ابتدا برای کنسانتره سرب و روی اخذ عوارض 
۲۰ درصدی اجرایی شــد، اما پس از بازنگری از دی ماه ۹۸ میزان ۱۲ درصد 
مصوب و به گمرک ابلاغ شد و این مهم با وجود ابلاغ اولیه که پایان سال ۹۸ 

بود، همچنان اخذ می شود. 

 مشکل سنگ آهن مورد مصرف برای تولید سیمان 
وی درباره مشــکل عوارض سنگ آهن با عیار کمتر از ۴۰ درصد که ویژه 
کارخانه های سیمان است، اظهار داشت: سال ۹7 سنگ آهن هماتیت با عیار 
یاد شده از قرار هر تن ۲ دلار درب معدن تحویل خریدار می شد، اما بعد که 

دلار نیمایی و سنا مطرح شد، اعلام کردند باید نرخ تغییر کند    
رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن ســرب و روی 
ایران، در مورد ســنگ آهن هماتیت گفت: باید بین ســنگ آهنی که برای 
فولادسازی و سیمان سازی استفاده می شود فرق گذاشته شود، مصرف سنگ 
آهن هماتیت 37 درصد مصرف فقط در کارخانه های سیمان است، اما در همه 
دنیا سنگ آهنی که در ذوب آهن و صنایع فولادی مصرف می شود مگنتیت 

است و اگر هماتیت هم باشند عیار آن بالای ۵۰ درصد است.
به گفته حسینقلی، ذخیره سنگ آهن هماتیت در ایران بیش از ۲ میلیارد تن 
برآورد شده و این سنگ آهن به تولیدکنندگان سیمان عرضه و بخشی از آن به 
عراق صادر می شود،  این نوع سنگ آهن ۱۸ درصد سیلیس، ۹ درصد آلومینیوم 
و ۲ درصد ســولفور دارد و برای فولادساز بازدهی ندارد، اما به دلیل مشکلات 

قیمتی که برای آن بوجود آوردند از دو سال گذشته امکان صادرات ندارد.

وی یادآور شــد: قیمت این سنگ آهن در سال های گذشته هرتن ۲ دلار 
بود، اما گمرک به دلخواه خود و بدون در نظر گرفتن نظر وزارتخانه و انجمن 
ســنگ آهن ایران، در مقاطع مختلف قیمت های ۶۶، ۴۰ و 3۸ دلاری برای 
آن در نظر گرفت و اکنون قیمت آن ۵۰ دلار است، درحالی که قیمت سنگ 

آهن با عیار ۵۶ درصد ۴۸ دلار است.
حسینقلی تصریح کرد: این شیوه قیمت گذاری باعث شده که تولیدکنندگان 
سنگ آهن هماتیت نتوانند صادرات انجام دهند، زیرا کالایی که به قیمت سه 
دلار خریداری می شــد، 3۰ دلار مالیــات، عوارض و تفاوت ارز نیمایی و آزاد 

باید پرداخت شود.

 دیوان عدالت اداری خارج از نوبت به پرونده تولید رسیدگی کند 
رییس اتحادیه مزبور گفت: دستگاه قضایی مرجع رسیدگی به دعاوی است و 
اکنون از دیوان عدالت اداری در ارتباط با پرونده های حوزه تولید انتظار می رود تا 
خارج از نوبت به این موضوع رسیدگی کند که زمان طولانی سبب ضرر و زیان 
تولیدکنندگان نشود.وی، خواستار توجه رییس قوه قضاییه به مساله چگونگی 
رســیدگی دیوان عدالت اداری به پرونده های ارجاعی شد تا این موضوع در 

فرصت های کوتاهی رسیدگی شود.
میزان اســتخراج سرب وروی در هشــت ماهه امسال به رقم ۶۵۵ هزار و 
۸۵۰ تن رسید که در مقایسه با مدت مشابه پارسال افت یک درصدی دارد.

عملکرد سرب و روی انگورارن )زنجان( و سرب نخلک )اصفهان( حاکی است، 
بیشترین میزان استخراج دوره این گزارش مربوط به سرب و روی انگوران با 

۶۱۸ هزار و ۶۲۵ تن ثبت شد.

 استخراج ۷۱.۶ هزار تن سرب و روی 
آبان ماه مجموع استخراج ســرب و روی واحدهای یاد شده به 7۱ هزار و 
۶۰۲ تن رســید که افت ۹ درصدی در مقایســه با ماه مشابه سال گذشته را 
نشان می دهد.بزرگترین معدن سرب و روی ایران )مهدی آباد( واقع در استان 
یزد در مرحله باطله برداری است کهمی تواند افزایش قابل توجه در استخراج 

این ماده معدنی به دنبال دارد.

معاون فنی گمرک گفت: به منظور تسریع در ترخیص این کالاها مقرر شد 
ترخیص ۹۰٪ کالاهای اساسی گروه یکم کالاییِ مشمول ارز ترجیحی با اخذ 

تعهد از صاحب کالا بدون الزام به کد رهگیری امکان پذیر باشد.
به گزارش گمرک ایران، معاون فنی گمرک ایران، گفت: متعاقب پیشنهادات 
ارائه شده از سوی گمرک ایران و تصویب این پیشنهادات در جلسه ۱۱۹ ستاد 
تنظیم بازار، ۵ مصوبه بسیار مهم با موضوع تسهیل و تسریع در انجام تشریفات 
گمرکی و ترخیص کالاهای اساسی و نهاده های تولید، به گمرکات اجرایی کشور 

ابلاغ شده و این مصوبات از امروز، قابلیت اجرا خواهند داشت.
مهرداد جمال ارونقی افزود: با توجه به تصمیمات جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصــادی دولت در خصــوص ترخیص فوری کالاهای اساســی و ضروری 
موجود در بنادر و گمرکات کشــور و به منظور تسریع در ترخیص این کالاها 
مقرر شــد ترخیص ۹۰ درصد کالاهای اساســی گروه یکم کالاییِ مشمول 
ارز ترجیحــی )روغن خــام، دانه های روغنی، کنجالۀ ســویا، جو و ذرت(، با 
اخــذ تعهد از صاحب کالا مبنی بر پذیرش پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز در 
 صورت تعلق به کالا و تعهد عرضۀ کالا با نرخ مصوب یا عرضه در ســامانه ها

 )بازارگاه و شــبکه های توزیع تعیین شــده(، بدون الزام به ارائه کد رهگیری 
بانک امکان پذیر باشد.

معــاون فنی گمرک ایران تصریح کــرد: ترخیص درصدی کلیۀ کالاهای 
اساسی گروه ۲۱؛ اجزا، قطعات، تجهیزات و نهاده های تولید مطابق اعلام نظر 

وزارت صنعت، معدن و تجارت؛ و اقلام مرتبط با حوزه وزارت جهاد کشاورزی، 
مطابق اعلام نظر معاونت توسعه صنایع تبدیلی و کسب و کارهای کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی با اخذ مجوزهای قانونی لازم تا سقف ۹۰درصد، توسط 

گمرک انجام شود.
ارونقی با اشــاره به بروز مشکلاتی در صدور قبوض انبار کالاهای وارده به 
بنادر و گمرکات کشــور و یا با عنایت به ترانزیت برخی از کالاهای اساسی و 
نهاده های تولید از بنادر به گمرکات داخلی کشــور گفت: این موضوع هم در 

جلسه ســتاد تنظیم بازار مطرح شد و نهایتاً مقرر شد ملاک تصمیم گیری 
جهت اجرای تصمیمات ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، تاریخ ورود کالا به 
کشور باشد و گمرک ایران ضمن احصاء دقیق این مورد، تاریخ مزبور را ملاک 

اقدام در این خصوص قرار دهد.
معاون فنی گمرک ایران خاطرنشــان کرد: در اجرای تصمیمات ســتاد 
هماهنگــی اقتصادی دولت، اگر 7۰ درصد از کالاهای موضوع یک اظهارنامه 
در لیست ابلاغی وزارت صنعت، معدن و تجارت وجود داشته و مابقی اقلام، 
مشمول گروه های کالایی ۲۱ لغایت ۲۵ باشد، گمرک می تواند نسبت به پذیرش 

موضوع برای کل اقلام اظهارنامه اقدام نماید.
ارونقی در بخش دیگری از توضیحات خود به موضوع دستورالعمل سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای وزارت راه و شهرسازی در خصوص تمدید اعتبار 
ثبت سفارش های صادره اشاره کرده و گفت: با توجه به اینکه ابلاغ این نامه به 
ادارات کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ها موجب توقف روند ترخیص 
کالا علی الخصوص کالاهای اساسی و تولیدی در گمرکات کشور گردیده بود، 
مقرر شــد مرجع مربوطه با قید فوریت نسبت به لغو دستورالعمل اقدام و در 
خصوص تمدید اعتبار ثبت سفارش های صادره، بخشنامه اخیر گمرک که با 
هماهنگی وزارت صنعت، معدن و تجارت و مســتند به مصوبات سفر معاون 
اول ریاست جمهوری به استان هرمزگان تنظیم و ابلاغ شده است ملاک اقدام 

کلیه دستگاه های مرتبط با تجارت خارجی قرارگیرد.

شکل گیری ستاد سرب و روی نیاز صنعت است

ابلاغ ۵ مصوبه مهم در خصوص ترخیص کالاهای اساسی

حضور کمترین واحدهای فعال صنعتی در مناطق آزاد
جدیدترین آمار منتشــر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشــان می دهد که تا پایان آبان 
ماه امسال در مجموع 73 هزار و ۶۹7 واحد فعال با اشتغال 
دو میلیون و ۵۱۰ هزار نفر در گروه های مختلف صنعتی و 
معدنی در کشور فعالیت می کنند که که مناطق آزاد از بین 
استان های کشور کمترین واحدهای فعال را در خود دارند.

بر اســاس این آمار بیشترین واحدهای فعال در گروه 
»سایر محصولات کانی های غیرفلزی« است که ۱۵ هزار 
و ۸۹۲ واحد در آن وجود دارد. همچنین گروه »محصولات 
غذایی و آشــامیدنی« و گروه »محصولات از لاستیک و 
پلاستیک« با فعالیت ۸7۲۹ و 7۵7۰ واحد در رده دوم و 
سوم قرار می گیرند و به طور کلی نزدیک به نیمی از کل 

واحدهای فعال در سه گروه یاد شده فعالیت می کنند.
گروه هایی که کمترین واحد فعال را دارند نیز شــامل 
جمع آوری، تصفیه و توزیع آب با چهار واحد، تولید انرژی 
با ۱3 واحد و فاضلاب، دفع زباله، بهداشت محیط و سایر 
فعالیت های مشــابه با ۱7 واحد است که به ترتیب ۱۲۴، 
۱۶۴ و 377 نفر در آن ها شاغل هستند و کمترین میزان 

اشتغال را در بخش های مختلف دارند.

 کدام بخش ها بیشترین اشتغال را دارد؟
در این میان گروه »سایر محصولات کانی های غیرفلزی« 
بیشــترین اشتغال را نیز به خود اختصاص داده است؛ به 

 طوری کــه 3۸۴ هزار و ۵3۹ نفــر در این بخش فعالیت 
می کنند. گروه محصولات غذایی و آشامیدنی و گروه ساخت 
مواد و محصولات شیمیایی نیز با اشتغال 3۶۸ هزار و ۹۶3 

و ۲۱3 هزار و ۶7 شاغل در رتبه دوم و سوم قرار دارند.

 کدام استان ها بیشترین واحد فعال را دارند؟
تهران، اصفهان و خراســان رضوی تا پایان آبان ماه به 

ترتیب ۹۹3۵،   ۸7۰۸،   ۵3۶۰ واحد فعال داشــتند که 
بیشــترین تعداد واحد در بین اســتان ها است و اشتغال 
این اســتان ها در واحدهای فعال صنعتی و معدنی نیز به 
ترتیــب ۴۱۰ هزار و 33۲، ۲۶7 هزار و 3۸3 و ۱۹۵ هزار 

و ۱3۹ نفر است.
همچنیــن منطقه آزاد کیــش با ۴۱ واحــد فعال، 
منطقــه آزاد ماکو بــا ۱۱۸ واحد و منطقــه آزاد چابهار 

۱۲۰ واحــد کمترین واحــد فعال را در بین اســتان ها 
 دارنــد که به ترتیب ۱3۴۱، 33۸۹ و ۲۹7۴ نفر در آن ها 

مشغول هستند.
ســایر مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیز تقریبا در قعر 
این جدول قرار دارند؛ به طوری که در هشت ماهه امسال 
۱3۴ واحد فعال صنعتی در منطقه آزاد قشم، ۱۵۶ واحد 
در اروند، ۱۸۵ واحد در انزلی، ۲۴۲ واحد در ارس و ۵۵7 

واحد در منطقه ویژه اقتصادی مسقر است.
مجموع اشتغال تمام واحدهای فعال صنعتی و معدنی 
مســتقر در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیز ۱۰۰ هزار و 
۱۴۸ نفر اســت که تقریبا معادل یک چهارم اشتغال این 

واحدها در تهران است.
این در حالی اســت که  مناطق آزاد و ویژه تجاری با 
قوانین محدودتر و تشــریفات گمرکی ساده تری نسبت 
به ســرزمین اصلی با اهدافی از جمله حمایت از صنعت 
داخلی کشــور،  جذب فناوری هــای نوین در امر تولید، 
گسترش تولیدات صادرات محور و اشتغالزایی راه اندازی 
شده اند و آمارهای قبلی وزارت صمت هم حاکی از این بود 
که وضعیت تمایل به ســرمایه گذاری در بخش تولید در 
این نواحی و همچنین بهره برداری از واحدهای تولیدی و 
صنعتی در هفت ماهه امسال خوب نیست؛ هرچند برای 
اطمینان از این نتیجه گیری لازم اســت مناطق آزاد نیز 

آمارهای خود را به روز و منتشر کنند.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/15

شماره : 993

گفت وگوی ملی با محوریت اقتصاد
کمتر کسی در این واقعیت تردید روا می دارد که اقتصاد ایران با دشواری 
جدی روبه رو است. جریان کاهش ارزش پول ملی سرعت گرفته، به طوری که 
متوســط نرخ تورم سالانه از ابتدای سال ۹7 تاکنون به بیش از 37.۶ درصد 
رسیده  است. درحالی که این نرخ در سال ۹۶ برابر با ۹.۶ درصد بود. به بیان 
دیگر، ســرعت افزایش قیمت ها و سرعت کوچک شدن سفره اقشار کم درآمد 

نسبت به سال ۹۶ نزدیک به چهاربرابر شده  است.
محروم شدن کشــورمان از درآمدهای نفتی که بر اثر تحریم های ظالمانه 
دولت آمریکا تشــدید شده  است، شرایطی را برای کشورمان فراهم آورده که 
سرمایه گذاری به پایین ترین سطح خود در چند دهه گذشته برسد. این به آن 
معنی است که فرصت رشد و توسعه برای کشورمان روزبه روز از دست می رود. 
بازارهای صادراتی مان در معرض تاخت وتاز رقبایی که دیگر خیالشان از جانب 
ما راحت شده، قرار گرفته  است. فرصت کسب درآمد از موقعیت استراتژیک 
کشــورمان در مسیر کریدور شمال-جنوب و شرق-غرب را به تدریج داریم از 
دســت می دهیم و به بیانی منبع ســوخت توسعه کشورمان ترک برداشته و 
روزبه روز این سوخت ارزشمند درحال تلف شدن و هدر رفتن است. در نتیجه 
فاصله ما با رقبای منطقه ای مان در حال افزایش اســت، بازگشت به روزهای 
اوج و جبران عقب ماندگی روز به  روز و حتی ساعت به ساعت دشوارتر می شود. 
شکاف توسعه نیافتگی در دهه سوم قرن ۲۱ از نوع شکاف دهه سوم قرن ۲۰ 
نیســت و نمی توان به راحتی آن را جبران و درمان کرد. زیرا زیرســاخت ها و 
برندهایی درحال  شکل گرفتن اســت که سرنوشت ارتباطات را برای حداقل 
یــک قرن آینــده تعیین و تثبیت خواهد کرد. اما نکتــه   تأمل برانگیز در این 
میان این اســت که دست اندرکاران و متولیان امور در چنین دوران خطیر و 
سرنوشت سازی، حتی در اولیات و الفبای مباحث اقتصادی هم توافق ندارند.

درنتیجه تدوین و اجرای یک برنامه منسجم برای توسعه همه جانبه کشور 
بسیار دشوار است. برای نمونه دیدگاه سیاسیون ما درباره نحوه تعامل با دنیا 
کاملا نقطه مقابل هم است. یک گروه معتقدند باید مثل همه کشورهای دنیا 
به سمت تعامل مثبت با جهان پیش برویم و از سفره گسترده تجارت جهانی 
سهم خود را برداریم. اما طرف مقابل گرفتار این توهم است که بدون تعامل 
مثبت با جهان هم می توان به توسعه دست یافت و به اصطلاح ژاپن اسلامی شد.

زمانی که قدرت های بزرگ دنیا در تلاش برای متقاعد ساختن افکار عمومی 
دنیا برای اعمال فشار بر ایران بودند  و خطر ارجاع پرونده هسته ای به شورای 
امنیت، کشــورمان را تهدیــد می کرد، رئیس جمهوری وقــت قطع نامه های 
شــورای امنیت  علیه ایران را کاغذپاره های بی اثر می دانست. همان ایام حتی 
گروهی از ســخنوران پا از این هم فراتر نهاده  و تحریم را نعمت می دانستند 
که موجب پیشــرفت کشور خواهد شد. گذشــت زمان بر همگان اثبات کرد 
که نه قطع نامه های شــورای امنیت کاغذپاره های بی تأثیر هستند  و نه تحریم 
موجب پیشــرفت کشور می شود. بااین حال هنوز این جریان به افزایش درجه 
همفکری سیاسیون ما منتهی نشده  است. مهم ترین میدان تقابل آرا همچنان 

اختلاف نظر در باب میزان اهمیت تعامل با جهان است.
 یــک طرف معتقد اســت بایــد هرچه زودتر بــه رفع موانع از ســر راه 
ارتبــاط اقتصاد کشــور با بازار جهانــی پرداخت؛ اما طــرف دیگر می گوید 
مشــکلات کشور ریشــه داخلی دارند و باید ســوء مدیریت ها را درمان کرد. 
 کنایــه چند روز پیــش رئیس جمهوری که گفت »دولت نخواهد گذاشــت

 عده ای پایان تحریم را عقب بیندازند« اشــاره به همین اختلاف ســلیقه و 
اختلاف نگرش دارد.

چندی پیش رهبر معظم انقلاب اسلامی مسئولان کشور را به گفت وگو و 
همفکری با همدیگر توصیه کردند. درواقع به نظر می رسد تاکنون جروبحث 
بین اصحاب دو ســلیقه معارض در کشورداری در مسیری نبوده که به نوعی 
نزدیکی و وحدت نظر حداقل بر ســر موضوعات پایه ای منتهی شود. به بیان 
دیگر آنچه اتفاق افتاده، از نوع منازعه لفظی و به بیان عامیانه روکم کنی بوده، 
تا بحث کارشناسانه. از سوی دیگر این گفت وگو و مباحثه نباید فقط در سطح 
مقامات و سران سه قوه و پشت درهای بسته صورت گیرد و این فکر به ذهن 
مردم خطور کند که لابد نامحرم هستند  و بنا نیست در سرنوشت کشورشان 
نقشی داشته  باشــند.درواقع آنچه جامعه امروز ما نیاز دارد، شکل گیری یک 
گفت وگوی ملی است، گفت وگویی مبارک حول محور اقتصاد. مردم به عنوان 

ولی نعمت قدرتمندان و متولیان امر چه خواسته ای دارند؟
در مورد سیاســت های اقتصادی کشور چه نظری دارند؟ اولویت های آنان 
چــه تفاوتی با اولویت هــای موردنظر مقامات دارد؟ آیا آنان سیاســت را در 
خدمت اقتصاد می خواهند یا مایل اند همچنان اقتصاد کشــورمان برای چند 
دهه دیگر نیز در خدمت سیاســت باشد؟ در بیش از چهار دهه گذشته بارها 
و بارها در کشــورمان انتخابات برگزار شده  و مسئولان کشور با رأی مستقیم 

شهروندان انتخاب شده اند.
این نیز درســت اســت که مردم در دوران انتخابات در جریان برنامه ها و 
دیدگاه های احزاب و جناح های سیاسی قرار گرفته  و برنامه مورد نظر خود را 
انتخاب می کنند. اما واقعیت این است که هیچ گاه جریان انتخابات در کشور 
ما نتوانسته فضایی برای گسترش و تحقق گفت وگوی ملی فراهم آورد. علت 
این امر را باید در نگاه ابزاری که برخی قدرتمندان به موضوع انتخابات دارند، 
جست وجو کرد. از دید آنان انتخابات نه بستری برای گفت وگوی ملی و انتخاب 
سلیقه سیاسی پرطرفدارتر  بلکه راهی برای رسیدن به قدرت و سپس به  اجرا 
 گذاشــتن برنامه ها مطابق با نظام اولویت بندی فلان جریان سیاســی است. 

اقتصاد ما در قدم اول به گفت وگوی ملی نیاز دارد.
ارباب ســلیقه های سیاســی باید صادقانه با مردم وارد گفت وگو شوند  و با 
شفاف کردن راه های پیش رو با صراحت به شهروندان بگویند که چه خطراتی 
اقتصاد کشور و درواقع کیان جامعه مان را تهدید می کند، بگویند که چالش های 
اساسی کشور از نظر آنان کدام است و هرکدام چه درجه ای از اهمیت را دارد، 
بگویند که آیا چراغ را برای خانه شهروندان روا می دارند یا به مسجد  و آنگاه از 
شهروندان بخواهند با اطلاعات کامل تصمیم بگیرند و راه آینده کشور را معین 
کنند. انتخابات خرداد ۱۴۰۰ شــاید آخرین شانس کشورمان برای دامن زدن 
به گفت وگوی ملی حول محور اقتصاد و انتخاب راهی برای جبران خطاهای 
گذشته و استفاده از اندک فرصت باقی مانده برای توسعه اقتصادی باشد؛ البته 

اگر تنگ نظری ها مانع حضور شکوهمند و گسترده مردم در صحنه نشود.

مجلس  اجتماعی  کمیسیون  سخنگوی 
شورای اســلامی گفت: طرح بازنشستگی 
پیش از موعد از دستور کار این کمیسیون 
خارج نشده، اما به دلیل مخالفت اعضا امکان 

دارد کلیات آن رای نیاورد.
3۹ نفر نماینده مجلس شورای اسلامی 
در تاریخ ۲7 آبان ماه، طرح »بازنشســتگی 
پیش از موعد« را به هیات رییســه مجلس 
شورای اســلامی ارایه کردند. حذف شرط 
ســنی از جمله مختصات مهــم این طرح 
اســت که بر اساس آن مردان با ۲۵ و زنان 
با ۲۰ سال سابقه می توانند بازنشسته شوند 
و حقــوق 3۰ روزه دریافــت کنند؛ ضمن 
آنکه تأیید بازنشســتگی کارکنان ارتباطی 

به رییس یا مدیر دستگاه مربوطه ندارد.
طرح »بازنشســتگی پیش از موعد« از 
زمان ارجاع به کمیسیون اجتماعی مجلس 
برای بررســی بیشــتر، همراه با خبرهای 
غیررســمی ضدونقیضی درباره فرجام آن 
به دنبال داشــت و حتی برخی منابع، خبر 
خروج طرح از دســتور کار کمیســیون را 

منتشر کرده اند.
»علــی بابایــی کارنامی« ســخنگوی 
کمیســیون اجتماعی دربــاره صحت خبر 
خروج طرح بازنشســتگی پیــش از موعد 
بازنشســتگان از دســتور کار کمیســیون 
اجتماعی، گفت: طرح از دستور کار خارج 
نشده اما اعضای کمیسیون اجتماعی مجلس 

با کلیات آن ، مخالفت دارند.
وی در ارتبــاط بــا مخالفــت اعضای 
کمیســوین اجتماعی بــا کلیات این طرح 
گفــت: دلایل مختلفی مطرح شــد؛ یکی 
بحث هزینه و بــار مالی اجرای طرح برای 
کشور است و دلیل دیگر مخالفت اعضا، با 
کاهش سن بازنشستگی است؛ زیرا در اغلب 
کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه، سن 

بازنشستگی بالای ۶۵ سال است.
بابایــی افزود: چنانچه بخواهیم با هدف 
اشــتغال زایی سن بازنشســتگی را کاهش 
دهیم، راهکار درســتی انتخاب نکرده ایم؛ 
زمانی که فردی با ســن پایین، مشــمول 
بازنشستگی پیش از موعد بازنشسته شود، 
به خانه نشینی تن نمی دهد، بلکه بلافاصله 
به جست وجوی شغل دیگری می پردازد و با 

تکیه بر توانمندی ها و مزیت هایی که دارد، 
فرصت های شغلی را به ضرر جویندگان کار، 

تصاحب می کند.
وی تاکید کرد: نباید شرایط بازنشستگی 
زودرس فردی که داوطلب به دست آوردن 
شــغل دیگر اســت، فراهم ســاخت، زیرا 
بازنشســتگی، به معنای ناتوانی فرد برای 
ادامه کار اســت و بازنشسته  باید به عنوان 

شهروند، زندگی توأم با آرامشی را در سنین 
بالا، طی کند.

بابایی اضافه کرد: این طرح ، از دســتور 
کار کمیســیون خارج نشده، اما با توجه به 
مخالفت اکثریت اعضای کمیسیون با کلیات 
»بازنشســتگی پیش از موعــد«، طبیعتاً، 
احتمال رأی نیاوردن طرح، بیشتر از احتمال 

رأی آوردن آن است.
نایــب رییس هیــأت مدیره ســازمان 
تأمین اجتماعی مهرماه امســال با اشاره به 
بازنشستگی گفته  افزایش ســن  پیشنهاد 
بــود، در صورت اجرایی شــدن این قانون 
شامل حال بیمه شدگان جدید و افراد کم 

سابقه می شود.
علی حیدری در زمینه اینکه آیا افزایش 
ســن بازنشســتگی نیز جزء اصلاح قوانین 
ســازمان تامین اجتماعی پیشنهاد شده یا 
خیر گفت: افزایش ســن بازنشستگی یکی 

از پیشنهادات در اصلاح قوانین است.
وی با اشــاره بــه اینکه قانــون تأمین 
اجتماعی در سال ۱3۵۴ به تصویب رسیده، 
افــزود: زمانی که قانــون تأمین اجتماعی 
تصویب شــد، سن امید به زندگی ۵۸ سال 
 بــود و در نتیجه حداقل ســن لازم برای

 بازنشســتگی ۵۵ سال با 3۰ سال سابقه و 
یا ۶۰ ســال با کمتر از 3۰ سال سابقه بود، 
اما اکنون امید به زندگی برای خانم ها 7۵ 

و آقایان 73 سال است.

مخالفت مجلس با کلیات طرح بازنشستگی پیش از موعد

 
 

 خبر
 اعتراض معدنی ها نسبت به درخواست حق عضویت های نجومی 

خانه معدن ایران
یک عضو خانه خانه معدن ایران ضمن اعتراض به دریافت ارقام سلیقه ای و 
نجومی از معدن کاران برای عضویت در این تشکل، این موضوع را خلاف روح 
و اصول فعالیت تشکلی دانست.شنیده ها حاکی از این است خانه معدن ایران 
به منظور عضویت شــرکت های معدنی، از آن ها تقاضای حق عضویت هایی با 
ارقام بســیار نجومی کرده است؛ این در حالی است که بسیاری از شرکت ها 

امسال نیز با رقم پنج میلیون تومان عضو این تشکل شده اند.
براین اساس، نامه هایی با امضای یکی از کارمندان این تشکل برای برخی 
اعضا ارسال شده که طی آن به صورت سلیقه ای درخواست حق عضویت ۵۰ 
تا ۲۰۰ میلیون تومانی ارائه شــده اســت. این در حالی است که خانه معدن 
 ایــران تحت نظــر اتاق بازرگانی ایران فعالیت داشــته و به گفته فعالان این 
حوزه، مانع تراشــی بر سر راه عضویت معدن کاران، برخلاف اصول و مبانی و 

قوانین اتاق بازرگانی است.

چارچوب پرداخت وام کرونا در مرحله دوم به سمت 
بنــگاه محوری تغییر یافته و نحوه پرداخت آن به واحد 

اقتصادی را دستگاه اجرایی مربوطه تعیین می کند.
در راستای حفظ اشتغال بنگاه ها و صیانت از نیروهای 
کار، پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهای آسیب 
دیده از کرونا در دستور کار وزارت کار قرار گرفت و بر این 
اساس، ۱۴ رسته شغلی منتخب که بیشترین آسیب از 
شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و دارای لیست بیمه 
در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، برای استفاده 
از تسهیلات مذکور به سامانه کارا معرفی شدند تا مراحل 

ثبت نام خود را از این طریق دنبال کنند.
در مرحله نخست پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا، 
نزدیک به ۱۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب و 
کارهای آســیب دیده از کرونا در کشور پرداخت شده و 
متقاضیان به ۱۹ بانک تعیین شده در این حوزه معرفی 
شــدند که مبلغ مذکور در ۱۴ رسته و ۸۵۸ زیر رسته 

تعریف شده است.
در مرحله دوم پرداخت تســهیلات کرونا نیز رقمی 
معادل ۸۰۰۰ میلیارد تومان درنظر گرفته شده که قرار 
است به چهار بخش حمل و نقل، گردشگری، فرهنگ و 

هنر و ورزش اختصاص یابد.
به گفته مدیرکل دفتر سیاستگذاری و توسعه اشتغال 
وزارت کار، پرداخت تســهیلات کرونا در مرحله دوم به 
ســمت بنگاه محوری تغییر کرده است و در این مرحله 

صرفنظر از بخش حمل و نقل ریلی که قبلا هم مشمول 
پرداخت تســهیلات شده بود، ســه بخش گردشگری، 
فرهنگ و هنر و ورزش در دستور کار قرار گرفته است.

ازوجی افزود: ستاد مقابله با کرونا پرداخت تسهیلات 
حمایتی به شــاغلین و کسب و کارهای حوزه ورزشی، 
گردشگری و فرهنگ و هنر را در ادامه حمایت دولت از 
صاحبان مشاغل و کسب وکارهای شدیدا آسیب دیده از 

کرونا به تصویب رسانده است.
آنطور که وی گفته چارچوب پرداخت وام کرونا مشابه 
تســهیلات قبلی است ولی اینکه به هر واحد اقتصادی 
چگونه پرداخت شود چارچوبی است که دستگاه اجرایی 

مربوطه تعیین کرده اســت. به عنــوان مثال در حوزه 
گردشگری چارچوبهایی که برای هتل ها و مراکز اقامتی 
و بوم گردی تعیین شــده مبنای پرداخت تسهیلات از 

سوی بانکها خواهد بود.
پیش از این معاونت اشتغال وزارت کار از اختصاص 
۲۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات حمایتی کرونا به بخش 
گردشــگری، ۱7۰۰ میلیارد تومان به بخش فرهنگ و 
هنر و ۸۰۰ میلیارد تومان به بخش ورزش در مرحله دوم 
پرداخت وام کرونا و بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا 
خبر داده بود. پرداخت تسهیلات بخش حمل و نقل نیز 
در این مرحله ادامه دارد و برای این منظور 3۵۰۰ میلیارد 

تومان پیش بینی شده است.
مبلغ تسهیلات حمایتی دولت شامل ۱۲۰ میلیون 
ریال وام برای کسب و کارهای آسیب دیده و ۱۶۰ میلیون 
ریال برای واحدهایی است که بالاجبار به دستور دولت یا 

ستاد مبارزه با کرونا تعطیل شده اند.
تسهیلات کرونا با نرخ سود ۱۲ درصد و در اقساط ۲۴ 
ماهه پرداخت می شود که دوره تنفس بازپرداخت اقساط 

تا اول خرداد ماه سال ۱۴۰۰ تعیین شده است.
وثایق مورد نیز برای دریافت تســهیلات نیز سفته 
و چک اســت که برای دریافت وام کرونا تا سقف ۱۶۰ 
میلیــون ریال نیازی به معرفی ضامن نیســت و تنها با 
ارائه ســفته یا چک می توان تسهیلات را دریافت کرد. 
برای دریافت تسهیلات ۱۶ میلیون تومان تا ۴۸ میلیون 
تومان ســفته متقاضی یا چک به همراه یک ضامن نیاز 
است. برای تسهیلات ۴۸ میلیون تا ۱۶۰ میلیون تومانی 
متقاضی باید علاوه بر ســفته یا چک، دو ضامن معرفی 
کند. پرداخت تســهیلات ۱۶۰ میلیون تا ۲۰۰ میلیون 
تومان هم نیازمند ارائه سفته یا چک به همراه سه ضامن 
اســت. برای متقاضیانی که بیش از ۲۰۰ میلیون تومان 
درخواست بدهند،  تضامین صادره از سوی صندوق های 
ضمانت یا به تشخیص بانک وثایق متعارف باید ارائه شود.

متقاضیان دریافت وام کرونا در مرحله دوم پرداخت 
تســهیلات نیز جهت ثبت نام و تکمیل اطلاعات خود 
حتما باید از طریق سامانه کارای وزارت کار اقدام کنند.

وام جدید کرونا بنگاه محور شد 

صدور چک در وجه حامل؛ ممنوع
طبق آنچه بانک مرکزی اعلام کرده، چک های فعلی 
طبق روال ســابق کارسازی می شوند اما در قانون جدید 
چک که قرار است در آینده نزدیک اجرا شود، نقل و انتقال 
چک های با ظاهر و مندرجات جدید در صورت ثبت مراتب 
انتقال در سامانه صیاد بلامانع است و در مورد چک های 
صادره از دسته چک های قدیم، نقل و انتقال عادی چک 
کما فی السابق بلامانع است. همچنین تمامی چک های 
جدید مشمول ممنوعیت صدور در وجه حامل می شوند.

با توجــه به تصویــب قانون جدید چــک و اجرایی 
شــدن آن در آینــده نزدیک، مجموعه ســوالات قانون 
 جدید صدور چک از ســوی بانک مرکزی به روز رسانی

 شــده و در سایت این بانک در بخش »سوالات متداول« 
اعلام شده است.

برخی از سوالات متداول در زمینه قانون جدید چک 
که در این بخش آمده، به شرح زیر است:

- آیا چک صیاد طرح قدیم طبق روال قبل پیش 
می رود؟ 

بله، تا زمان پایان برگ های دسته چک های قدیمی و 
دریافت دسته چک های با ظاهر و مندرجات جدیدو صدور 

و وصول چک ها به شکل سابق تداوم می یابد.

- چکی که از کسی گرفته می شود و چند دست 
چرخیده، به چه صورت است؟

نقل و انتقال چک های با ظاهر و مندرجات جدید در 
صورت ثبت مراتب انتقال در سامانه صیاد بلامانع است و 
در مورد چک های صادره از دسته چک های قدیم، نقل و 

انتقال عادی چک کما فی السابق بلامانع است.  

- آیا چک های قدیمی تا برگ آخر می توانند در 
وجه حامل صادر شوند؟

چک های قدیمی به شــکل سابق می توانند کارسازی 
شوند؛ بنابراین در وجه حامل نیز می توانند صادر شوند.

- پشت نویسی چک به چه روالی انجام می شود؟  
از تاریخ اعلام بانک مرکزی، ظهرنویســی چک های 
کاغذی ممنوع بوده و انتقال چک مستلزم ثبت مراتب در 

سامانه صیاد خواهد بود.

- وظیفه ثبت چک در سامانه صیاد با چه شخصی 
است؟ 

حســب مورد بر عهده صادرکننده )در مقام صدور( یا 
دارنده )در مقام انتقال( است.

- ممنوعیت صدور چک در وجه حامل شــامل 
کدام چک هاست؟ 

شــامل تمامی چک ها با ظاهر و مندرجات جدید که 
زمان توزیع آن توسط بانک مرکزی اعلام می شود.

- هیئت مدیره یک شرکت یا افرادی که حق امضا 
دارند، کدام یک اگر چک برگشتی داشته باشند، 

مشکل زاست؟
در اصلاحیه جدید سال ۱3۹7 قانون صدور چک علاوه 
بر شخص صاحب حساب، وکیل یا نماینده )اعم از مدیر یا 
سایر نمایندگان شرکت( که اقدام به صدور )امضاء( چک به 
نیابت از شخص صاحب حساب می کنند، مسؤلیت داشته 

و مشمول محرومیت های قانونی می گردند. 

- در استفاده از چک های جدید برای افرادی که 
به هر دلیل نمی توانند به اینترنت دسترسی داشته 

باشند، چه راهکاری در نظر گرفته شده است؟

می توانند مراجعه حضوری به شعبه داشته باشند.

- اگر بانک عامل اپلیکشین یا نرم افزار نداشته 
باشد، مشتری که دارای چک جدید صیاد است، چه 

کار باید انجام دهد؟ 
می توانند مراجعه حضوری به شعبه داشته باشند یا از 

طریق اپلیکیشن های پرداخت عمومی اقدام کنند.

- اگر چک برای ضمانت باشــد و تاریخ نداشته 
باشد، به چه صورت است؟ 

صــدور چک های با ظاهــر و مندرجات جدید در هر 
صورت مســتلزم ثبت در سامانه صیاد است. صدور چک 
برای ضمانت بلامانع اســت و لی چک بدون تاریخ اساساً 
قابل وصول نمی باشد. وصول چنین چکی منوط به درج 
تاریخ است و بانک در مقام تأدیه وجه آن به ضمانی بودن 

آن ترتیب اثر نخواهد داد.

- افراد هیئت مدیره یک شرکت که دارای چک 
برگشتی اســت، آیا در چک شخصی خود نیز به 

مشکل بر می خورند؟ 
خیر

- آیا با ابلاغ قانون جدید صدور چک هنوز هم 

صدور چک برای ضمانت امکان پذیر است؟ 
بله ولی مستلزم ثبت مراتب صدور در سامانه صیاد است. 

)در مورد چک های با ظاهر و مندرجات جدید(

- اگر چک های صیاد طرح جدید در سامانه صیاد 
ثبت نشود چه می شود؟ 

مشــمول الزامات و سازوکارهای مقرر در قانون صدور 
چک نخواهد بود و صرفاً به عنوان یک ســند مدنی مؤید 

طلب است.

- آیا محرومیت هــای ناظر بر صدور کارت های 
جدید بانکی شــامل کارت های المثنی یا تمدید 

کارت های قبلی مشتریان هم می شود؟ 
بلــه. با توجه به اطلاق قانون تمامی عملیات کارت ها 

را شامل می شود.

- اگر مندرجات برگه چک با اطلاعات ســامانه 
صیاد مغایر باشد تکلیف چیست؟ 

ملاک اعتبار و محوریت با اطلاعات سامانه صیاد است 
و در صورت مغایرت، بانک از پرداخت وجه چک خودداری 
می کند. در ادامه درصورت درخواست دارنده چک، بانک 

نسبت به صدور گواهی عدم پرداخت اقدام می کند.

- کسانی که دریافت کننده چک هستند از کجا 
بدانند صادرکننده در سامانه صیاد صدور آن را ثبت 

کرده است؟ 
دریافــت چک های صادره از دســته چک های جدید 
مستلزم ورود به سامانه صیاد و ثبت تأییدیه )تأیید دریافت( 

توسط گیرنده است.

- آیا کسانی که دارای بدهی غیرجاری هستند 
نیز طبق قانون جدید می توانند دسته چک دریافت 

کنند؟ 
خیر. این اشخاص مطابق ضوابط ابلاغی بانک مرکزی 

اساساً امکان افتتاح حساب جاری نخواهند داشت.
گفتنی است؛ تا زمان اجرایی شدن قانون جدید چک، 
چک های فعلی در شــبکه بانکی کشور طبق روال سابق 

کارسازی می شوند.

 
 

 بی تدبیری شورای رقابت، عامل اصلی گرانی اخیر خودرو در کشور است 
آذربایجان شرقی وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به گرانی مجدد خودروهای داخلی در هفته های اخیر، عنوان کرد: بی تدبیری شورای رقابت، عامل اصلی این گرانی است و در روزهای آتی نیز شاهد متعادل تر شدن قیمت خودروهای 
داخلی خواهیم بود.علیرضا رزم حسینی در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین سید محمدعلی آل هاشم نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی، با اشاره به نقش آذربایجان  شرقی در بسیاری از برهه های حساس و تاریخی انقلاب اسلامی 
افزود: امیدواریم در مدت باقی مانده از فعالیت دولت دوازدهم، بتوانیم بخشی از مشکلات مربوط به حوزه تولید و صنعت استان را رفع کنیم. وی، همدلی و وحدت را رمز موفقیت استان در بخش های مختلف دانست و افزود: ائمه جمعه و 
نمایندگان محترم مقام معظم رهبری)مدظله العالی( در استان ها نیز نقش مهمی در موفقیت دولت و افزایش وحدت در بخش های مختلف دارند.وی انحصارگری در خودروسازی را اصلی ترین عامل در گرانی و کیفیت خودروهای داخلی 

دانست و ادامه داد: مبارزه با دلال بازی در صنعت خودروسازی را یکی از اولویت های اصلی خود می دانیم و تمامی تلاش خود را برای رقابت پذیری و ارتقای کیفیت تولیدات خودرویی را در اولویت اهداف خود قرار داده ایم.
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در حــال حاضر هر مســافر می تواند تا 
ســقف ۱۰ هزار یورو یا معادل آن به سایر 
ارزهــا وارد و نیز تا ســقف ۵۰۰۰ یورو یا 
معــادل آن به ســایر ارزهــای از مرزهای 
هوایی، تا ســقف ۲۰۰۰ یورو یا معادل به 
ســایر ارز از طریق مرزهای زمینی، ریلی و 

دریایی خارج کند.
پیش از شــیوع ویــروس کرونا همواره 
تعداد قابل توجهی سفرهای خارجی شکل 
می گرفت و مســافران بــرای رفع نیازهای 
و امــرار معاش خود مجبــور بودند تا پول 
خــود را به پول ملی مقصــد خود تبدیل 
کننــد که ویروس کرونا میزان ســفرها را 

کم کرده است.
در این بین همواره سوالات زیادی مطرح 
می شود که هر مسافر تا چه میزان می تواند 
ارز به صورت اسکناس وارد یا خارج کند؟ 
همچنین، روند ورود یا خروج ارز اسکناسی 

بیش از سقف تعیین شده چگونه است؟
بدین منظور در این گزارش شرایط ورود 
و خروج ارز، ســقف مجاز ورود و خروج ارز 
و یا سقف مجاز ورود و خروج ریال توسط 

هر مسافر اعلام شده است. 
طبق اعلام بانک مرکزی، ورود ارز توسط 
هر مسافر تا سقف ۱۰ هزار یورو یا معادل 

آن به ســایر ارزها و خروج ارز نیز تا سقف 
۵۰۰۰ یورو یا معادل آن به ســایر ارزهای 
از مرزهای هوایی، تا ســقف ۲۰۰۰ یورو یا 
معادل به سایر ارز از طریق مرزهای زمینی، 

ریلی و دریایی مجاز است. 

 شــرایط ورود و خروج ارز بیش 
از حد مجاز 

همچنین، در صورت ورود بیش از سقف 
تعیین شــده ارز اسکناسی، مسافر باید در 
مبادی ورودی نســبت به اظهار ارز همراه 

خود )به صورت کتبی یا شفاهی( به گمرک 
ایران اقدام و اطلاعات مورد نیاز را به صورت 
سیستمی از طریق درگاه گمرک ثبت کند. 
علاوه براین، مسافر می تواند قبل از ورود 
به کشور از طریق درگاه ذکر شده ارز همراه 

خود را به صورت سیستمی اظهار کند. 
از سوی دیگر، مسافرانی که قصد خروج 
ارز مازاد بر ۵۰۰۰ یورو یا معادل آن به سایر 
ارزها از مرزهــای هوایی و مازاد بر ۲۰۰۰ 
یورو یا معادل آن به سایر ارزها از مرزهای 
زمینــی، ریلی و دریایی دارند باید، پس از 
مراجعه به گمرک و اظهــار ارز مربوطه و 
دریافت کد رهگیری، به یکی از شعب بانک 
ملی مراجعه کرده و میزان ارز مورد نظر را 
تحویل دهند و در ازای آن یک رسید چاپی 

از بانک ملی دریافت کنند. 

ریال  ورود  و   سقف مجاز خروج 
چه قدر است؟ 

همچنیــن، میــزان ورود و خروج ریال 
توسط هر مسافر حداکثر تا ۵۰۰ هزار تومان 
مجاز است .طبق این گزارش، بانک مرکزی 
در آخرین دستورالعمل خود اعلام کرده بود 
که هر شخصی می تواند حداکثر تا ۱۰ هزار 
یورو یا معادل آن به ســایر ارزها در داخل 
کشور حمل و نگهداری کند. علاوه براین، 
حمــل و نگهداری بیش از ۱۰ هزار یورو یا 
معادل آن به سایر ارزها، به داشتن یکی از 
مدارک شامل سند موسسه اعتباری، رسید 

سنا و اظهارنامه گمرکی نیاز دارد.

سقف مجاز ورود و خروج ارز توسط هر مسافر چقدر است؟

شورای رقابت تصمیم ناقص و دیرهنگام گرفت
شــورای رقابت مصوب کرده است که مبنای قیمت گذاری خودرو معدل سه 
ماهه قیمت بازار باشــد. به اعتقاد من این تصمیم بسیار دیر گرفته شده است. 
برای اینکه در مدت ســه سال گذشته حدود ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار میلیارد تومان، 

رانت به بخش خصوصی، خریداران خودرو و دلالان پرداخت شد.
بر این اساس حتی اگر دولت محترم و شورای رقابت نمی خواستند که خود 
را درگیر این مسأله کنند که خودروسازان سود ببرند، می توانستند کاری انجام 
دهند که مابه التفاوت قیمت کارخانه و بازار به حساب دولت واریز شود و در پی 
آن دولت کمتر نقدینگی چاپ کند. مطمئن هســتم که اگر سیاست آزادسازی 
قیمت خودرو طی سه سال اخیر دنبال می شد یا همین تصمیمی که اخیراً شورای 
رقابت به صورت نصف و نیمه اتخاذ کرده است عملیاتی می شد، بین ۱۰۰ تا ۱۵۰ 
هزار میلیارد تومان صرفه جویی صورت گرفته بود و حتی احتمال داشــت، نرخ 

تورم نصف نرخ تورم فعلی شود.
باتوجه به تصمیم اتخاذ شده، یک ملت ۸۰ میلیون نفری گروگان تصمیمی 
شــدند که قیمت خودرو به صورت مصنوعی پایین نگه داشته شود. در حقیقت 
با تصمیم هایی که شورای رقابت در مورد خودروهای سواری اتخاذ کرد، صنعت 
خودرو نابود شد، تورم بسیار سنگین بر اقتصاد تحمیل شد و تولید که می توانست 
رشد کند و در پی آن بازار متعادل شود و همچنین قیمت نهایی خودرو کاهش 

پیدا کند، اتفاق نیفتاد.
در سه سال گذشته توسط دو خودروساز)ایران خودرو-سایپا( بیش از ۲ میلیون 
دستگاه خودرو تولید شده است، حال اگر سیاست درست در قیمت خودرو دنبال 
شده بود، تولید خودرو می توانست بین ۵۰۰ هزار تا یک میلیون دستگاه بیشتر 
شود و یقیناً افزایش عرضه می توانست سبب کاهش قیمت خودرو در بازار شود.

حال ممکن اســت این ســؤال پرسیده شود در شــرایطی که خودروسازان 
تولیــدات خــود را افزایش داده اند، چرا قیمت ها کاهش پیدا نکرده اســت؟ در 
جواب باید بگویم که نرخ رشد نقدینگی اجازه نمی دهد اقتصاد ایران وارد دوره 
آرامش شــود. رشد نقدینگی تمام حوزه ها اعم از طلا، دلار، مسکن، خوراکی ها 

و... را متلاطم کرده است.
رشد نقدینگی مربوط به کسری بودجه دولت است و در حوزه کلان اقتصاد باید 
به آن رسیدگی شود، اگر شما بخواهید مسئولیت این امر را به بخش خصوصی 
تسری دهید حتماً گمراه خواهید شد و منجر به تصمیم گیری هایی می شود که 
تاکنون شده است. به هر حال مسأله این است که تصمیم شورای رقابت، شورایی 
که به جز تعیین قیمت خودرو سواری نمی دانم چه کارکرد دیگری در ایران دارد، 
درســت بوده اما خیلی دیر و ناقص اتخاذ شده است. با توجه به توضیحات داده 
شــده توصیه می کنم که سیاستگذاران با فوریت قیمت خودروها را آزاد کنند.  
اگر فکر می کنیم خودروسازان هزینه هایی دارند که این هزینه ها درست نیست 
یا گزاف است، دولت می تواند از طریق سازمان های حسابرسی خود بگوید کدام 
هزینه اضافی اســت؟ آیا هزینه پرسنلی زیاد است؟ آیا به مدیران حقوق اضافه 
داده می شــود؟ آیا در شرکت های خودروسازی دزدی صورت می گیرد؟ ولی به 
صرف اینکه فقط ادعا کنیم که قیمت ها بالا است، درست نیست. این امر باعث 
می شود احساسات عمومی را علیه تولیدکنندگان داخلی تحریک کنیم تا مدیریت 
خودمان پیش بــرود، بنده این موضوع و رویکرد را قبول ندارم. از این رو وزارت 
صمت باید تغییر رویه دهد تا نگاه مردم نسبت به صنعت خودروی کشور منفی تر 
نشود. کارشناسان انتظار دارند که وزیر محترم صمت مأموریت اصلی خود یعنی 

ارتقای تولید و توانمندی داخلی را در دستور کار خود قرار دهند.
از طرفی با اعلام تصمیم شورای رقابت برخی ها اظهارنظر کردند که این تصمیم 
باعث افزایش دوباره قیمت خودرو در بازار می شود اما بنده مطمئن هستم و قول 
می دهم که این گونه نیست. در خودروهای تجاری مگر شورای رقابت، قیمت ها 
را تعیین می کند؟ قیمت خودروهای تجاری تحت کنترل هیچ نهاد و ســازمانی 
نیســت. در شش ماه گذشته به دلیل افزایش تولید، متوسط قیمت خودروهای 
تجاری )محصولات ایــران خودرو دیزل( بازار ۲۰ درصد کاهش یافته و این در 
حالی است که 3۰ درصد به سطح عمومی قیمت ها افزوده شده است. لذا استدلال 
بســیار ضعیفی است که اگر شورای رقابت معدل سه ماهه قیمت بازار را بگیرد 

رشد قیمت خودروها در بازار حادث می شود.
متأسفانه دوستان رابطه علت و معلولی را به صورت رابطه هم زمانی می بینند. 
این رویکرد اشــتباه است. قانون علم اقتصاد از زمان قبل از ارسطو می گوید که 
افزایش عرضه منجر به کاهش قیمت می شــود. حال چرا افزایش عرضه اتفاق 
نمی افتد؟ به خاطر اینکه تقاضا با نقدینگی دائماً در حال رشــد است. اگر رشد 
نقدینگی کنترل شود، عرضه راهی جز کاهش قیمت ها ندارد. همان مسأله ای که 
در خودروهای تجاری شاهد هستیم. پیشنهاد می کنم تحت نظارت سازمان های 
نظارتی رسمی که در کشور وجود دارند و کارکرد خوبی هم دارند مانند سازمان 
بازرسی کل کشور، سازمان حمایت، دیوان محاسبات و... اجازه دهند خودروسازان، 
در چارچوب قیمت تمام شــده خود تا آنجایی که حسابرس می پذیرد، قیمت ها 

را بالا ببرند و در عین حال دولت محترم هم برای رشد نقدینگی فکری کند.
با رشــد نقدینگی 3۰ تا ۴۰ درصد در سال، طبیعی است که سطح عمومی 

قیمت ها بالا برود.
وزیر صمت اخیراً بدرستی اشاره کرد که کارخانه های فولاد با قیمت جهانی 
محصولات خود را به خودروســازان می فروختند و خودروسازان مجبور بودند با 
قیمت مصوب محصولات خود را بفروشند. این اتفاق به معنای چوب حراج زدن 
به ســرمایه های ملی اســت. اگر می خواهید این سرمایه ملی را نابود کنید و در 
پایان دولت روحانی بگویید دو خودروســاز تعطیل شــدند، حال باید ۲ میلیون 
خودرو وارد کرد. اصلًا ممکن اســت کل نیاز خودرو ســواری را از طریق واردات 
تأمیــن کرد؟ برای واردات این حجم از خــودرو ۱۲ تا ۱۵ میلیارد دلار ارز نیاز 
اســت این در حالی اســت که درآمد حاصل از فروش نفت به ۱۲ میلیارد دلار 
هم نمی رســد.با وجود تمام صحبت ها امسال در بدترین شرایط اقتصادی کشور 
خودروسازان بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو تولید خواهند کرد 
که این امر اتفاق بزرگی در دولت روحانی اســت. بنابراین در این حوزه ضرورت 
دارد که دولت به ســمت آزادسازی قیمت ها برود و بعد از آزادسازی در شرایط 

برابر، بتدریج تعرفه های گمرکی کاهش پیدا کند.

 
 

 
 

تحلیل گر بازار ســرمایه گفت: با توجه به پیشرفت هر روزه پرداخت های 
اینترنتی و محبوبیت فروشــگاه های آنلاین دنیای پرداخت ها در چند قدمی 
آینده ای متفاوت قرار دارد. این پرداخت های آنلاین به کمک درگاه پرداخت 
اینترنتی فراهم می شوند. حسین جزئتی شنبه ۱3 دی در جمع خبرنگاران 
افزود: ویژگی های متفاوت درگاه های اینترنتی از جمله امنیت و همیشه در 
دسترس بودن، آن ها را به بهترین راه های پرداخت بدل کرده است. یکی از 
قابل توجه ترین ویژگی های درگاه پرداخت اینترنتی ارائه چندین روش برای 
انجام پرداخت آنلاین است. یکی از این روش ها  ها و ایجاد درگاه پرداخت ارز 
دیجیتال اســت. مدیر شرکت نواندیشان داده رستاک افزود: در شرایط فعلی 
بســیاری از شرکت ها و کســب و کارها به دنبال ایجاد زیرساخت های لازم 
برای پرداخت از طریق ارزرمزها مثل بیت کوین، اتریوم، لایت کوین و ... است.

جزئتی گفت: درگاه پرداخت راهی برای پرداخت اینترنتی و مجازی است که 
از طریق آن دارندگان کلیه کارت های بانکی عضو شتاب می توانند با استفاده از 
مشخصات کارت بانکی خود شامل شماره کارت، رمز دوم، تاریخ انقضاء و کد 

اعتبار مبلغ حاصل از خرید یا تراکنش را پرداخت کنند.
وی با بیان اینکه بر خلاف ارزهای رایج، مبادله بسیاری از ارزهای رمزنگاری 
شده در لحظه انجام می شود، افزود: برای مثال ماینرها یا استخراج کننده های 
بیت کوین، عملیات مربوط به کشف یک بلاک جدبد بیت کوین را در چندین 

دقیقــه انجام می دهند. اما ارزرمزهای دیگر همچــون اتریوم و لایت کوین 
قادرند تا مبادله را در ۲۰ ثانیه تائید کنند. این موضوع بدان معناست که شما 
می توانید یک معامله را از طریق درگاه پرداخت ارز دیجیتال در کمتر از یک 
دقیقه به پایان برســانید.جزئتی ادامه داد: حال اگر پرداخت از طریق درگاه 
پرداخت ارز دیجیتال را با پرداخت از طریق درگاه های دیگر و با اســتفاده از 
ارزهای رایج مقایسه کنیم؛ می توانیم تفاوت آن ها را به خوبی احساس کنیم. 
بطوریکه برای انجام یک معامله بین المللی در صورت پذیرش دلار یا هر ارز 
دیگری باید حداقل 3 روز صبر کند تا بتواند به حساب بانکی خود دسترسی 
پیدا کنید و از پول خود دریافتی خود اســتفاده کند.این فعال حوزه کسب و 
کار دیجیتال ادامه داد: با وجود اینکه پول نقد در دنیای امروز اهمیت بالایی 
دارد، اما زیر ساخت قدرتمند و سریعی چون بلاک چین که دنیای ارزرمزها یا 
کریپتوکارنسی ها بر آن بنا شده است معاملاتی متفاوت را به ارمغان می آورند.

 روش های پرداخت بیشتر با اســتفاده از درگاه پرداخت ارز 
دیجیتال

جزئتی افزود: به طور کلی مشتریان ۵ روش کلی را برای پرداخت های خود 
انتخاب می کنند. بنابراین با استفاده از درگاه پرداخت ارز دیجیتال می توانید 
انتخاب های بیشتری را پیش روی مشتریان خود قرار دهید و به طبع طیف 

وسیع تری از مشتریان را به سمت کسب و کار خود جذب کنید.
او بیان کرد: علاوه بر این به خاطر داشته باشید که ارزرمزها، ارزهایی بین 
المللی به شمار می آیند و تحت نظر دولت یا سیستم خاصی نیستند و همین 
عامل سبب جذب مشتریان از سراسر جهان می شود؛ زیرا آن ها می دانند که 
می توانند به سادگی و با استفاده از درگاه پرداخت ارز دیجیتال، پرداخت های 
خود را انجام می دهند گستره مشتریان کسب و کار شما بین المللی خواهد شد.

 با اســتفاده از درگاه پرداخــت ارز دیجیتال دیگر نگران لغو 
پرداخت نباشید

این فعال حوزه کسب و کارهای دیجیتال ادامه داد: هنگامی که افراد پرداخت 
های خود را با اســتفاده از ارزهای دیگر انجام می دهند، امکان لغو پرداخت 
وجود دارند و می توانند مبلغ پرداختی خود را باز پس گیرند. این موضوع سبب 
آســیب به کسب و کار شما می شود و ضرر زیادی را به آن تحمیل می کند 
اما در پرداخت از طریق رمز ارزها دیگر کسب و کارها نگران لغو پرداخت ها 
نخواهند بود.جزئتی خاطرنشان کرد: با استفاده از درگاه پرداخت ارز دیجیتال 
دیگر نیازی به دریافت کارمزد های بالا ندارید؛ چرا که این ارزها زیر نظر هیچ 
ســازمان یا دولت خاصی نیستند. بدین ترتیب با پرداخت پائین تر کارمزدها 

سود بیشتری نصیب شما خواهد شد.

آمار هفته منتهی به ۱۲ دی ماه نشان می دهد، ۹۹۶ 
هــزار و ۴۵۰ تن انواع کالا بــه ارزش بیش از ۱۱3 هزار 
میلیارد ریال در بورس کالای ایران مورد دادوســتد قرار 
گرفت که به ترتیب رشــد ۵۵ و 3۹ درصدی را در حجم 
و ارزش معامــلات تجربه کرد.به گزارش روابط عمومی و 
امور بین الملل شرکت بورس کالای ایران، هفته گذشته 
در تالار محصولات صنعتی و معدنی ۴۴۵ هزار و ۶۶۰ تن 
انواع کالا به ارزش ۶۴ هزار و 7۹7 میلیارد ریال معامله شد.

همچنین در این تالار ۴3۶ هزار و 37۰ تن فولاد، یک 
هــزار و ۴۲۰  تن مس، هفت هزار و ۵3۵ تن آلومینیوم، 
۱۲۰ تن کنســانتره مولیبدن، ۱۵ تن کنسانتره فلزات 
گرانبها، ۲۰۰ تن چدن و ۱۰ کیلوگرم شمش طلا از سوی 
مشــتریان خریداری شد.علاوه براین در هفته معاملاتی 
مزبــور در دو بخش داخلی و صادراتی تالار فرآورده های 
نفتی و پتروشــیمی، ۵۴۹ هــزار و ۶۲۰ تن انواع کالا به 
ارزش ۴۸ هزار و ۸۰3 میلیارد ریال به فروش رسید.برپایه 
این گزارش درتالار یاد شده ۲۲۴ هزار و ۵۰۰ تن وکیوم 
باتوم، ۱۹3 هزار و ۹۹۵ تن قیر، ۵7 هزار و ۵۶۴ تن مواد 
پلیمری، ۱7 هزار و ۱۴۴ تن مواد شــیمیایی، ۴۱ هزار و 

۵۰۰ تن لوب کات، 3 هزار تن سلاپس واکس، 3 هزار و 
۹7 تن روغن پایه و ۸ هزار و ۹۰۰ تن گوگرد معامله شد. 
همچنین یک هزار و ۱7۰ تن کالا هم در بازار فرعی بورس 

کالای ایران معامله شد.به گزارش ایرنا، بورس کالا در سال 
۹۸ پر رونق بود و ارزش معاملات این بازار در سال ۹۸ به 
ارزش معاملات در سال ۹7 نزدیک شد و ارزش معاملات 

بازار فیزیکی رشد قابل توجهی را تجربه کرد.
پارسال راه اندازی معاملات آتی و گواهی سپرده کالایی 
بر روی زیره ســبز و پسته نیز راه اندازی شد که در کنار 
زعفران سه گانه محصولات مهم کشاورزی را شکل دادند. 
ظاهرا این بازار خود را مهیای پذیرش محصولات جدیدتر 
از جمله خرما و زیتون نیز کرده اســت.ارزش معاملات 
بورس کالای ایران در ســال ۹۸ به بیــش از ۱۶۹ هزار 
و ۱۲۰ میلیارد و 7۲۰ میلیون تومان رســید که از نکات 
قابل توجه معاملات سال گذشته بورس کالا، رشد عمده 
متغیرهای بازار فیزیکی بود.بر این اساس در بازار فیزیکی 
بورس کالای ایران در سالی که گذشت معامله گران بیش 
از ۲۶ میلیون و 33۵ هزار تن انواع کالا را در حالی دادوستد 
کردنــد که ارزش معاملات این بازار به ۱37 هزار و ۶۰۹ 
میلیارد تومان رشد کرد؛ حجم و ارزش کل بازار فیزیکی 
به ترتیب ۶.۱ و ۵۶ درصد رشد را نسبت به سال ۱3۹7 
تجربه کرد.همچنین از کل معاملات این تالار حدود ۱۰ 
میلیون و ۴۰۸ هزار تن کالا به صورت سلف، ۶۲۵ هزار تن 
کالا به صورت نسیه و بیش از ۱۵ میلیون و 3۲۱ هزار تن 

کالا به صورت نقدی مورد معامله قرار گرفت.

اهمیت استفاده ی ارزرمز در کسب و کار

افزایش ۳۹ درصدی ارزش معاملات در بورس کالا

بازگشت آرامش به بازار خودرو

 خبر

در حالــی کــه هفته گذشــته پس از اعــلام نحوه 
قیمت گذاری های جدید خودرو از ســوی شورای رقابت، 
قیمت ها در بازار با افزایش مواجه شد، رصد قیمت ها در روز 
جاری حاکی از بازگشت ثبات و آرامش به این بازار است.

در حالی که طی هفته ها و ماه های گذشته بازار خودرو 
در خــواب عمیقی فــرو رفته و بهبود شــرایط را انتظار 
می کشید، افزایش چند میلیون تومانی قیمت ها در بازار، 
نخستین عکس العمل بازار به اعلام چگونگی قیمت گذاری 

جدید خودروها از سوی شورای رقابت بود.
پس از اعلام چگونگی قیمت گذاری های جدید خودروها 
از ســوی شورای رقابت در روز سه شنبه هفته گذشته )۹ 
دی ماه(، جنبه روانی موضوع ســبب شــد تا شاهد روند 
صعودی قیمت ها در بازار باشیم. این عکس العمل بازار با 
ابراز ناراحتی شدید مشتریان واقعی خودرو همراه بود که در 
ماه های گذشته به امید بهبود شرایط دست از خرید کشیده 

و خرید خود را به آینده موکول کرده بودند.
رییس شورای رقابت هفته گذشته طی نشستی با برخی 
رسانه ها خاطرنشان کرد: مطابق برنامه ریزی خودروسازان 
۵۵ درصد ظرفیت تولید به خودروهای اقتصادی و تیراژ 
بالا که قیمت پایین تری دارند، اختصاص داده می شــود 
که از دســتورالعمل گذشته شورای رقابت یعنی »سقف 
قیمتی« تبعیت می کنند و خودروهای جدید و ویژه تر که 
۴۵ درصد تیراژ را تشکیل می دهند، از دستورالعمل جدید 

تبعیت خواهند کرد.

 i ۲۰7 برپایــه اعلام »رضا شــیوا«، خودروهــای پژو
اتوماتیک )هاچ بک(، پژو ۲۰7 پانوراما دســتی )هاچ بک(، 
سمند سورن پلاس، رانا پلاس با موتور EC۵،  رانا پلاس با 
موتور TU۵، دنا پلاس توربوشارژ دستی، دنا پلاس توربوشارژ 
اتوماتیک، هایما توربو S۵ دستی، هایما توربو S7  اتوماتیک، 
K۱3۱، ساینا s، کوئیک، شاهین، آریا، برلیانس، چانگان و 

زوته مشمول فرمول جدید می شوند.
در ادامه، اما با موضع گیری برخی مســوولان از جمله 

رییس سازمان بازرسی کل کشور و مخالفت با قیمت گذاری 
های جدید، شاهد فروکش کردن قیمت ها بودیم، به طوری 
که در آخرین روز کاری هفته گذشته )پنجشنبه( قیمت ها 
مجدد ثبات یافت.در این زمینه »امیرحسن کاکایی« استاد 
دانشــگاه به ایرنا گفت: در ســه ماه گذشته شاهد بودیم 
طرح های مختلفی از ســوی وزارت صنعت و همچنین 
مجلس شورای اسلامی در خصوص صنعت و بازار خودرو 
ارائه شــد، هفته گذشته نیز شورای رقابت به بیان نحوه 

قیمت گذاری های جدید خودرو پرداخت. وی گفت: این 
در حالی بود که تا قبل از آن بسته ای تحت عنوان »بسته 
جهش تولید« تهیه و قرار شــد برای اخذ تایید نهایی به 

جلسه سران قوا ارسال شود.

 ثبات بازار به شرط ثبات ارز
برخی کارشناسان به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفتند: در 
یک ماه گذشته که ثبات نسبی قیمت ارز را در کانال ۲۵ 
هزار تومان شاهد بودیم، قیمت خودرو در بازار ثبات داشت.

آنان معتقدند: اگر تا پایان سال نیز نوسان نرخ ارز نداشته 
باشیم، تغییری در قیمت خودروها اتفاق نخواهد افتاد.

کارشناسان با انتقاد از تصمیم سازی های شورای رقابت، 
تاکید کردند: آزادسازی زمانی اجرایی می شود که واردات 
خودرو آزاد باشد و در این صورت رقابت در صنعت شکل 
می گیرد.بررســی فضای مجازی و سایت های خودرویی 
حاکی اســت امروز هر دستگاه پراید ۱۱۱ به بهای ۱۱۶ 
میلیون تومان، پراید ۱۵۱ )وانت پراید( به نرخ ۱۰۴ میلیون 
تومان، پراید ۱3۱ به قیمت ۹۹ میلیون تومان، پراید ۱3۲ 
به بهای ۱۰۱ میلیون تومان، پژو ۲۰۶ تیپ ۲ به نرخ ۱77 
میلیون تومان، پژو ۲۰۶ صندوق دار به قیمت ۲۲۵ میلیون 
تومان، پژو ۴۰۵ جی. ال. ایکس ۱۶۸ میلیون تومان، پژو 
۴۰۵ اس. ال. ایکــس به قیمت ۱77 میلیون تومان، پژو 
پارس ساده ۱۸۸ میلیون تومان و دنا معمولی ۲۴۰ میلیون 

تومان قیمت گذاری شدند.

 درخواست ایرلاین ها از روحانی برای حذف محدودیت ۶۰ درصد
انجمن شرکتهای هواپیمایی در نامه ای از رئیس جمهور تقاضا کرد تا نسبت 
به لغو محدودیت مسافرگیری با ۶۰ درصد ظرفیت در پروازهای داخلی تجدید 
نظر کند.بر اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، شرکت های هواپیمایی مکلف 
شدند تا از ابتدای آبان ماه، حداکثر به اندازه ۶۰ درصد ظرفیت هر پرواز داخلی 
مسافرگیری کنند.کاپیتان تورج دهقانی زنگنه معاون وزیر راه و رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری از ابتدای آبان تا کنون چندین مرتبه از وضعیت فرودگاه ها 
و همچنین تعهد شرکت های هواپیمایی به فروش ۶۰ درصدی ظرفیت پروازی 
خود، بازدید سرزده داشته است.محدودیتی که سبب شد تا پس از آن، شرکت های 
هواپیمایی مجوز افزایش ۱۰ درصدی قیمت بلیت هواپیما نسبت به نرخ نامه 
خرداد ۹۹ را دریافت کنند؛ حال آنکه در همان خرداد ۹۹ هم افزایش قیمت بلیت 
هواپیما به دلیل شیوع کرونا و کاهش پروازها نسبت به نرخ نامه شهریور ۹۸ رخ 
داده بود.با این حال شرکت های هواپیمایی نامه ای به رئیس جمهور ارسال کرده و 
خواهان حذف محدودیت سقف فروش ۶۰ درصدی بلیت پروازهای داخلی شده اند.

 فیلترینگ اینستاگرام موجب فاجعه می شود
حجت الاسلام حسینی پژوهشگر دینی در شصت و دومین جلسه از سلسله نشست های »نقد و اندیشه« فیلتر تلگرام را عاملی برای انحراف و پنهانکاری اعلام کرد و افزود: اگر اینستاگرام هم فیلتر شود در کشور فاجعه به وقوع می پیوندد.  

به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، شصت و دومین جلسه از سلسله نشست های »نقد و اندیشه« با موضوع »آسیب شناسی شبکه های اجتماعی در فضای مجازی« با حضور »حجت الاسلام سید محمد حسین حسینی« پژوهشگر 
دینی و روانشناس و »محمدرضا پویافر« جامعه شناس فرهنگی و عضو هیات علمی دانشگاه علوم انتظامی امین برگزار شد.حجت الاسلام حسینی، پژوهشگر دینی در این نشست که در وزارت ارتباطات برگزار شد، با اشاره به اینکه تمام تلاش ما 
بر این است که اگر فردی ما را نقد می کند باید اجازه بدهیم که نظر او در صفحه باقی بماند و آن را حذف نکنیم، گفت: کسانی که در صفحات اینستاگرام نظر می گذارند دو دسته هستند، دسته اول افرادی که طرفدار شما هستند و دسته دوم 
کسانی که با شما زاویه دارند.حسینی با اشاره به اینکه باید اول مشخص کنیم که هدف از مدیریت فضای مجازی چه هست، افزود: هدف سیاست گذاران برای مدیریت این فضا، کنترل کودکان و نوجوانان و حفظ آنها از خطرات آن است ولی 

اینکه چگونه می خواهیم مدیریت بکنیم موضوع مهمتری است.
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شماره : 993
 توافق نهایی آلابا با رئال مادرید

مدافع اتریشــی بایرن مونیخ با رئال مادرید به توافق نهایی دست پیدا کرده 
است و راهی این تیم خواهد شد.

به گزارش اســپورت، باشگاه بایرن مونیخ با داوید آلابا برای تمدید قرارداد به 
توافق نرسید.

بایرن تلاش زیادی کرد تا مانع از جدایی آلابا شود اما علاقه این بازیکن برای 
ترک مونیخ باعث شد تا این باشگاه رسما از جدایی او در پایان فصل خبر دهد.

منچستر سیتی و رئال مادرید دو مشتری جدی آلابا بودند که در نهایت این 
بازیکن ترجیح داد که راهی رئال شود.

سایت دیوونسا سنترال اسپانیا هم توافق آلابا با رئال مادرید را تایید و اعلام 
کرد که او در پایان فصل رسما به کهکشانیها خواهد پیوست.

گزارش ها حاکی از این اســت که قرارداد آلابا با رئال مادرید ســه ساله و به 
ارزش 3۶ میلیون یورو است این درحالی است که منچستر سیتی رقم بالاتری 

را به این بازیکن اتریشی پیشنهاد داد اما او تصمیم گرفت که راهی رئال شود.
دستمزد بازیکنان باتجربه رئال مادرید مثل سرخیو راموس و لوکا مودریچ هم 
به خاطر کرونا به ۱۲ میلیون یورو در سال کاهش یافته است و همین باعث شد 

تا آلابا هم بیشتر از این رقم را دریافت کند.
این بازیکن اتریشی بیش از یک دهه در بایرن مونیخ بازی کرد و دو قهرمانی 

با این تیم در لیگ قهرمانان اروپا را هم تجربه کرد.

 به هر تصمیم احترام می گذاریم ولی بهتر است لیگ تعطیل نشود
سرمربی لیورپول ابراز امیدواری کرد لیگ برتر انگلیس همچنان ادامه داشته 

باشد.
به گزارش ساکرنت، مسئولان لیگ برتر اعلام کردند »اطمینان کامل« دارند 
که علی رغم تشدید موارد مثبت COVID-۱۹ که منجر به تعویق چند بازی شده 

است، فصل ۲۱-۲۰۲۰ طبق برنامه پیش بینی شده ادامه خواهد یافت.
یورگن کلوپ سرمربی لیورپول گفت: همه می دانستیم موج دوم در زمستان 
رخ می دهد و برای این منظور آماده بودیم. نزدیک کریسمس بود و جمع های 
خانوادگی زیاد بوده و به هر حال فوتبال نیز از این جمع استثنا نیست. ما تمام 
اقدامــات مورد نیاز را انجام دادیم تا جلــوی ابتلای بازیکنان را بگیریم و به هر 
تصمیمی نیز احترام می گذاریم. خیلی از مردم بازی های لیگ برتر را می بینند 
و دوست دارند بازیها ادامه داشته باشد و بهتر است این رقابت ها همچنان ادامه 

داشته باشد تا موارد ابتلا به کرونا کاهش یابد.
لیورپول و منچستریونایتد با 33 امتیاز  و به دلیل تفاضل گل در رده های اول 

و دوم لیگ برتر قرار دارند.

 لیون اجازه جدایی را به دپای داد
رییس باشگاه لیون اعلام کرد این اجازه را به دپای می دهد که درباره آینده اش 

تصمیم بگیرد.
به گزارش اسپورت، ممفیس دپای یکی از بهترین بازیکن لیون در سه فصل 

اخیر بوده است.
این مهاجم هلندی بازوبند کاپیتانی لیون را بر بازو می بندد. او در تابســتان 
مورد توجه بارسلونا قرار گرفت و هم چنان گزینه اصلی رونالد کومان برای تقویت 
خط حمله آبی اناری هاست. لیون در تابستان قبل اجازه جدایی را به دپای نداد 
اما باتوجه به پایان قرارداد او در تابســتان پیش رو به نظر می رســد که مشکلی 
با جدایی او در زمســتان ندارد چرا که نمی خواهد این ســتاره تاثیرگذار خود را 

مجانی از دست دهد.
جان میشل اولاس، رییس باشگاه لیون در پیامی برای دپای نوشت: از تو به 
خاطر تمام زحماتی که برای تیم کشیدی تشکر می کنم. لیون خانه تو است و تو 
واقعا بازیکنی مفید و انسانی بلند پرواز بودی که برای رسیدن به رویایت سخت 

تلاش کردی. تو هر اندازه که خواستی می توانی در تیم بمانی.
پاری سن ژرمن و بارسلونا دو مشتری جدی این بازیکن هلندی هستند اما به 

نظر می رسد که خود او دوست دارد که راهی تیم آبی اناری ها شود.

 اگر بخواهند حاضرم به آرسنال برگردم
سرمربی فرانسوی سابق آرسنال اعلام کرد در صورتی که سران این تیم بخواهند 

حاضر است بار دیگر به این تیم برگردد.
به گزارش دیلی میل، آرســن ونگر در صورت ادامه روند ضعیف آرسنال زیر 
نظر مایکل آرتتا مشکلی برای بازگشت به این تیم ندارد با این حال اعتقاد دارد 

که باید به این مربی زمان داد.
آرسنال با در اختیار داشتن این سرمربی اسپانیایی بدترین شروع خود در یک 
فصل لیگ برتر را به ثبت رسانده و پس از ۱۶ بازی با ۲۰ امتیاز در جایگاه سیزدهم 
قرار گرفته است. پیروزی های اخیر برابر چلسی و برایتون توانسته فشارها را از 
روی آرتتا کاهش دهد، اما اکنون ونگر  ادعا کرده است اگر باشگاه شمال لندن 

تصمیم بگیرد که به او احتیاج دارند، او به آرسنال باز خواهد گشت.
ونگر پس از یک دوره ۲۲ ســاله با شکوه که به شکلی بحث برانگیز به پایان 

رسید، در ماه مه ۲۰۱۸ آرسنال را ترک کرد.
ونگر علی رغم اینکه بودجه کمتری نسبت به رقبای خود داشت، توانسته بود 
توپچی ها را به طور مداوم به لیگ قهرمانان برساند ، اما اکنون ممکن است این 
مربی 7۱ ســاله بار دیگر حلق مفقوده این تیم باشد چرا که نه اونای امری و نه 
مایکل آرتتا با وجود خریدهای خوبی که داشتند در حد انتظارات نبودند و آرسنال 

مدتها است که رنگ حضور در لیگ قهرمانان را ندیده است.
آرسنال این هفته باید در لیگ برتر به دیدار وست برومویچ برود که در هفته 
های اخیر منچسترسیتی و لیورپول را متوقف کرده است و باید دید توپچی های 

لندن نیز برابر این تیم امتیاز از دست می دهند یا خیر.

 نخستین خبر بد برای دورتموند در 2۰2۱
مهاجم جوان بوروسیا دورتموند در  تمرین این تیم آسیب دید تا دیدار برابر 

ولفسبورگ را از دست دهد.
به گزارش بیلد، بوروســیا دورتموند بعد از تعطیلات زمستانی باید به مصاف 

ولفسبورگ برود.
این نخستین دیدار دورتموند در سال ۲۰۲۱ خواهد بود که البته با یک خبر 

بد برای این تیم همراه بود.
طبق اعلام روزنامه بیلد موکوکو، مهاجم جوان دورتموند که در دو هفته سه 
رکورد به نام خود به ثبت رســاند در تمرین آســیب دید و به همین خاطر نمی 

تواند برابر ولفسبورگ به میدان رود.
اما خبر خوب برای دورتموندی ها اینکه ارلینگ هالند به شرایط بازی رسیده 

است و می تواند تیمش را در این بازی همراهی کند.
دورتموند در ۵ بازی که بدون هالند به میدان رفت تنها یک بازی به پیروزی 
دســت پیدا کرد.این تیم از ۱3 بازی تنها ۲۲ امتیاز کســب کرده است و در رده 

پنجم جدول رده بندی جای دارد.

 می خواهیم هر چه زودتر به مساله تمدید قراردادها رسیدگی شود
ســرمربی رئال مادرید اعلام کرد باشگاه باید در سریع ترین زمان ممکن به 

موضوع تمدید قراردادها رسیدگی کند.
به گزارش آس، رئال مادرید در نخستین بازی اش در سال ۲۰۲۱ به مصاف 
سلتاویگو می رود. زین الدین زیدان در نشست خبری پیش از بازی گفت: امیدوارم 
۲۰۲۱ سال خوبی باشد. به کسانی که روزهای بدی را می گذرانند فکر می کنیم. 

امیدوارم امسال نسبت به ۲۰۲۰ سال خیلی بهتری برای همه باشد. 

آزمون در کنار ریبری

سکوت و بی اعتنایی فدراسیون
هفته گذشــته در حالی تیم ملی فوتبال زنان ایران 
از رنکینگ جهانی خارج شــد که مسوولان فدراسیون 
همچنــان به ســکوت در این زمینه ادامــه می دهند و 
بی اعتنایی را به جای دســتمزد تلاش دختران فوتبال 

ایران در نظر گرفته اند.
این روزها بحث خروج تیم ملی فوتبال زنان از رنگینگ 
جهانی داغ اســت و فدراسیون فوتبال هم مانند همیشه 

سکوت اختیار کرده است.
روزهای سرما و یخ زدگی زمستان بر روی فوتبال زنان 
نیز اثر گذاشته و تقریبا ۲ سال است که گرمایی در تیم 
ملی و اردوهای آن و دیدارهای تدارکاتی دیده نمی شود.

از نقطه نظر سرمربیان تیم های باشگاهی، فدراسیون 
با برگزار نکردن اردوها و دیدارهای تدارکاتی فوتبال زنان 

را بی اعتبار کرده و به آن بها نمی دهد.
حال موضوعی در این میان مطرح می شود که دختران 
فوتبال ایران از چه مسوولی در فدراسیون توقع دارند تا 
از آنان حمایت کند. مسلما سکوت لیلا صوفی زاده نایب 
رییس زنان فدراســیون فوتبال جای یک علامت سوال 

بزرگ را برای همه پر کرده است.
فردی که می تواند از حق دختران ایران دفاع کند اما 
پس از خــروج تیم ملی فوتبال زنان از رنگینگ جهانی 
سکوت اختیار کرده و پاسخگوی پرسش های خبرنگاران 

هم نیست.

هر چند فریده شجاعی نایب رییس اسبق فدراسیون 
فوتبــال در این زمینه عنوان کرد: صریحا اعلام می کنم 
که همه مشــکلات فوتبال زنان را به نایب رییس زنان 
فدراســیون ربط ندهید. وقتی نگاه رییس فدراسیون به 
فوتبال دختران مثبت نباشــد، آنان هم موفق نمی شوند 
و این موضوع یکی از مهم ترین فاکتورهای رشد فوتبال 

زنان اســت.حتی اگر این حرف هم درســت باشد، باید 
در شــرایط بحرانی حداقل شاهد شکسته شدن سکوت 
مسوولان باشیم.  فرد دیگری که می تواند در این زمینه 
اقدامات خوبی انجام دهد، فریدون معینی رییس کمیته 
فنی فدراســیون فوتبال است. او هفته پیش به خبرنگار 
ایرنا گفت که حتما در زمینه خروج تیم ملی فوتبال زنان 

از رنکینــگ جهانی گفت و گویی انجام می دهد اما طی 
تماس های مکرر،این موضوع را بی پاسخ گذاشت.

حال این سوال پیش می آید که فدراسیون فوتبال چرا 
باید بخاطر اساســنامه و مجمع انتخاباتی از فوتبال زنان 

غفلت ورزد و آن را به حال خود رها کند؟  
دختران فوتبالیســت باید برای تغییر شرایط خود و 
کسب انگیزه دست به دامن چه فردی شوند. نمایندگانی 
که ذره ای به خود زحمت نمی دهند تا از حق فوتبال زنان 
ایران دفاع کنند.بنابر گفته سرمربیان اسبق تیم ملی در 
دوران خدیجه ســپنجی نایب رییس اسبق فدراسیون 
فوتبال، وی جرات و جســارت زیادی برای دفاع از حق 
و حقوق دختران داشــت و کمک بسیار زیادی به رشد 
فوتبال زنان کرد.آنچه که مسلم است مسوولان فدراسیون 
فوتبال تلاشی برای رسیدگی به امور فوتبال زنان ندارند. 
هر چند انتخابات نزدیک اســت و به نظر می رســد که 
منتظر انتخاب رییس جدید فدراســیون فوتبال و پایان 
دوران نایب ریســی یا ریاست فنی امور زنان هستند تا 
کار خود را در رشــته دیگری ادامه دهند اما این موضوع 
نمی تواند از اهمال و بی توجهی آنان  در این برهه حساس 
بکاهد. تاریخ عملکرد مسوولانی که در ظاهر نمایندگان 
زنان هستند و در باطن کاری برای پیشبرد اهداف آنان 
انجام نمی دهند و با بی توجهی موانعی را بر سر راه رشد 

دختران قرار می دهند را فراموش نخواهد کرد.

در این روزها شایعاتی درباره علاقه باشگاه 
فیورنتینای ایتالیا به جذب ســردار آزمون 
منتشر شــده اما تا چه حد می توان به این 

اخبار ضد و نقیض توجه کرد؟
نقل و انتقالات زمســتانی فوتبال اروپا 
بازهم حواشی خاص خودش را در پی دارد 
و تعداد زیاد لژیونرهای ایرانی هم باعث شده 
تا شــایعه هایی پیرامون آنها به وجود بیاید. 
یکی از مهمترین اخبار نقل و نقل و انتقالاتی 
در این چند روز، علاقه باشگاه فیورنتینای 

ایتالیا به سردار آزمون بوده است.
برای بررسی احتمال به وقوع پیوستن این 
انتقال، نیاز است تا کمی جزئی تر به وضعیت 
فیورنتینا و سردار آزمون بپردازیم و سپس 

به یک نتیجه تقریبی برسیم.
فیورنتینــا در ایــن فصــل از رقابت ها 
نتوانســته انتظارات را بــرآورده کند. روکو 
کومیسو، مالک متمول ایتالیایی-آمریکایی 
فیورنتینا در ســالی که گذشت حدود ۶۰ 
میلیون یــورو هزینه کرد امــا تصمیمات 
نادرستی که اتخاذ شــد باعث شد تا ویولا 
نتواند به دوران اوج چند سال قبل برگردد. 
آنهــا فصل را باجوزپه یاکینی آغاز کردند و 
این ســرمربی مطابق انتظار نتوانست نتایج 
خوبی را کسب کند و جای خود را به چزاره 
پراندلی داد. سرمربی اسبق تیم ملی ایتالیا 
پس از حدود یک دهه به فلورانس بازگشت 
تا دوران باشکوه گذشــته را تکرار کند اما 

اوضاع اصلا خوب پیش نرفت. 
فیورنتینا بــا پراندلی هم عملکرد خوبی 
نداشت ولی توانست در کوپا ایتالیا به مرحله 
پنجم صعود کند. آنها همچنین سال را با یک 

برد لذتبخش سه بر صفر مقابل یوونتوس در 
تورین به پایان رساندند تا این سال تلخ با یک 
برد باشکوه تمام شود. با این اوصاف بنفش ها 
در جدول رده بندی در رده چهاردهم هستند 
و فاصله شــان با منطقه ســقوط تنها چهار 
امتیاز اســت. فاصله ۱۰ امتیازی با منطقه 
ســهمیه اروپایی هم باعث شــده تا در این 
فصل هم هواداران فیورنتینا امیدی به کسب 

سهمیه از سوی تیمشان نداشته باشند.
حالا تیم ریشه دار فوتبال ایتالیا به دنبال 

این اســت تا در زمســتان خود را تقویت 
 کند. یکی از پســت هایی که بدون شــک

 آنها خرید خواهند داشت پست مهاجم نوک 
اســت.  پراندلی تیم را به سیستم 3-۵-۲ 
بازگردانده اســت. یکــی از ۲ مهاجم تیم 
که جایگاه ثابتی دارد فرانک ریبری اســت. 
ستاره سابق بایرن مونیخ و تیم ملی فرانسه 
محبوبیت و جایگاه ویژه ای دارد و حداقل تا 
پایان فصل در فلورانس باقی می ماند. او اگر 
مصدوم نشود در ترکیب اصلی حضور دارد. 

دیگر بازیکن اصلی فیورنتینا در خط حمله 
دوشــان ولاهوویچ است. بازیکنی مستعد و 
صربستانی با ۲۰ سال سن که آینده بسیار 
روشــنی دارد و در چند هفته آخر هم سه 
گل مهم را زد تا سال نه چندان خوب خود 
را به بهترین شکل به اتمام برساند. ولاهوویچ 
ســبک بازی اش شبیه به ســردار است و با 
وجود قد و قامت ۱۹۰ سانتی متری از قدرت 
پا به توپ بالایی برخوردار است و البته نوسان 
زیادی در بازی اش مشاهده می شود که شاید 

به خاطر همان جوانی اش باشد. اگر آزمون به 
فیورنیتنــا برود باید برای حضور در ترکیب 

اصلی با این بازیکن جاه طلب رقابت کند.
پاتریک کوترونه و کریســتین کوامه ۲ 
مهاجم دیگــر تیم فیورنتینا هســتند که 
اوضاع چندان خوبــی ندارند. کوترونه اکثر 
اوقات نیمکت نشــین اســت و قطعا به تیم 
دیگری خواهد رفــت و به پایان راهش در 
فیورنتینا رســیده اســت. کوامه اما اوضاع 
پیچیده ای دارد. شنیده می شود هم از لیگ 
برتر انگلستان پیشــنهاد دارد و هم ممکن 
اســت با بازیکنــی معاوضه شــود. یکی از 
شــایعات این است که کوامه با انزولا از تیم 
اسپتزیا معاوضه شود. با این وجود او هم به 
درب خروج باشگاه نزدیک است. این ها یعنی 
بدون شک فیورنیتنا در خط حمله بازیکن 

جذب خواهد کرد.
اما احتمال پیوستن سردار چقدر است؟ 
پیش از این هم بارها در این ۲ ســه ســال 
شــاهد این بودیم که ســردار به تیم های 
مختلف اروپایی از جمله تیم های ایتالیایی 
لینک شــده است. لاتزیو و ناپولی تیم هایی 
هســتند که به صورت جدی در رسانه ها به 
سردار علاقه نشــان دادند اما این انتقال ها 
نهایی نشد. حتی همین حالا هم این ۲ تیم 
را جزو مشــتریان ســردار می دانند. اکنون 
فیورنتینا هم به این جمع اضافه شده است. 
اما پیش از ســردار چنــد بازیکن دیگر به 
صورت جدی به فیورنتینا نزدیک شده اند و 
دنیله پراده، مسوول نقل و انتقالات باشگاه 
مذاکراتــی را نیز با چند باشــگاه و بازیکن 

انجام داده است.

 

 

فدراسیون ژیمناستیک باید از قهرمانان حراست کند

موفقیت، بهترین پاسخ به توهین هاست

محمد آذرپی سرمربی و مدیر سابق تیم های ملی ژیمناستیک به ضرب و 
شتم ملی پوش ژیمناستیک ایران بعد از تمرین واکنش نشان داد.

محمد آذرپی سرمربی و مدیر سابق تیم های ملی ژیمناستیک در گفتگو با 
ایسنا، در واکنش به  ضرب و شتم ملی پوش ژیمناستیک ایران بعد از تمرین 
اظهار کرد: هنگامی که ناجوانمردانه به یک ورزشــکار ملی حمله می کنند 

مشخص نیست آینده چه بر سر ما و دیگران خواهد آمد.
او با محکوم کردن ضرب و شتم »ایمان خاموشی« ملی پوش ژیمناستیک 
ایران، گفت: ایمان یک ورزشکار ملی و بااخلاق بوده که در این سال ها زحمات 
زیادی کشیده و سابقه حضور در چندین رویداد بزرگ ملی، آسیایی و جهانی 
را دارد که نشان از تجربیات و تلاش او در این سال ها است. حتی باتوجه به 

بــی مهری هایی که در خصوص او صورت گرفته، ایمان حتی یک مصاحبه 
علیه کســی انجام نداد و به تمرینات خود پرداخت و هیچ وقت وارد حاشیه 
نشــد. اینکه عنوان می شود وی سابقه درگیری در سالن دارد کاملا مطلب 

خلاف واقع است. 
آذرپی افزود: چه بســا اگر این مطالب در خصوص این ورزشــکار درست 
و صحیح بود می بایســت با وی برخورد می شد. به نظر من باید افرادی که 
مطالب غیر واقع را مطرح میکنند صحبت های خود را مستند کرده و با آبروی 

یک ورزشکار بازی نکنند. 
ســرمربی و مدیر سابق تیم های ملی ژیمناستیک ادامه داد: خاموشی از 
مدتها پیش در خصوص حضور برخی ورزشکار نماها در این سالن ابراز گلایه 

و نگرانی کرد که این مسئله با مدیریت سالن مطرح شد اما فایده ای نداشت. 
متاسفانه همان ورزشکار نماها این بلا را سر خاموشی آوردند و به وی ضربه 
زدند. این اتفاق در حالی افتاد که او به هیچ وجه اطلاعی از آن نداشت و در 
حال رفتن به منزل بود که توسط یکی از افرادی که به سالن می آمد مورد 

حمله واقع شد. 
آذرپی که خود مربی ایمان خاموشی در ژیمناستیک بوده است، در پایان 
افزود: انتظار من این بوده که مســئولین فدراسیون در خصوص حراست از  
قهرمانان و ملی پوشان و خانواده ژیمناستیک فکری کنند تا شاهد اینگونه 
اتفاقات ناگوار و نابهنجار نباشیم. امیدوارم که این اتفاق که باعث جریحه دار 

شدن احساسات جامعه ژیمناستیک شد، دیگر تکرار نشود.

داور بین المللی فوتســال ایران پس از قرار گرفتن در 
جمع ۱۰ داور برتر جهان در سال ۲۰۲۰ می گوید چنین 
مسائلی بهترین جواب در قبال بی احترامی به زنان است.

سایت معتبر فوتسال پلنت که هر ساله بهترین های 
فوتســال جهان را انتخاب می کند، انتخاب بهترین های 
فوتســال جهان در سال ۲۰۲۰ را آغاز کرده و در گام اول 
به سراغ انتخاب بهترین داوران فوتسال جهان رفته است که 
نام گلاره ناظمی داور زن ایرانی هم در آن دیده می شود.

گلاره ناظمــی به قرار گرفتن نامش بین ۱۰ داور برتر 
فوتسال جهان اشاره و بیان کرد: خوشبختانه برای سومین 
بــار جزو ۱۰ داور منتخب جهان قــرار گرفته ام و خیلی 
خوشــحال هستم. حضور در این لیســت با وجو داوران 
بزرگی که در فوتسال کار می کنند، خیلی ارزشمند است.

او افزود: رسیدن به چنین جایگاهی که با وجود تیم های 
خوب فوتسال ایران،  همکاران و دوستان عملی شده،  خیلی 

ارزشمند است چون جایگاه خاصی را به زنان می دهد.
ناظمی با بیان اینکه »کار کردن زنان نسبت به مردان 
سخت تر است،« ادامه داد: این شرایط در همه جای دنیا  
وجود دارد اما برخی کشورها، مخصوصا کشورهای اروپایی 
با این موضوع کنار آمده اند. من در رویدادهای بین المللی 
دوستانی را می بینم که این مشکل برایشان حل شده و به 
عنوان یک داور در جامعه مردان و زنان پذیرفته شده اند اما 

شرایط هنوز از این نظر برای ما سخت است.
او افزود: موضوعاتی مثل قرار گرفتن در لیست برترین 
داوران نشــان می دهد که باید به زنان شکل دیگری هم 
باور داشــته باشیم، چون گاهی مسائلی پیش می آید که 

ناراحتمان می کند. در آخرین مورد دو پیشکسوت فوتبال 
بــه جامعه زنان توهین کردند که به عنوان یک زن برایم 

خیلی دردآورد بود.
این داور بین المللی در مورد بی احترامی دو پیشکسوت 

ســرخابی به فوتبال زنان گفت: فکر می کردم این اتفاق 
بازتاب بیشتری داشته باشد. البته ما و خیلی از دوستان و 
همکارانم، دلخوری خود را در صفحات مجازی نشان دادیم 
اما دوســت داشتم بیشتر به این موضوع پرداخته شود تا 
این دو نفر رسما از جامعه زنان عذرخواهی کنند. درست 
نیست که وقتی دو نفر با هم درگیر می شوند، چنین رفتاری 
داشته باشند. مخصوصا وقتی یکی از آنها گفت بود اتفاقا تو 
نامردی و باید به فوتبال زنان بروی، توهین تلقی می شود و 

زنان را زیر سوال می برد.
او افزود: به عنوان زنی که در ورزش کار می کنم، معتقدم 
این رفتار درســت نبود و توهین به جامعه زنان محسوب 
می شــد. با این حال می بینیم که خانم پریا شهریاری به 
عنــوان اولین ناظر فوتبال ایران به المپیک توکیو دعوت 
شــده که به او تبریک می گویم،  همچنین مهسا قربانی 
و انسیه مافی نژاد هم واجد شرایط حضور در جام جهانی 
هستند. چنین موضوعاتی بهترین و بزرگترین جواب در 

قبال بی احترامی هایی است که به زنان شده است.
ناظمی به تاثیر کرونا بر فعالیت داوران و ورزشکاران هم 
گفت: متاسفانه سال خوبی برای فوتسال و سایر رشته ها 
نداشتیم، افراد نتوانستند نتیجه زحمات خود را ببینند و 
متضرر شدند. به امید اینکه در سال ۲۰۲۱ چنین مشکلاتی 

نباشد و همه نتیجه زحمات خود را ببینند.

  انتقال اردوهای کشتی به خارج از تهران منتفی شد 
با توجه به تمهیدات فدراسیون کشتی برای برپایی دومین اردوی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی، می توان بحث انتقال اردوها به خارج از تهران را منتفی دانست.چندی پیش زمزمه هایی از انتقال اردوهای تیم ملی کشتی 
آزاد و فرنگی به خارج از تهران مطرح شــد. به طوری که گویا دو اســتان سیســتان و بلوچســتان و هرمزگان قصد دارند میزبان اردوهای آتی تیم های ملی کشــتی آزاد و فرنگی باشند.بر این اساس برخی از اهالی کشتی به طور 
غیر رســمی اعلام کردند قرار اســت اردوی بعدی تیم ملی کشــتی آزاد در چابهار و اردوی تیم ملی کشــتی فرنگی در بندرعباس برگزار شود. البته متولیان فدراسیون کشتی به این موضوع واکنشی نشان ندادند و خبر رسمی از 
تأیید یا تکذیب آن منتشر نشد.به هر حال بعد از پایان نخستین اردوی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی و همچنین با توجه به تمهیدات فدراسیون کشتی برای برپایی دومین اردو در خانه کشتی تهران، می توان دریافت که 
بحث انتقال اردوها به خارج از پایتخت نیز منتفی است. به ویژه آنکه ابراهیم مهربان مربی تیم ملی کشتی آزاد نیز به تازگی به این موضوع واکنش نشان داده و اعلام کرده: »برای اجرایی کردن این موضوع باید ابتدا به شرایط 

موجود توجه کرد، اما هر چه به مسابقات نزدیک تر می شویم خارج شدن از تهران سخت تر می شود و ترجیح کادر فنی این است که تمرینات را در تهران دنبال کنیم.«
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بازگشت لیگ برتر به خانه تکواندو 

نصیرزاده رییس فدراسیون بدنسازی و پرورش اندام شد
عبدالمهــدی نصیرزاده با کســب اکثریت آرا مجمع 
انتخاباتی فدراســیون بدنسازی و پرورش اندام، به عنوان 

رییس این فدراسیون انتخاب شد.
به گزارش ایرنا، مجمع انتخاباتی فدراسیون بدنسازی 
و پرورش اندام در ســالن فارسی آکادمی ملی المپیک با 
حضور ۴3 عضو  برگزار شــد. ریاست این مجمع بر عهده 
مهدی علی نژاد معاون وزیر ورزش و جوانان بود. کیکاوس 

سعیدی نماینده کمیته ملی المپیک در این مجمع بود.
مجمع انتخاباتی با حضور  ۴3 عضو برگزار شد که در 
نهایت عبدالمهدی نصیرزاده با کســب ۲۸ توانست برای 
چهار سال ریاست فدراسیون را بر عهده بگیرد. حسین یار 
محمدیان دیگر نامزد این انتخابات ۱۵ رای بدست آورد. در 
ابتدای این مراسم کلیپی به مناسبت شهادت سردار شهید 

سپهبد قاسم سلیمانی پخش شد.
خبرنگاران به صورت مستقیم اجازه حضور در مجمع 
را پیدا نکردند و در سالن جداگانه از طریق مانیتور اتفاقات 
را رصــد کردند و این موجب نارضایتی شــمار زیادی از 

اصحاب رسانه بود.
در بیرون از ســالن افراد زیادی حضور داشــتند که با 
عناوینی مانند مشــاور کاندیدا و همــراه خود را معرفی 
کردند اما اجازه حضور در ســالن به آنان داده نشد. البته 
شمار آنان زیاد بود و دستورالعمل های بهداشتی کمتر در 

بین آنها رعایت می شد.کمال جوانمرد نخستین کاندیدایی 
بود که برای ارایه برنامه فراخوانده شد و اعلام کرد: من به  
نفع عبدالمهدی نصیرزاده از ادامه رقابت کنار خواهم رفت.

کاوه درودی دیگر کاندید این فدراسیون بود که اعلام 
کرد: من به عشــق این رشته آمدم و این دوره از رقابت را 

پاک ترین دوره می دانم. باید در این زمینه از وزارت ورزش 
و جوانان تشکر کنم. در گذشته در شب انتخابات نماینده 
مجمع جابجا می شد اما در این دوره کل انتخابات براساس 

قانون است.
عبدالمهدی نصیرزاده ســومین نامــزدی بود که به 

ارایــه برنامه پرداخــت و گفت: این فدراســیون یکی از 
پرمخاطب ترین فدراسیون های ورزشی به شمار می رود 
اما از یک ساختمان مناسب بی بهره است. فدراسیون در 
گذشته به صورت متمرکز اداره شد و من به دنبال شکستن 
حلقه بسته مدیریتی هستم و روسای هیات استانی را به 

سفرهای خارجی با تفویض اختیار اعزام کنم.
وی ادامه داد: باید پای حامیان مالی را به فدراســیون 
باز کنیم و این مستلزم برگزاری مسابقات خاص است که 
قابلیت پخش از رسانه ملی داشته باشد.جوانمرد در زمان 
انصــراف اعلام کرد که وقت خود را به نصیزاده داده اما با 
مخالفت رییس مجمع روبرو شــد و نصیرزاده اعلام کرد 
تنها از وقت خودش استفاده می کند.حسین یارمحمدیان 
آخریــن نامزدی بود که به ارائــه آن پرداخت و از وزارت 
ورزش و جوانان  بابت برگزاری مجمع تشکر کرد و گفت: 
من تمام راهبرد خود را بر برنامه محوری قرار دادم و نباید 
فدراســیون تک نفره اداره شود. من به یک نفر متخصص 
برای تمام امور اعتقــاد ندارم بلکه تخصص گرایی لازمه 
کارم است.او ادامه داد: پژوهش کجای کار فدراسیون است 
و جایگاه آن کجاست ما با علم دارو قهرمان می شویم اما 
علم تمرین کجاست و این روش اشتباه است. چه ارتباطی 
بین فدراسیون و شرکت های دانش بنیان وجود دارد؟ چرا 

ما یک حرکت در این رشته به نام ایران ثبت نکردیم؟ 

مسئولان سازمان لیگ تکواندو در حال 
بررســی پیشنهاد برخی تیم ها برای تغییر 
محل برگزاری رقابتهای لیگ برتر می باشند.

بر اساس تصمیم و برنامه ریزی سازمان 
لیگ و به دلیل رعایت دســتورالعمل های 
بهداشتی، مجموعه فرهیختگان دانشگاه آزاد 
به دلیل در اختیار داشتن سالن و امکانات 
اسکان برای میزبانی از دور مقدماتی انتخاب 
شــده و قرار بود که تیم های شرکت کننده 
به مــدت چهار روز در ایــن محل حضور 

داشته باشند.
در ایــن بین وجود برخی مشــکلات از 
جمله دوری مســیر، ســردی هــوا و نبود 
امکانات لازم برای کاهش وزن تکواندوکاران 
از جمله ســونا، باعث شــده تا مســئولان 
ســازمان لیگ به درخواست برخی تیم ها 
به دنبال تغییــر محل برای میزبانی از این 
مســابقات باشــند. بر همین اساس سالن 
خانه تکواندو بــرای میزبانی از این رقابتها 
انتخاب شــده و تیم ها نیز در یک هتل که 
شــرایط مناسبی داشته باشــد، به صورت 
کننده و در نتیجه بالا رفتن کیفیت فنی این و تصمیم درستی برای رفاه تیم های شرکت مسئولان سازمان لیگ به خوبی ورود کرده مستقل قرنطینه خواهند شد.به نظر می رسد 

مسابقات خواهند گرفت.

 تغییر در برنامه لیگ برتر تکواندو
بــا انصــراف نایب قهرمــان فصل قبل 
رقابتهای لیگ برتر، برنامه دور مقدماتی این 
مسابقات در گروه یک دستخوش تغییر شد. 
روز گذشته پاس ناجا که فصل گذشته روی 
ســکوی نایب قهرمانی رقابتهای لیگ برتر 
ایستاده بود به دلیل مشکلات مالی از حضور 
در این رقابتها برای فصل جدید انصراف داد. 
با انصراف این تیم، تعداد تیم های حاضر در 
گروه یک به چهار تیم کاهش یافت تا برنامه 
این گروه نیز تغییر کند. طبق برنامه جدید 
تیم ها یک روز دیرتــر وارد محل برگزاری 
مسابقات می شــوند. به عبارتی زمان ورود 
و انجام تســت کرونا از سه شنبه ۱۶ دیماه 
به چهارشــنبه ۱7 دیماه تغییر کرده و روز 
پنجشنبه ۱۸ دیماه وزنکشی تیم ها صورت 
می گیرد و هر ســه بازی تیم ها نیز جمعه 
۱۹ دیماه خواهد شد.برنامه بازی های گروه 
یک نیز بدون تغییر و تنها با حذف تیم پاس 

قوامین از جدول اجرا خواهد شد.

 

 

نظم در استقلال کمرنگ شده بود

 بازگشت نیمار به پاریس با یک پیام خاص
ستاره برزیلی پاری سن ژرمن بعد از تعطیلات زمستانی به پاریس برگشت و 

البته یک پیام را هم در واکنش به جنجال اخیر منتشر کرد.
به گزارش اســپورت، نیمار که برای پشت سر گذاشتن تعطیلات زمستانی به 
کشــورش برزیل بازگشته بود، با وجود بحران کرونا در برزیل یک مهمانی برگزار 
کرد که باعث شد انتقادهای زیادی از او شود. بعضی از رسانه ها نوشتند که نیمار 
در ایــن مهمانــی ۵۰۰ نفر را دعوت کرده که البته وکیل او چنین چیزی را رد  و 

تاکید کرد که مهمانی او تنها شامل بستگان نزدیک او بود.
نیمار بعد از تعطیلات زمستانی با یک هواپیمای اختصاصی به پاریس برگشت. 
او عکسی خاصی را در هواپیما از خود منتشر کرد و این پیام را زیر آن نوشت: به 
طرف منزلم در فرانســه برمی گردم. این بازگشت بعضی را خوشحال می کند و 

باعث ناراحتی بعضی هم خواهد شد.
پاری سن ژرمن دوران خاصی را آغاز کرده است. سران این باشگاه روز گذشته 
پوچتینو را رسما به عنوان سرمربی جدید خود انتخاب کردند و باید دید که با این 

مربی چه نتایجی به دست خواهد آمد.

 در رابطه با هازارد باید صبور بود
سرمربی رئال مادرید اعلام کرد که نسبت به هافبک بلژیکی باید صبور بود.

به گزارش از آس، رئال مادرید شــنبه شــب در هفته هفدهم لالیگا با دو گل 
سلتاویگو را شکست داد. زین الدین زیدان پس از این پیروزی گفت: از ابتدا تا انتها 
بازی کاملی به نمایش گذاشتیم چون بازی را کنترل کردیم و در دفاع تعادل حفظ 

شده بود. هنگام پرس هم خیلی خوب عمل کردیم.
سرمربی رئال مادرید افزود: یاگو آسپاس در شروع خوب کار کرد اما توانستیم 
گل نخســت را به ثمر برسانیم و بازی را در اختیار بگیریم. احساس خیلی خوبی 
دارم مانند دیدار برابر الچه. موضوع این اســت که اگر گل دوم را به ثمر نرســانید 
ریســک می کنید چون حریف موقعیت های خوبی پیدا خواهد کرد و باید آن را 
در نظر گرفت. از ۹ بازی شش دیدار را با پیروزی به پایان رساندیم. همچنین سه 

تساوی کسب کردیم. باید ادامه داد چون مسیر طولانی است.
 سرمربی فرانسوی درباره وضعیت بازیکنانش اظهار کرد: همه می خواهند بازی 
کنند. من باید ترکیب را انتخاب کنم اما همه در شرایط خوبی قرار دارند. لوکاس، 
مارکو، نمی توانم از یک یا دو بازیکن نام ببرم چون موفقیت برای همه است . در 
رابطه با ادن هازارد هم باید صبور بود.  رئال مادرید با ســه بازی بیشتر نسبت به 
اتلتیکومادرید به طور موقت در صدر جدول قرار گرفت. زیدان گفت: همه تیم ها 
اینجا هستند. لالیگا طولانی است. بازی های زیادی باید انجام شود. ما چیزی را 

که در کنترلمان است پیگیری می کنیم.

 بازگشت مصدومان بایرن قبل از رویارویی با ماینتس
بایرن مونیخ در دیدار برابر ماینتس همه بازیکنان سرشناس و کلیدی خود را 

در اختیار خواهد داشت.
به گزارش کیکر، بایرن مونیخ بعد از چند روز تعطیلی سال نو میلادی در هفته 
چهاردهم بوندســلیگا باید به مصاف ماینتس برود. خبر خوب برای بایرن اینکه 
بازیکنان مصدوم این تیم به شــرایط بازی رســیده اند و مشکلی برای حضور در 

دیدار برابر ماینتس ندارند.
در تمرین دیروز جاشوا کیمیش و گورتسکا بعد از غیبت در چند دیدار توانستند 
بدون مشکل تمرین کنند تا در فهرست فلیک برای این رویارویی حساس قرار گیرند. 
خابی مارتینس و تولیسو دو بازیکن مصدوم دیگر بایرن بودند که آنها هم مشکلی 
برای حضور در این بازی ندارند و به احتمال خیلی زیاد در این بازی حســاس در 

ترکیب اصلی تیم به میدان می روند.
در جدول رده بندی فعلا لایپزیگ با 3۱ امتیاز در صدر قرار دارد ولی بایرن در 

صورت پیروزی در دیدار امشب با 33 امتیاز به صدر بازخواهد گشت.

PSG قول پوچتینو به هواداران 
سرمربی جدید پاری سن ژرمن به هواداران این تیم قول بازی هجومی و زیبا 

را داد.
به گزارش اسپورت، سرانجام باشگاه پاری سن ژرمن نام سرمربی جدید خود را 
اعلام کرد. مائوریتسیو پوچتینو، مربی آرژانتینی به عنوان سرمربی جدید پاری سن 
ژرمن انتخاب شد تا جایگزین توماس توخل شود. او به هواداران پاری سن ژرمن 

قول داد که تیم محبوب آنها بازی هجومی و زیبا را به نمایش بگذارد.
پوچتینو گفت: هواداران پاری سن ژرمن دوست دارند که تیم بازی هجومی و 
درگیرانه را به نمایش بگذارد و من به آنها چنین قولی خواهم داد. برای من افتخار 

بزرگی است که هدایت پاری سن ژرمن را برعهده بگیرم.
او ادامه داد: از سران باشگاه که به من اعتماد کردند تشکر می کنم. پاری سن 
ژرمن همواره جایگاه خاصی در قلب من داشته است. من خاطرات بسیار شیرینی 
از تیم دارم. من در حالی به باشگاه سابق خود برگشته ام که انگیزه بسیار بالایی 
دارم. آماده ام که کار خود را آغاز کنم و شور و هیجان بسیار بالایی دارم. تیم هم 

شرایط بسیار خوبی دارد.
پوچتینو در پایان گفت: پاری ســن ژرمن با بازیکنان بســیار خوب و امکانات 
مناســبی که دارد آماده رقابت در هر جامی است. می خواهیم بهترین فوتبال را 

به نمایش بگذاریم.
قرارداد پوچتینو با پاری سن ژرمن یک فصل و نیم است.این تیم در لیگ فرانسه 
با یک امتیاز اختلاف نسبت به لیون در رده دوم است و در لیگ قهرمانان اروپا هم 

به مرحله حذفی صعود کرده است.

 نخستین چالش سوارس در سال 2۰2۱
مهاجم اتلتیکومادرید در سال ۲۰۲۱ می خواهد بیرون از خانه گلزنی کند.

به گزارش آس، لوییس سوارس ۲۰۲۰ را با گلزنی به پایان رساند که منجر به 
پیروزی اتلتیکومادرید شد و اکنون در شروع سال جدید یک چالش پیش رو دارد 
که آن گلزنی در خانه حریف است. مهاجم اروگوئه ای که برای کسب جایزه پیچیچی 
)بهترین گلزن لالیگا( تلاش می کند بیشتر گل هایش را در واندا متروپولیتانو به 
ثمر رســانده است. از هشت گلش در این فصل تنها یک گل بیرون از خانه بوده 

است که برابر سلتاویگو اتفاق افتاد. 
سوارس در اواخر سپتامبر نخستین بازی اش را برابر گرانادا انجام داد و توانست 
دبل کند. سپس دروازه تیم های رئال بتیس، الچه، کادیس و ختافه را باز کرد. او 
در 7۵۵ دقیقه هشت گل به ثمر رساند. مهاجم اروگوئه ای به خاطر ابتلا به ویروس 
کرونا در نوامبر چند بازی را از دست داد. او در لیگ قهرمانان موفق به گلزنی نشد 
نه در خانه و نه بیرون از خانه )از سال ۲۰۱۵ این کار را انجام نداده است(.  با رفتن 
دیگو کاستا، سوارس بیش از گذشته باید برای گلزنی تلاش کند. اکنون او رقیبی 
در این پست ندارد تا زمانی که باشگاه جای خالی مهاجم اسپانیایی برزیلی را پر 
کند. البته دیگو پابلو ســیمئونه در نشست خبری پیش از بازی اتلتیکو و آلاوس 
اعلام کرد ممکن است در زمستان با مهاجمی قرارداد امضا نکنند. سوارس اکنون 
به شماره ۹ بدون بحث روخی بلانکو تبدیل شده است. البته سرمربی برای تغییر 

می تواند از آنخل کورئا یا مارکوس یورنته بهره ببرد.

 یونایتد در تابستان پوگبا را می فروشد 
باشگاه منچستریونایتد قصد دارد در تابستان پل پوگبا را بفروشد.

به گزارش ساکرنت، پل پوگبا هافبک فرانسوی که در یکی از بهترین روزهای 
خود در یونایتد قرار دارد، آخرین ماه های خود را در این تیم سپری می کند. ماه 
گذشــته بود که مینو رایولا مدیر برنامه های پل پوگبا از قصد این بازیکن برای 

جدایی از اولدترافورد خبر داده بود. 

سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه نظم و انضباط در این تیم کمرنگ 
شده بود، گفت: همه بازیکنان باید از وظایف خود با خبر باشند و در غیر این 

صورت با آنها برخورد خواهد شد.
»محمد فکری« در نشست خبری پیش از دیدار مقابل آلومینیوم اراک، 
اظهار داشت: دیدار سختی داریم و هر تیمی مقابل استقلال قرار می گیرد با 
انگیزه مضاعف وارد میدان می شود. آلومینیوم در هفته های اخیر شرایط خوبی 
داشته و امتیازات کافی را جمع کرده است. رسول خطیبی سال گذشته با تیم 
ماشین سازی دو بار استقلال را شکست داده و کارش را بلد است. با توجه به 
شرایط روحی تیم، سعی می کنیم بازی خوبی ارائه کرده و به برتری برسیم تا 

شرایط مان را در جدول حفظ کنیم.
وی در پاســخ به این ســوال که بازی امروز فدای شهرآورد نخواهد شد؟ 
گفت: شــهرآورد مهم است اما سه امتیاز بازی امروز هم اهمیت زیادی دارد. 
دیدار خانگی داریم و مهم اســت که قبل در شــهرآورد به برتری رسیده و 

آرامش داشته باشیم.
فکری در مورد وضعیت دیاباته و نادری، گفت: دیاباته به فهرست اردو اضافه 
شده اما محمد نادری باید تمرینات بهتری را بگذارند تا برای شهرآورد آماده 
شده و آسیب دیدگی خاصی نداشته باشد.وی در خصوص برخورد با »هروویه 

میلیچ« بازیکن اهل کرواسی تیمش، گفت: نظم و انضباط مقداری در باشگاه 
کمرنگ شده بود و یکی از مهمترین کارها همین نظم است و همه باید جایگاه 
خودشان را بدانند. میلیچ بازیکن حرفه ای است و خودش می داند برای بازی 
نکردن نباید دنبال دلیل باشد. بازیکنان نجیب و خوبی داریم که صبوری را 
سرلوحه کارشان قرار داده اند و اگر بازیکنی بخواهد اینگونه رفتار کند، دیگران 
را هم آلوده می کند.سرمربی استقلال ادامه داد: به هیچ بازیکنی فضا نمی دهیم 
که از حیطه مسئولیت خودش خارج شود. بعد از بازی امروز جلسه انضباطی 
میلیچ برگزار می شود و به تیم باز می گردد. هر بازیکنی بخواهد کاری خارج 

از وظایفش انجام دهد، با او بخورد می شود تا متوجه اشتباه خودش شود.
وی تصریح کرد: مشــکلات زیادی در تیم داشتیم که باتلاش و صبوری 
بازیکنان حل شــد. اکنون نفرات ما ۱۰ درصد از پول خود را گرفته اند اما با 
جان و دل کار می کنند؛ پس باید حواسمان باشد فردی کارمان را خراب نکند. 
استقلال باید در هر لیگی بالای جدول باشد. چنانچه مشکلات ریز حل شود، 

استقلال می تواند هر سالی قهرمانی بیاورد.
فکری در مورد بازی در آلودگی هوا، عنوان کرد: به هرحال هر ســال در 
زمستان این مشکل وجود دارد و امیدوارم تاثیر زیادی روی بازیکنان و روند 
مسابقات نداشته باشد. باید با آلودگی هم همچون کرونا بسازیم و کنار بیایم.

سرمربی استقلال در مورد شلوغ کاری نیمکت برخی تیم ها، گفت: از سازمان 
لیگ تشکر می کنم که به صورت کتبی اعلام کرد که فقط سرمربی کنار خط 
باشد. در دیدارها باید  فضای بازی جوانمردانه رعایت شود و اگر تیمی بخواهد 
از این روش استفاده کند مسابقات خراب می شود. رفتار غیر اخلاقی می تواند 
جریمه داشته باشد و با برخورد محکم این مساله از بین می رود تا تیم ها با 

آرامش بیشتر به بحث فنی خود بپردازند.
وی در خصوص اینکه گفته می شود از مدیران باشگاه اولتیماتوم گرفته است، 
اظهار داشت: اولتیماتوم برای مربی ای که صدر جدول است! همان داستانی 
است که باید خرج کنم که از اینگونه مشکلات و سوالات مطرح نشود که من 
خرج نمی کنم. شاید این هم پاداشی باشد که دوستان برای ما درست کرده اند. 

افرادی که این سوالات را مطرح می کنند خودشان را زیر سوال می برند.
فکری ادامه داد: برای سربلندی طرفداران استقلال تلاش می کنم و هیچگونه 
خودخواهی در رفتار ما وجود ندارد. به اندازه کافی در اســتقلال تجربه دارم 
و می دانم باید قبل از شــهرآورد و بعد از آن رفتارهایی داشــته باشیم که به 
سود تیم باشد و نیاز به کمک و حمایت هواداران داریم. در نهایت از هواداران 
می خواهم بازیچه دست برخی نشوند تا بتوانیم با اتحاد بیشتر استقلال را به 

جایگاه اصلی اش در ایران و آسیا برسانیم.

تیم ملی فوتسال زنان بازیچه انتخابات فدراسیون فوتبال؟
حق رای سرمربی تیم ملی فوتسال در مجمع انتخاباتی 
فدراسیون باعث شده تا شائبه های مختلفی در مورد تلاش 
برای کنار زدن او به دلیل عدم همراهی با برخی جریانات 

انتخاباتی به گوش برسد.
انتخابات فدراسیون فوتبال در ۱۰ اسفند ماه ۱3۹۹ 
برگزار می شــود تا تکلیف این فدراســیون مهم ورزشی 
مشخص شود. مطابق با اساسنامه تعداد آرای مجمع ۸۵  
رای است که از این تعداد ۱۲ رای به زنان اختصاص دارد 
و نشان دهنده نشان حساس آنها در تعیین رئیس جدید 

فدراسیون است.

 چه زنانی در مجمع رای می دهند؟
زنانی که در مجمع انتخابی فدراسیون حق رای دارند 

عبارت اند از:
- نماینده تیم های شــهرداری بــم کرمان و وچان 
کردســتان به عنــوان دو تیــم اول رده بندی لیگ برتر 

فوتبال زنان.
- نماینده تیم های مس رفسنجان و سایپا تهران به 

عنوان دو تیم اول رده بندی لیگ برتر فوتسال زنان.
- نماینده تیم ایمن ســنگر گیلان به عنوان قهرمان 

لیگ برتر فوتبال ساحلی زنان.
- شهناز یاری به عنوان سرمربی و همچنین کاپیتان 

تیم ملی فوتسال زنان
- سرمربی تیم ملی فوتبال زنان.

قرارداد مریم آزمون بعد از پایان کار ایران در مسابقات 
انتخابی المپیک در فروردین ۹۸ به پایان رســیده اما او 
در رویدادهای مختلفی چون the best به عنوان سرمربی 

تیم ملی ایران حق رای داشته است.
- کاپیتان تیم ملی فوتبال زنان

سارا قمی تا قبل از آنکه از بازی های ملی خداحافظی 
کند، کاپیتان تیم ملی بود، مشــخص نیست او می تواند 
رای بدهد یا اینکه کاپیتان های دیگر تیم ملی در مجمع 

حاضر می شوند.

- سرمربی و کاپیتان تیم ملی فوتبال ساحلی.
تیم ملی فوتبال ســاحلی زنان ایران هنوز به صورت 
رســمی تشکیل نشده است و با این شرایط  احتمالا دو 
رای از حق زنان کاســته می شود و تعداد آرای مجمع به 

۸3 رای می رسد.
- یک داور زن بین المللی.

بــا توجه به قرار گرفتن نام گلاره ناظمی در بین ۱۰ 
داور برتر فوتسال جهان به نظر می رسد که او در مجمع 

رای بدهد.

 تقلا برای رای بیشتر؟
فدراسیون فوتبال در ۱۴ مهر ۱3۹۸ شهناز یاری را به 
عنوان سرمربی تیم ملی فوتسال انتخاب کرد تا ملی پوشان 
را برای حضور در مســابقات قهرمانی آسیا آماده کند اما 
مسئولان این فدراسیون با بهانه کرونا اردوهای ملی را یکی 

پس از دیگری لغو کردند تا وضعیت تیم ملی مبهم تر از 
هر زمان دیگری شود. یاری بارها درخواست اردو کرد و 
از دست رفتن زمان را به ضرر تیمی دانست که به دنبال 
کسب ســومین جام در آسیا است اما تاثیری نداشت و 
مسئولان فدراسیون به این مسائل توجهی نکردند، حتی با 
سکوت خود نشان دادند نه تنها اهمیتی برای تیم ملی قائل 
نیستند بلکه به شفاف سازی افکار عمومی و علاقه مندان 
به فوتسال زنان هم توجهی ندارند. در واقع نقش خود را 

به عنوان یک مسئول فراموش کردند.
این شرایط باعث شد تا یاری هدایت تیم لیگ برتری 
ســایپا را برعهده بگیرد و مســئولان فدراسیون هم در 
ایــن مورد اظهار نظری نکردند اما در ماه های نزدیک به 
انتخابات، شائبه های مختلفی در مورد سرمربی تیم ملی 

به گوش می رسد.
شــنیده می شــود که فدراســیون فوتبال به بهانه 

سرمربیگری یاری در تیمی لیگ برتری به دنبال انتخاب 
سرمربی دیگری برای تیم ملی است تا رای این فرد حدید 
را در مجمع داشته باشد، حتی اسامی برخی گزینه ها هم 

مطرح شده است.

 تیم ملی بازیچه بازی های انتخاباتی؟
در صورت درست بودن این شائبه  سوالات و ابهامات 
مختلفی پیش می آید، ابتدا باید گفت اینکه ســرمربی 
تیم ملی فوتســال، هدایت تیمی باشــگاهی را برعهده 
داشــته باشــد، موضوعی جدید نیســت؛ پیش از این 
هم شــهرزاد مظفر به عنوان سرمربی تیم ملی هدایت 
دانشــگاه آزاد اســلامی را برعهده داشــت، همچنین 
نیلوفر اردلان در حالی که هدایت تیم ســایپا را برعهده 
 داشت، به عنوان سرمربی تیم ملی جوانان در تورنمنت 
کافا هم انتخاب شــد، پس نمی توان با این بهانه یاری را 

حذف کرد.
از طرفی دیگر این سوال مطرح می شود که فدراسیون 
فوتبال می خواهد برای کدام تیم ملی مربی انتخاب کند؟ 
چه اتفاقی افتاده که تیم ملی تعطیل شده توسط مسئولان 

اکنون به دل نگرانی همان مسئولان تبدیل شده است؟
فدراسیون برنامه ای برای تیم ملی دارد که سرمربیگری 
»یاری« در ســایپا به آن ضربه می زنــد؟ اگر برنامه ای 
داشت چرا ســعی در متقاعد کردن مربی خود برای رد 

پیشنهادهای باشگاهی نداشت؟
مسئولان ورزشــی و کسانی که به دنبال شرکت در 
انتخابات هســتند، نباید تیم ملی را دســتاویزی برای 
رســیدن به خواسته های خود قرار دهند. اگر فدراسیون 
واقعا برنامه ای برای تیم ملی فوتسال زنان دارد باید آن را 
به صورت شفاف تشریح کند و عزمی جدی در راستای 
تحقق آن داشته باشد اما اگر چنین شائبه هایی درست 
باشد، نشان می دهد که نگاه مسئولان به تیم ملی ابزاری 
است و در راستای اهداف خود حق رای یک فرد را از او 

سلب می کنند.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك ۷  
 | کد پستی ۱5۶۶۷-۶535۱
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امام علی علیه السلام:
أسعَدُ النّاسِ مَن عَرَفَ فَضلَنا ، 

بَ إلیَ الّل بنِا ، وأخلَصَ حُبَّنا  وتقََرَّ
، وعَمِلَ بمِا إلیَهِ ندََبنا ، وَانتَهی عَمّا 

عَنهُ نهََینا ، فَذاكَ مِنّا ، وهُوَ في دارِ 
المُقامَةِ مَعَنا .

نیک بخت ترینِ مردم، کسی است 
که فضل ما را شناخت و به وسیله 

ما به خدا تقرّب جست و محبّت 
ما را خالص گرداند و به چیزی که 

ما به آن می خوانیم، پرداخت و 
از آنچه ما باز می داریم ، دست 
شست . چنین کسی از ما و در 

فردوس برین با ماست . 
غرر الحکم : ج 2 ص ۴۶۱ ح 329۷ 

 دلار                           25۷,۰۱۰ 
 یورو                         3۱5,93۰ 

 پوند انگلیس           353,9۷۰  
 درهم امارات               ۷۰,9۴۰   
 لیر ترکیه                    3۴,۶۰۰
 سکه امامی         ۱۱۷,5۷۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۱3,989,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۱,9۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ۴۱,95۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی         23,۴8۰,۰۰۰
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 تهران تعطیل میشه یا نه؟! 

فناوری

 شکافت آب با یک فوتوکاتالیست با بهره وری کوانتومی نزدیک 
به ۱۰۰ درصدی!

محققان ژاپنی موفق به ایجاد یک فوتوکاتالیست یا کاتالیزور یا کاتالیزگر نوری 
شده اند که می تواند با کارایی کوانتومی نزدیک به صد درصدی آب را به اتم های 

هیدروژن و اکسیژن تقسیم کند.
 به نقل از اف سی دبلیو، یک تیم تحقیقاتی به سرپرستی »تسویوشی تاکاتا«، 
»تاکاشی هیساتومی« و »کازوناری دومن« از دانشگاه »شین شو« موفق به تولید 
یک فتوکاتالیست)کاتالیزگر نوری( شدند که با بهره وری کوانتومی نزدیک به ۱۰۰ 

درصدی می تواند آب را به هیدروژن و اکسیژن تجزیه کند.
این تیم متشــکل از محققانی از دانشگاه »یاماگوچی«، دانشگاه »توکیو« و 
انستیتوی ملی علوم و فنون پیشرفته صنعتی)AIST( بود. این تیم یک ساختار 
فتوکاتالیست ایده آل را تولید کرده است که از ذرات نیمه هادی)نیمه رسانا( و 
Photocatal(»تشکیل شده است.»فتوکاتالیست )co-catalyst(»هم کاتالیزگر«

yst( به کاتالیزورهایی گفته می شود که در حضور نور فعال می شوند.
فتوکاتالیست ها معمولاً اکسیدهای جامد نیمه رسانا هستند که با جذب فتون ها 
یک جفت الکترون-حفره در آنها ایجاد می شود. این الکترون-حفره می توانند با 
مولکول های موجود در سطح ذرات واکنش دهند. از فتوکاتالیست ها در تصفیه 
آب، تصفیه آلاینده ها از هوا، شیشه های خودتمیزشونده، تجزیه مولکول های آلی 

و غیره استفاده می شود.
ساختار این فتوکاتالیست جدید به طور موثری از تلفات جلوگیری کرده و به 
بالاترین بازده کوانتومی رسیده است. واکنش شکافت آب با انرژی خورشیدی، 
یک فناوری تولید هیدروژن خورشیدی تجدیدپذیر در مقیاس بزرگ است. برای 
استفاده عملی از چنین فناوری ارزشمندی، هزینه تولید هیدروژن خورشیدی باید 
به میزان قابل توجهی کاهش یابد که این امر به یک سیستم واکنشی نیاز دارد که 
بتواند آب را به طور کارآمد بشکافد و به راحتی در مقیاس بزرگ قابل انجام باشد.

»شکافت آب«)Water splitting( عبارتی کلی است که به کلیه واکنش های 
شیمیایی که منجر به تجزیه مولکول آب به دو عنصر تشکیل دهنده آن یعنی 
اکســیژن و هیدروژن می شود، اطلاق می شــود. با توجه به افزایش روز افزون 
استفاده از هیدروژن به عنوان سوخت، روش های زیادی برای تولید هیدروژن از 
آب ابداع شده است که از جمله آنها الکترولیز آب یا استفاده از جلبک ها برای 
تجزیه آب و همین روش جدید استفاده از کاتالیزگرهای نوری است. محققان 
می گویند، یک سیستم متشکل از فتوکاتالیست های ذره ای نیمه هادی می تواند 
در یک منطقه وسیع با فرآیندهای نسبتاً ساده گسترش یابد. بنابراین با استفاده 
از فتوکاتالیست هایی که واکنش شکافت آب ناشی از نور خورشید را با کارایی 
بالا ایجاد می کنند، می توان گام های بزرگی در جهت تولید هیدروژن خورشیدی 

در مقیاس بزرگ برداشت.
برای افزایش بهره وری شکافت آب با فتوکاتالیست و انرژی خورشیدی، ارتقاء و 
بهبود دو عامل ضروری است: گسترش دامنه موج نوری که توسط فتوکاتالیست 

برای واکنش استفاده می شود و افزایش عملکرد کوانتومی در هر طول موج.
اولی با مواد مورد استفاده در فتوکاتالیست قابل دستیابی است و دومی توسط 
کیفیت مواد فتوکاتالیســت و عملکرد کاتالیست مورد استفاده برای پیشبرد 

واکنش تعیین می شود.
با این حال شکافت آب با فتوکاتالیست یک واکنش درون زا است که شامل 

انتقال چند الکترون است که در یک حالت عدم تعادل رخ می دهد.
این مطالعه طراحی و اصول کار را برای پیشــرفت روش های شکافت آب با 
بهره وری کوانتومی بالا تعریف کرده است. دانش به دست آمده از این مطالعه، 
زمینه شکافت آب فتوکاتالیستی را برای تولید مقیاس پذیر هیدروژن خورشیدی 

بیشتر می کند.

 ابداع روش جدیدی برای بررسی ویژگی های خاك بدون نیاز 
به حفاری

دانشمندان دانشــگاه دانشگاه دوستی ملل روسیه)RUDN( و موسسه علوم 
خاک دوکوچیایف)Dokuchyaev Soil Science Institute( روشی ایجاد کردند 
که به وســیله ی رادار زمین نفوذ)Ground-penetrating radar( می توان رنگ 

و مشخصات ظاهری خاک در اعماق زمین را بدون نیاز به حفاری پیدا کرد.
به نقل از یورک الرت، با استفاده از این روش، دانشمندان می توانند ترکیب 
شیمیایی خاک را شناسایی کرده و این اطلاعات را دسته بندی کنند و از آن برای 
استفاده بالقوه در ساخت و ساز، کشاورزی یا استخراج منابع بدون نیاز به حفاری 
 Eurasian(مقاطع خاک استفاده کنند. این مقاله در مجله ی علوم خاک اوراسیا

Soil Science( منتشر شده است.
رنگ یکی از شاخصه های اصلی خصوصیات خاک است. بر اساس آن، یک 
متخصص می تواند نوع خاک، میزان گیاخاک، تراکم خاک، رطوبت، شــوری و 
دیگر موارد را شناسایی کند. به عنوان مثال، خاک سیاه غنی از گیاخاک است 
و خاک هایی که آهن آنها زیاد اســت معمولاً قرمز رنگ هستند. برای تجزیه و 
تحلیل رنگ خاک، دانشمندان مجبورند بخشی از خاک را حفاری کنند که این 
فرآیندی بسیار پرزحمت است. گروهی از دانشمندان دانشگاه RUDN به همراه 
همکارانشــان از موسسه علوم خاک دوکوچیایف پیشــنهاد کردند که از رادار 
زمین نفوذ برای تعیین رنگ خاک در اعماق مختلف اســتفاده شود. این رادار 
امواج الکترومغناطیســی را به درون خاک می فرستد و سیگنال منعکس شده 
از آن را ثبت می کند. پروفســور »ایگور ساوین«)Igor Savin( عضو تمام وقت 
فرهنگستان علوم روسیه که دارای دکترای تخصصی علوم کشاورزی از دانشکده 
بوم شناســی)Faculty of Ecology(، دانشگاه RUDN است می گوید: رنگ یکی 
از اصلی ترین خصوصیت های خاک اســت و مدت ها از آن برای طبقه بندی 
خاک ها استفاده می شده است و به همین دلیل نام بسیاری از خاک ها با رنگ 
آن ها مرتبط است. علاوه بر این، رنگ به درستی می تواند نشانگر برخی خصوصیات 
دیگر خاک باشد. از نظر تئوری، این پارامتر را می توان با رادار زمین نفوذ اندازه 
گیری کرد. ما می خواهیم اثبات کنیم که بین رنگ لایه های خاک و داده های 

رادار ارتباطی وجود دارد.
دانشمندان آزمایشی در منطقه »وورونژ کامانیا استپ« روسیه انجام دادند زیرا 
این منطقه به عنوان مکانی غنی برای انواع خاک شناخته شده است. دانشمندان 
هفت نقطه را انتخاب کردند و آنها را توسط رادار بررسی کردند. آنها همچنین از 
هر منطقه 3۰ نمونه خاک از عمق ۱۰ سانتی متری تا 3 متری برداشتند. نمونه 
ها خشک و آسیاب شدند تا رنگ اصلی آنها مشخص شود. برای انجام آزمایش 
،این گروه ظرفیت انعکاسی آنها را که به طور متوسط به سه دامنه طول موج 
دسته بندی می شد، مورد تجزیه و تحلیل قرار داد: قرمز )۶۱۰-7۰۰ نانومتر( ، 

سبز )۵۲۰-۵۴۰ نانومتر( و آبی )۴۵۰-۴7۵ نانومتر(.

پس از آن، گروه تحقیقاتی داده های رادار را با رنگ نمونه های برداشته شده 
از خاک مقایسه کردند و مدلی برای یافتن ارتباط بین داده ها و رنگ ها طراحی 
کردند. رنگ های محاسبه شده با استفاده از مدل طراحی شده در ۸۰درصد موارد 
با رنگ نمونه های واقعی مطابقت داشــت. بنابراین، از این روش جدید می توان 
برای تعیین رنگ خاک و مطالعه آن در مکان های دیگر بدون نیاز به حفر مقاطع 
خاک استفاده کرد. در حال حاضر این بررسی فقط در منطقه کامانیا استپ قابل 
استفاده است زیرا مدل طراحی شده براساس نمونه های برداشته شده از خاک 
آن مکان تنظیم شده است، اما این گروه امیدوار است در آینده بتواند این قابلیت 

را به مکان های دیگر نیز تعمیم دهد.
پروفسور ایگور ساوین)Igor Savin( افزود: نمونه های ما نمی توانند در مناطقی 
با پوشش خاکی متفاوت استفاده شوند. با این حال، این یک نقطه ضعف نیست، 
بلکه یک ویژگی خاص است. برای اطمینان از دقت مدلسازی، مدل باید شامل 
اطلاعاتی در مورد رنگ های معمول خاک در منطقه مورد مطالعه  باشــد. در 
مراحل اولیه، کنترل بخش های خاک باید با استفاده از روش های سنتی انجام 
شــود. با این حال، به محض جمع آوری اطلاعات کافی میدانی، می توانیم این 
مرحله را حذف کنیم و برای شناسایی رنگ خاک در هر عمقی دیگر نیازی به 

حفاری نخواهد بود.

 اولین شیرجه کاوشگر »سولار اوربیتر« به سیاره زهره
کاوشــگر »سولار اوربیتر« اولین پرواز نزدیک خود از کنار سیاره زهره را با 
موفقیت انجام داد تا از جاذبه این سیاره برای شتاب گرفتن به سمت خورشید 

استفاده و داده های ارزشمندی را در این راه جمع آوری کند.
به نقل از انگجت، کاوشگر »سولار اوربیتر«)Solar Orbiter( به معنای »مدارگرد 
خورشــیدی« متعلق به ناســا و آژانس فضایی اروپا)ESA( در مسیر خود برای 
رسیدن به خورشید استوار است. این فضاپیما اولین پرواز نزدیک خود را از کنار 
سیاره ناهید)زهره یا ونوس( به اتمام رسانده است و اطلاعاتی درباره این سیاره 
جهنمی جمع می کند. در تاریخ ۹ فوریه سال ۲۰۲۰، ناسا و آژانس فضایی اروپا 
 )Solar Orbiter(»مأموریت مدارگرد خورشیدی خود موسوم به »سولار اوربیتر
را به فضا پرتاب کردند. هدف این ماموریت پاسخ دادن به برخی سؤالات کلیدی 
علمی است. این سوالات شامل سیر تکاملی سیاره ها و ظهور حیات، نحوه کار 
منظومه شمسی، منشاء جهان هستی و همچنین فیزیک بنیادی در جهان است.

 ابزارهــای کمک کننده جمع آوری داده های جدید شــامل ردیاب ذرات 
انرژی، ابزار امواج رادیو و پلاسما و مغناطیس سنج هستند. داده های چهارمین 
ابزار آن موسوم به »آنالیز کننده پلاسمای باد خورشیدی« در اواخر سال جاری 

منتشر خواهد شد.
ابزارهای سنجش از دور مدارگرد خورشیدی در نوامبر ۲۰۲۱ عملیات خود را 
آغاز کردند و پیش از آن به انجام آزمایشات و کالیبراسیون در فواصل کوتاه ادامه 
دادند. بر اساس رویکرد موفقیت آمیز مأموریت های قبلی فیزیک خورشیدی، 
تصمیم بر این شده است که زمان بین داده های دریافت شده روی زمین و انتشار 
آنها برای جهان حداکثر ۹۰ روز باشد. در این زمان، محققان داده های دریافت 
شده توسط مدارگرد خورشیدی را کالیبره می کنند. هنگامی که ابزارها داده ها 
را دریافت می کنند، ماموریت وارد مرحله کالیبراسیون می شود که در آن کار 
زیادی توســط هر گروه از محققان انجام می شــود تا درک کنند که ابزار آنها 
در فضا چگونه کار می کند. پس از درک نحوه عملکرد ابزار، محققان داده ها را 
پردازش کرده و به مرکز نجوم فضایی اروپا)ESAC( می فرستند. در آنجا، داده ها 
در مرکز نجوم فضایی اروپا بایگانی شده و برای عموم در دسترس قرار می گیرد.

هنگامی که تلســکوپ ها بر روی ســیاره زهره تمرکز می کنند، چیزی در 
نمی یابند و از عکس های واضح خبری نیست، اما »سولار اوربیتر« داده های 
مغناطیســی، ذره ای، پلاســمایی و رادیویی را جمع آوری کرده است که می 

تواند بینشی جدید در مورد نحوه تعامل زهره با بادهای خورشیدی ارائه دهد.
دانشمندان انتظار دارند چند روز طول بکشد تا بتوانند نتایج حاصل را تجزیه 
و تحلیل کنند و ببینند آیا کشف جدیدی در این داده های جدید وجود دارد 
یا نه. البته نباید منتظر شگفتی های بزرگی باشیم، چرا که هم »سولار اوربیتر« 
یک فضاپیمای زهره شــناس نیست و همچنین چندان به زهره نزدیک نشده 
است که بتواند به خوبی از آن اطلاعات کسب کند و با فاصله ۴7۰۰ مایلی از 

کنار آن عبور کرده است.
البته در همین حال هم این کار، یک نقطه عطف مهم بوده است. این اولین 
شیرجه »سولار اوربیتر« و یکی از اولین فرصت های آن برای به دست آوردن 

داده ها به عنوان بخشی از ماموریت هفت ساله خود است.

 پیش بینی شیوع وبا از فضا!
گروهی از پژوهشگران انگلیسی سعی دارند با کمک داده های »آژانس فضایی 

اروپا« به پیش بینی شیوع وبا از فضا بپردازند.
وبا یکی از بیماری های ناشی از آب است که با خوردن و هضم آب و غذای 
آلوده به باکتری »ویبریو کلرا«)Vibrio cholerae( ایجاد می شود. این باکتری، 

در نواحی ساحلی جهان به خصوص نواحی پرجمعیت گرمسیری وجود دارد.
این عامل بیماری زا معمولا در دمای گرم و شــوری و گل آلودگی متوســط 

زندگی می کند و می تواند توسط پلانکتون ها و موجودات کوچک مهار شود.
گرمای جهانی و افزایش رخدادهای شــدید آب و هوایی موجب شیوع وبا 
می شوند. این بیماری سالانه 3/۱ تا چهار میلیون نفر را در سرتاسر جهان تحت 
تاثیر قرار می دهد و تا ۱۴3 هزار مورد مرگ و میر را پدید می آورد. یک پژوهش 
جدید نشــان می دهد که شیوع وبا در نواحی ساحلی هند را به واسطه بررسی 

شوری آب دریا می توان با ۸۹ درصد موفقیت پیش بینی کرد.
رابطه میان عوامل محیطی ابتلا به وبا پیچیده و فصلی هستند و اثرات متفاوتی 
دارند. الگوریتم های یادگیری ماشینی می توانند با یاد گرفتن تشخیص الگوهایی 
که در پایگاه داده ها وجود دارند، بر این مشکلات غلبه کنند و پیش بینی های 

قابل بررسی ارائه دهند.
»امــی کمپبــل«)Amy Campbell( و همکارانش در »آزمایشــگاه دریایی 
پلیموث«)PML( انگلستان، از یک الگوریتم یادگیری ماشینی استفاده کردند که 
کاربرد متداولی در علوم محیطی دارد و می تواند الگوهای موجود در سراسر پایگاه 

داده ها را تشخیص دهد و پیش بینی های قابل بررسی ارائه کند.
پژوهشگران، این الگوریتم را در مورد شیوع وبا در هند بین سال های ۲۰۱۰ 

تا ۲۰۱۸ آموزش دادند.
الگوریتم توانســت روابط میان عوامل محیطی وبا را با کمک داده های ثبت 
 )ESA(»شده با شش ماهواره یاد بگیرد که بخشی از »برنامه آژانس فضایی اروپا

موسوم به »Climate Change Initiative« هستند.

سری جدید لپ تاپ های اچ پی دارای سیستم ردیاب نرم افزاری Tile هستند 
تا درصورت گم  شدن یا دزدیده شدن، بتوان به سادگی آن ها را پیدا کرد. 

لپ تاپ  جزو محصولات الکترونیکی گران قیمت محسوب می شود و قابل  حمل  
بودن  باعث می شــود احتمال دزدیدن شدن یا گم شدن آن  افزایش پیدا کند. 
تایل )Tile( شــرکتی است که ردیاب  هوشمند می سازد و در اوایل سال جاری 
میلادی شاهد انعقاد قرارداد تجاری این شرکت با اچ پی )HP( بودیم. به موجب 
این قرارداد، سیستم ردیاب تایل وارد لپ تاپ های اچ پی شد تا امکان مکان یابی 
آن ها به شکلی ساده فراهم شود. ردیاب های تایل در دستگاه  هایی به کار گرفته 

شدند که از پردازنده ی اینتل استفاده می کردند.
اچ پی به تازگی بیانیه ی جدیدی منتشر کرده که براساس آن، فناوری ردیابی 
تایل قرار است باری دیگر در لپ تاپ های این شرکت حضور پیدا کند. این بار 
قرار اســت فناوری مورد بحث به شــکلی متفاوت در لپ تاپ  پیاده سازی شود. 
 ۸۰۰ HP EliteBook لپ تاپ های جدید مجهز به سیستم ردیاب تایل شامل سری
 EliteBook ۸۴۰ و EliteBook x3۶۰ ۸3۰ و EliteBook x3۶۰ مدل هــای( G۸

x3۶۰ ۸۵۰( و ورک استیشن قابل حمل ZBook Firefly G۸ می شوند.
در ســال ۲۰۲۱ فناوری مورد بحث به صورت پیش فرض روی آن دســته از 
لپ تاپ های اچ پی که مجهز به پردازنده های نسل یازدهمی سری تایگر لیک اینتل 
)Intel Tiger Lake( یا کارت های بی سیم اینتل هستند، نصب می شود. آن طور 

که تامز هاردور می نویســد، لپ تاپ های مورد انتظار اچ پی قرار است از سیستم 
 HP ردیاب مبتنی بر نرم افزار اســتفاده کنند؛ این در حالی است که خانواده ی
Elite Dragonfly و EliteBook ۱۰۰۰ از قطعه ای سخت افزاری که توسط تایل 
ســاخته شده است بهره می برند. آن لپ  تاپ ها مجهز به ماژول PCIe هستند؛ 
البته از نوع دستگاه های ردیاب تایل که برای ردیابی کلیدهای گم شده یا دیگر 
وسایل از آن ها استفاده می شود.  سی جی پرابر، مدیرعامل تایل، می گوید: »این 
بار راهکار تایل به صورت پیش فرض با اتکا بر نرم افزار نصب می شود و هیچ نیازی 
به سخت افزار اضافه وجود ندارد. این موضوع باعث می شود فناوری ردیابی تایل 

بسیار بیشتر قابل دسترس باشد و بتوان ساده تر از آن استفاده کرد.«
به منظور فعال ســازی سیســتم ردیابی لپ تاپا، باید قابلیت مورد بحث را از 
طریق اپلیکیشــن اختصاصی تایل در ویندوز ۱۰ فعال کرد. دارندگان لپ تاپ 
سپس می توانند از طریق اپلیکیشن موبایل تایل، دستگاه گم شده را مکان یابی 

کنند؛ حتی اگر در حالت Sleep. Hibernate یا خاموش باشد.
امکان ردیابی کردن لپ تاپ ممکن اســت برای بسیاری از افراد و کسب و 
کارها پرکاربرد باشد؛ اما همین موضوع می تواند نگرانی ها در زمینه ی فناوری هایی 
کــه همواره ما را مکان یابی می کنند افزایش دهد.  لپ تاپ های جدید اچ پی در 
ماه جاری میلادی به بازار می آیند. زمانی به تاریخ عرضه نزدیک شویم، قیمت 

آن ها نیز اعلام خواهد شد. 

 Tile با سیستم ردیاب نرم افزاری HP لپ تاپ های جدید

به نظــر می رســد فرآیند انتشــار رابــط کاربــری One UI 3.۰ برپایه ی 
سیســتم عامل اندروید ۱۱ برای گوشی های سری گلکسی اس ۲۰ و گلکسی 
نوت ۲۰ سامســونگ آغاز شده اســت.  تنها چهار ماه پس از رونمایی رابط 
کاربری وان یو آی 3 سامســونگ )Samsung One UI 3.۰(، فرآیند انتشــار 
نســخه ی سفارشــی سامسونگ از اندروید ۱۱ برای شــماری از گوشی های 
ســری گلکسی آغاز شده است. سامســونگ در زمینه ی انتشار رابط کاربری 
One UI ۲.۰ برپایه ی اندروید ۱۰ عملکرد چندان سریعی نداشت، اما به نظر 
می رسد اوضاع برای نســخه ی جدید One UI دست خوش تغییر شده است. 
سامسونگ کم کم برای انتشار گسترده تر One UI 3.۰ آماده می شود و اکنون 
زمان مناســبی است تا فهرســتی اولیه از گلکسی هایی که One UI جدید را 

دریافت می کنند تهیه کنیم. 
پیش تر اعلام شــده بود گوشی های سری گلکســی اس ۱۰، جدیدترین 
به روزرســانی را در حالت بتا دریافت کرده اند و این اتفاق برای گلکســی زد 
فولد ۲ نیز رخ داده است. همچنین بررسی ها نشان می داد گوشی های سری 
 One UI گلکســی نوت ۱۰ همچون سری گلکسی اس ۱۰ به نسخه ی بتای
3.۰ دسترسی دارند. گزارش های جدید می گویند خانواده ی گلکسی اس ۲۰ 
نســخه ی نهایی وان UI جدید را دریافت کرده اند. سامســونگ موفق شد در 
مدت زمانی به نسبت کوتاه One UI 3.۰ را برای گلکسی اس ۲۰ در بسیاری 
از بازارهــای دنیا منتشــر کند، اما هنوز هم کاربــران در برخی مناطق دنیا 
 One UI 3.۰ را دریافــت نکرده بودند. از قرار معلوم فرآیند انتشــار One UI
3.۰ برای این افراد نیز آغاز شــده اســت. هلند یکی از این کشورها است و 
ساکنین آنجا می گویند One UI 3.۰ را برای نسخه ی آنلاک گلکسی اس ۲۰ 
و گلکســی اس ۲۰ پلاس و گلکسی اس ۲۰ اولترا دریافت کرده اند. به علاوه 

به نظر می رســد کاربران شبکه ی T-Mobile نیز اکنون به به روزرسانی جدید 
دسترســی دارند.  بلژیک نیز به روزرسانی One UI 3.۰ را برای گلکسی اس 
۲۰ دریافت کرده است. سم موبایل می نویسد دو کشور هلند و بلژیک فرم ور 
جدیدتری دریافت کرده انــد )G۹۸xxXXU۵CTL۱( و فعلا نمی دانیم که این 
نســخه به غیر از تمامی قابلیت هایی که پیش تــر برای One UI 3.۰ معرفی 
شده، موارد دیگری را هم در بر دارد یا خیر.  سم موبایل همچنین در گزارشی 
مســتقل اعلام کرد انتشار به روزرســانی One UI 3.۰ برای گوشی گلکسی 
اس ۲۰ اف ای در روســیه آغاز شــده است. این به روزرسانی نسخه ی فرم ور 
گلکســی اس ۲۰ اف ای را به G7۸۰FXXU۱BTL۱ ارتقاء می دهد و آخرین 
به روزرسانی امنیتی سامسونگ را نیز که به ماه جاری میلادی مربوط می شود 
در خود دارد. این به روزرســانی زودتر از حد انتظار در دســترس قرار گرفته 
اســت. احتمالا برخی بازارهای دیگــر تا چند هفته ی آینده، One UI 3.۰ را 
برای گلکسی اس ۲۰ اف ای دریافت نخواهند کرد. درنهایت به نظر می رسد 
سامســونگ تصمیم گرفته اســت One UI 3.۰ برپایه ی اندروید ۱۱ را برای 
کاربران جهانی گلکســی نوت ۲۰ و گلکسی نوت ۲۰ اولترا نیز منتشر کند. 
هفته ی گذشته شــاهد انتشار این به روزرسانی برای کاربران آمریکایی روی 
 UI بودیم. به  هنگام نگارش این مقاله، به روزرسانی جدید وان AT&T شبکه ی

درحال انتشــار برای دو گوشی موردبحث در اسلواکی است.
به روزرســانی موردبحث، نسخه ی فرم ور گوشی نوت ۲۰ و نوت ۲۰ اولترا 
را بــه N۹۸xxXXU۱CTL۵ ارتقاء می دهد. انتظار داریم وان UI جدید به زودی 
برای نوت ۲۰ و نوت ۲۰ اولترا در دیگر کشــورهای دنیا نیز منتشر شود. در 
نظر داشــته باشید که به روزرســانی در عرض چند ساعت برای همه منتشر 

نمی شــود و انتشار گسترده ی آن چند هفته به طول می انجامد. 

سامسونگ One UI ۳ برپایه اندروید ۱۱ برای خانواده گلکسی اس ۲۰


